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Spoštovani,  se tudi vi z nostalgijo spominjate časov 
svojega otroštva in mladosti? Vas razveselijo malen-

kosti, kot je skodelica, ki jo je imela vaša babica, ali lep 
servis iz porcelana ali stekla, ki ste ga občudovali kot 

otrok v babičini vitrini?

Vabim vas na otvoritev razstave

Steklo, keramika,
porcelan naših mam ...

(razstava izbranih kavnih, čajnih, jušnih in 
steklenih kompletov iz osebne zbirke)

V SOBOTO, 2. DECEMBRA 2023, OB 17. URI
V RIBNIŠKI GRAD – zgornja grajska dvorana

Razstava bo na ogled 
vse vikende v prazničnem decembru,

vsako soboto med 9. in 12. uro ter med 15. in 18. uro,
 v nedeljo med 9. in 12. uro ter po dogovoru.

Peter Lesar – zbiratelj

Folklorna skupina Grmada
Igramo, plešemo, pojemo, potujemo 

Pridruži se nam
Folklorna skupina Grmada vabi v svoje vrste nove člane,

starost ni pomembna. Vabljeni vsi, ki imate veselje 
do ljudskega plesa, petja, zabave in zanimivih dogodivščin. Še po-
sebej vabljeni godci in druga glasbila. Vaje potekajo vsako sredo 
ob 19. uri v prostorih nekdanje osnovne šole na Velikih Poljanah. 

POKLIČI – čakamo te. +386 (0)41 663 972

Začetek likovne 
šole Lice 

 Ana Koščak    Karmen Bajec

V mesecu oktobru smo v Galeriji Miklova hiša ponov-
no začeli z likovnimi izobraževanji, ki že od leta 2008 
kontinuirano potekajo pod okriljem Likovno izobraže-
valnega centra LICE. Odrasli slušatelji se bodo pod 
mentorstvom štirih akademskih umetnikov izobraže-
vali na področju slikarstva, grafike in kiparstva; otro-
ška skupina slušateljev pa bo v letošnjem šolskem letu 
skozi likovno ustvarjanje raziskovala lokalno tradicijo 
in kulturno dediščino Ribnice. Mladi ustvarjalci so se 
že v okviru prvega srečanja seznanili z nekaterimi 
suhorobarskimi in lončarskimi predmeti iz muzejske 
zbirke, ki so predstavljeni na razstavi v Rokodelskem 
centru Ribnica, in se podali na pot raziskovanja ma-
lih in velikih »izumov« ribniških mojstrov.  Pridobljeno 
enoletno znanje bodo tako otroci kot odrasli slušatelji 
pokazali na zaključni razstavi v Rokodelskem centru 
Ribnica ob koncu šolskega leta 2023/24.

Utrinek iz prvega srečanja v likovni šoli LICEUM 

Vabljeni na predstavitev 
knjige Josipa Lesarja

Hrvača
opis gospodarske 
strukture kmečke vasi
1. 12. 2023 | 19.00 
Škrabčeva domačija

Pogovor z urednikom 
Domnom Češarkom 
in vnukinjo Josipa 
Lesarja, Anno Mario 
Gaser bo vodil 
Kristjan Kozina

VAŠKO 
ETNOLOŠKO
TURISTIČNO 

DRUŠTVO
HROVAČA

Radio 
Mlajku
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Naslovna fotografija: 
  Daniel Vincek

Občinsko glasilo REŠETO
izdaja Občina Ribnica.
Uredniški odbor:
mag. Andreja Škrabec 
– odgovorna urednica
Kristjan Kozina – namestnik 
odgovorne urednice
Alenka Pahulje – članica
Programski svet:
Domen Češarek, Majda Ilc 
Hussein, Matija Bartol, 
Špela Gornik Oražem, 
Maruša Čop, Klavdija Lovšin
Mihajlović, Matjaž Merhar in 
Irena Marn
Lektura: Jasmina Vajda 
Vrhunec, s. p.
Trženje oglasnega prostora: 
041 536 889
Oblikovanje: Špela Andolšek
Tisk: LUart, d. o. o.
Naklada: 3.400 izvodov
Naslov: Škrabčev trg 40, 
1310 Ribnica
GSM: 051 641 021
E-pošta: reseto@ribnica.eu
Izid naslednje številke: 
14. 12. 2023
Na podlagi ZDDV-1 spada 
glasilo Rešeto med proizvode, 
za katere se obračunava DDV 
po stopnji 9,5 %. V primeru 
objave istih oglasov v drugih 
tiskovinah si pridružujemo 
pravico do avtorskega honorarja. 
Pridružujemo si pravico do 
morebitnega tiskarskega škrata.
Gradivo za naslednjo številko 
oddajte do 30. 11. 2023.
Anonimnih pisem ne 
objavljamo. 
Mnenja in stališča posameznih 
avtorjev prispevkov 
ne odražajo nujno 
tudi mnenj in stališč 
uredništva. Prispevki 
v časopisu niso 
uradno mnenje 
Občine Ribnica.

Ribniške novice
 Andreja Škrabec, odgovorna urednica

Ko sem se poročila v Ribnico, je takrat-
na urednica lokalnega glasila, imenovanega 
Nove novice, ga. Darja Hafner, želela narediti 
kratek prispevek o mojem poročnem dnevu. 
Ker mož nad idejo ni bil navdušen, prispev-
ka v glasilu ni bilo, so pa od takrat naprej 
Nove novice – kasneje Rešeto kot njihov 
naslednik – postale moje obvezno domače 
branje in so mi leta odstirale Ribnico ter nu-
dile vpogled v življenje občank in občanov.  

Skoraj do meseca natanko sem trideset 
let kasneje postala urednica občinskega 
glasila. Zgolj naključje ali vnaprej določena 
usoda? Kdo bi vedel. Vem pa, da bom delo 
opravljala zavzeto in odgovorno ter se po 
svojih najboljših močeh trudila, da bo Re-
šeto še bolj pestro, zanimivo in raznoliko.  

Nekateri občinski svetniki so dvomili o 
primernosti mojega imenovanja za urednico 
lokalnega časopisa, ker sem bila v preteklo-

sti politično aktivna, pa čeprav je od takrat 
minilo že dobrih osem let. Rešeto ni politični 
časopis, temveč informativni medij, name-
njen vsem občankam in občanom, ne glede 
na njihov svetovni nazor, in prav je tako. Raz-
ličnost nas bogati in v njej ne iščimo bojazni, 
temveč navdih. 

Veseli me, da bodo dosedanji sodelavci 
Rešeta tudi v prihodnje aktivno sodelova-
li pri ustvarjanju prispevkov. Posebej sem 
hvaležna Kristjanu Kozini, ki je zastavil kar 
nekaj dobrih praks, ki jim je vredno slediti. 
Iskreno se zahvaljujem Alenki Pahulje za 
pripravljenost, da bo svoje bogato znanje 
s področja urejanja časopisa delila z menoj 
kot članica uredniškega odbora. 

Naj se ob koncu zahvalim Program-
skemu svetu Rešeta in Občinskemu svetu 
Občine Ribnica za imenovanje. Rešeto je 
pomembno glasilo in odločitev, komu ga za-
upati, ni enostavna. Dobila sem odgovorno 
nalogo, na meni pa je, da jo upravičim in da 
glasilo še bolj približam vsem občankam in 
občanom. 

KOLEDAR DOGODKOV 
november–december 2023

Koledar dogodkov pripravlja 
Zdenka Mihelič. Podatke za 
prihodnji mesec pošljite na 
mihelic.zdenka@gmail.com. 

11., 18., 25. 11. ter 
2. in 9. 12. od 7. do 12. ure
TRŽNICA RIBNICA
Makadamska površina ob 
parkirišču pred Miklovo hišo

15., 29. 11. in 13. 12.ob 16.30
SLOVENSKA URA 
PRAVLJIC
Dvorana TVD Partizan 

18. 11. ob 10. uri
MOJCA POKRAJCULJA, 
PREDSTAVA ZA OTROKE, 
ABONMA IN IZVEN 
Dvorana DC16, Dolenja vas

18. 11. ob 19. uri
EMIGRANTA, 
PREDSTAVA ZA 
ODRASLE, ABONMA IN 
IZVEN 
Dvorana DC16, Dolenja vas

18. 11. ob 19. uri
ROKOMETNA TEKMA, 
Liga NLB, RD RIKO 
RIBNICA – RD LL 
GROSIST SLOVAN
Športni center Ribnica

2. 12. ob 17. uri
Odprtje razstave 
STEKLO, KERAMIKA, 
PORCELAN NAŠIH MAM ...
Ribniški grad, zgornja grajska 
dvorana

2. 12. ob 18. uri
20 LET CERKVENEGA 
OTROŠKEGA PEVSKEGA 
ZBORA DOLENJA VAS
Dvorana DC16, Dolenja vas

6. 12. ob 16.30
URA PRAVLJIC Z MIŠKOM 
BERTIJEM
Dvorana TVD Partizan 

9. 12. ob 19. uri
ROKOMETNA TEKMA, 
Liga NLB, RD RIKO 
RIBNICA – ŠRD 
ŠKOFLJICA
Športni center Ribnica

22. 11. ob 16.30
ANGLEŠKA URA PRAVLJIC
Dvorana TVD Partizan 

25. 11. od 17. ure dalje
PRIŽIG LUČK V DOLENJI 
VASI IN NASTOP 
SKUPINE FIRBCI
Center Dolenje vasi, poleg 
športnega igrišča

1. 12. od 17. do 20. ure
PRIŽIG LUČK V RIBNIŠKEM 
GRADU (praznični bazar, 
pripovedovanje pravljic, otroške 
delavnice, glasbena skupina 
Koral 45 Lightning)
Ribniški grad

1. 12. ob 19. uri
PREDSTAVITEV KNJIGE 
JOSIPA LESARJA HRVAČA 
– opis gospodarske strukture 
kmečke vasi
Škrabčeva domačija

1. 12. od 20. do 22. ure
KONCERTNI ABONMA 
RIBNICA – LIBERTRIO
Rokodelski center Ribnica
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Drage občanke, 
cenjeni občani, 

za nami je občinski praznik, ki 
smo ga slavnostno obeležili že na 
predvečer, in sicer v nedeljo, 22. 
10. 2023, v dvorani Športnega cen-
tra Ribnica. Osrednji del proslave ob 
občinskem prazniku je bil namenjen 
podelitvi nagrad in priznanj tistim, 
ki so s svojimi uspehi v naši sredini 
v zadnjem letu še posebej izstopali. 
Vrhunec prireditve je predstavljala 
podelitev naziva častnega občana, 
ki ga je letos prejel doktor Božidar 
Voljč. Več o nagrajencih si lahko 
preberete na naslednjih straneh, naj 
pa tudi tukaj še enkrat prav vsem 
nagrajencem iz srca čestitam za do-
sežke in njihov prispevek k razvoju 
in promociji naše občine.

Tako kot običajno se je prireditev 
začela z mojim nagovorom, v katerem 
sem se ozrl na dogajanje v preteklem 
letu in povzel le nekaj investicij, ki 
smo jih ali pa jih še izvajamo v teko-
čem letu. Teh ni bilo malo in marsik-
do je bil nad slišanim izjemno prese-
nečen, pa ne samo nad investicijami, 
ampak tudi nad uspešnim pridobi-
vanjem nepovratnih sredstev, prav 
tako pa tudi nad načrti, ki jih imamo 
za prihodnost. Izpostavil sem, da za 
vsemi projekti, ki so bili izvedeni, 
ne stojim sam, ampak celotna ekipa. 
Zato se na tem mestu želim ponovno 
zahvaliti sodelavkam in sodelavcem 
v občinski upravi, podžupanu ter 
seveda tudi svetnicam in svetnikom, 

Vsekakor je bila letošnja prireditev 
ob občinskem prazniku zelo odmevna 
in bo zagotovo še dolgo odmevala tako 
v Ribnici kot tudi zunaj meja naše ob-
čine. Že uvodoma je bilo v zraku slu-
titi nekaj slavnostnega, ko je modera-
torka nagovorila vse zbrane v dvorani 
z besedami: »To bo dober večer, ali 
bolje rečeno, izjemen večer. Nocoj je 
večer presežkov, izjemnih dosežkov, 
nocoj se poklonimo človeku z veliko 
začetnico.« In res je bil dober večer, 
izjemen večer, večer presežkov, večer 
v družbi izjemnih ljudi.

Zaradi vseh sodelujočih in zbra-
nih v dvorani sem se počutil kot naj-
bolj ponosen župan. Ustvarjena je 
bila prava kemija in zadovoljstvo ljudi 
se je čutilo v vsakem taktu in v vsaki 
točki programa. To je tisto, kar šteje, 
in v življenju so pomembni prav taki 
trenutki, ko se čuti povezanost in se v 
glasbenih taktih odpro srca in skupaj 
igramo najlepšo glasbo, glasbo razu-
mevanja in medsebojne povezanosti.

Za konec bom uporabil stavek, ki 
sem ga v pisni zahvali namenil na-
stopajočim: »Spoštovani, želim si, da 
bomo skupaj še naprej delovali kot 
velik in uglašen orkester, saj ko sto-
pimo skupaj, je rezultat izjemen, kot 
je bilo izjemno to, kar je bilo slišati in 
videti včeraj.« 

Spoštovani občanke in občani, 
če se bomo skupaj premikali naprej, 
potem bomo zagotovo še naprej po-
segali po izjemnih rezultatih.

vaš župan
Samo Pogorelc

poslancema, javnim podjetjem in za-
vodom ter vsem vam, spoštovani ob-
čanke in občani. Kadar vsi stremimo 
k istemu cilju in ko obstajata timsko 
delo in sodelovanje, lahko dosegamo 
izjemne rezultate.

Letošnja proslava je prisotnim 
postregla s presežki, tako po številu 
nastopajočih kot po njihovih vrhun-
skih izvedbah. Tudi odziv vseh priso-
tnih je bil izjemen. Vsak dogodek, ki 
ga organiziramo, skrbno načrtujemo 
in vanj vložimo izjemno veliko truda 
in znanja. Letošnja prireditev ob ob-
činskem prazniku je bila po mojem 
mnenju resnično izvedena z odliko, 
tako v organizacijskem smislu kot 
tudi po vsebini. 

Ne le, da imamo izjemne nagra-
jence, imamo tudi vrhunske kulturne 
in glasbene ustvarjalce. Tako je bilo 
na proslavi moč slišati najprej Kvar-
tet glasbene šole Ribnica, ki je zaigral 
slovensko himno, sledila pa je točka 
z našo »ribniško himno« Ribniška, s 
katero se Ribnica upravičeno tako zelo 
ponaša. Priredba, ki je bila izvedena na 
prireditvi, je delo naše priznane roja-
kinje Nine Šenk, svojo krstno izvedbo 
pa je doživela ob praznovanju 60. oble-
tnice ribniške glasbene šole. Skupaj sta 
jo izvedla Simfonični orkester Glasbe-
ne šole Ribnica pod taktirko dirigenta 
Aleksandra Oražma in mešani zbor 
ribniških pevcev različnih vokalnih 
sestavov, ki so ga sestavljali Župnij-
ski pevski zbor Ribnica, Nonet Vitra, 
Ženski komorni zbor Anamanka in 
Oktet Gallus Ribnica s solistoma Ro-
bertom Kožarjem in Miho Lovšinom.

PRAZNOVANJE 
Z ODLIKO



Večer presežkov 
ob občinskem prazniku Ribnice 

  Občina Ribnica    Daniel Vincek

Božidar Voljč, doktor medicine in medi-
cinskih znanosti, je upokojeni specialist dru-
žinske medicine in diplomant javnega zdra-
vstva. Je svetovalec SAZU za javno zdravstvo, 
zdravstveno gerontologijo in medgeneracij-
sko sožitje, strokovni svetovalec pri Inštitutu 
Emoncium za aktivno in zdravo življenje in 
pri Spominčici – Alzheimer Europe. Kot stro-
kovnjak na področju zdravstva je poznan 
tako domači kot tuji javnosti. Čeprav ni rojen 
Ribničan, ima Ribnico v srcu. Že več kot pet 
desetletij je njen občan in prav tu je začel s 

poklicno kariero. Kot zdravnik družinske me-
dicine je deloval dobri dve desetletji, vse do 
leta 1984, v času od leta 1979 do leta 1984 
pa je bil tudi direktor Zdravstvenega doma 
Kočevje - Ribnica. V tem obdobju so zgradili 
nov zdravstveni dom v Ribnici, katerega te-
meljni kamen so položili leta 1979. Slavnostna 
otvoritev novega zdravstvenega doma, ki je 
še vedno v polni uporabi za zdravstvene na-
mene, je sledila že tri leta pozneje. Dr. Božidar 
Voljč je kot zdravnik in pobudnik gradnje no-
vega zdravstvenega doma v Ribnici pustil ne-
izbrisen pečat. Kot njen občan je z Ribnico še 
vedno neposredno povezan in spremlja njen 
zdravstveni, socialni in gospodarski razvoj. Za 
njegovo dolgoletno delo in njegov prispevek 
k promociji in ugledu Ribnice mu je Občina 
Ribnica podelila naziv častni občan občine 
Ribnica za leto 2023.

Na predvečer praznika občine Ribnica, ki ga obeležujemo 23. 
oktobra, je v dvorani Športnega centra Ribnica potekala slavnostna 

prireditev z bogatim kulturnim programom. Prireditev je tokrat 
postregla s presežki: na glasbenem področju, po številu prisotnih 

visokih gostov in izjemnih dosežkih letošnjih nagrajencev.

5

Naziv častni občan je bil 
podeljen dr. Božidarju Voljču 
za dolgoletno delo na področju 
zdravstva ter prispevek k 
promociji in ugledu Ribnice.
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Peter Andolšek je skupni zmagovalec 
16. mednarodne olimpijade iz astronomije in 
astrofizike, na kateri je sodelovalo 50 držav 
s skupno 250 tekmovalci. Že tretje leto za-
pored je prejel zlato medaljo, kar še ni us-
pelo nobenemu od slovenskih tekmovalcev 
na olimpijadah iz znanja naravoslovnih ved. 
Tokrat je slavil tudi kot najboljši mladi astro-
nom na svetu. Gre za izjemen dosežek, ki 
ga težko dosežejo celo najmočnejše ekipe 
na svetu. Že v osnovni šoli je Peter kazal 
izjemen potencial, saj je dosegal zavidljive 
rezultate na državnih in mednarodnih tek-
movanjih. Tudi po vstopu v gimnazijo je na 
državnem nivoju pogosto prejemal zlata pri-
znanja iz fizike, astronomije, matematike in 
kemije, uspešno prestal izbirne postopke ter 
se udeleževal olimpijad iz fizike, astronomije 
in astrofizike, naravoslovja ter matematike. 
Prejel je dve bronasti medalji na matema-
tičnem tekmovanju Integral Cup, srebrno 
medaljo na evropski naravoslovni olimpija-
di, eno srebrno medaljo in dve prvi mesti na 
tekmovanju treh dežel iz astronomije, eno 
srebrno in eno zlato medaljo na evropski 
fizikalni olimpijadi, eno srebrno in eno zlato 
medaljo na mednarodni fizikalni olimpijadi. 
Občina Ribnica mu je za izjemne dosežke 
trajnostnega pomena v občini in širšem 
družbenem prostoru podelila Gallusovo pri-
znanje za leto 2023.

Televizija R Kanal+, d. o. o., opravlja 
svoje poslanstvo lokalnega medija že tride-
set let. Leta 1993 je, pred začetkom prvega 
oddajanja na televiziji v Ribnici, vzpostavi-

la sistem kabelske televizije. S tem je bila 
občanom Ribnice omogočena napredna 
storitev spremljanja lokalne televizije. De-
cembra istega leta je podjetje poleg lastnih 
vsebin začelo z oddajanjem tujih televizij-
skih vsebin. Lokalna televizija je v tridesetih 
letih delovanja vseskozi skrbela za pestrost 
vsebin in obveščanje občanov o aktualnih 
dogodkih ter novicah na lokalnem podro-
čju. Tako je bila vseskozi prisotna na vseh 
pomembnih dogodkih, ki so se dogajali v 
Ribnici in njeni širši okolici, pa naj je šlo 
za izredne dogodke, obiske pomembnih 
oseb, politikov ali funkcionarjev, proslave, 
umetniške in kulturne dogodke, razstave 
in razne prireditve na športnem, kultur-
nem in družbenem področju. Vsa leta je 
bila na programu televizije redno prisotna 
tedenska informativna oddaja, ki obvešča 
javnost o aktualnem dogajanju v Ribni-
ški dolini. V vseh teh letih delovanja si je 
oblikovala trdno ime kredibilnega medija, 
ki je vedno prisoten na aktualnih lokalnih 
dogodkih in tako pomembno prispeva k 
razvoju in ugledu občine Ribnica. Za njen 
doprinos k medijski krajini ji je občina Rib-
nica podelila Urbanovo nagrado.

Planinsko društvo Ribnica ima dol-
go tradicijo, ki sega v leto 1979, ko je bilo 
na pobudo Nandeta Nosana ustanovlje-
no Planinsko društvo Inles, katerega po-

Gallusovi priznanji sta bili 
podeljeni Petru Lesarju za 
raziskovalno delo in prispevek 
k ohranjanju ribniške in 
slovenske kulturne dediščine 
ter Petru Andolšku za izjemen 
dosežek na mednarodni 
olimpijadi iz astronomije in 
astrofizike. 

Urbanovo nagrado je za 
dolgoletno delo na področju 
lokalnega informativnega 
medija prejela Televizija 
R Kanal+, d. o. o. 

Priznanji Občine Ribnica sta 
bili podeljeni Planinskemu 
društvu Ribnica za dolgoletno 
delo in prispevek k promociji 
planinskih poti v Ribnici ter 
Anžetu Goležu za dosežke na 
športnem področju. 

Peter Lesar prihaja iz Kota pri Ribnici. 
Je ljubiteljski zgodovinar, zbiratelj, pisec in 
prodoren raziskovalec preteklosti. S spre-
hodom v zgodovino, s katerim jasno in 
preprosto prikaže delo in življenje ribniških 
umov, zavrže tezo o nezgodovinskosti in 
majhnosti slovenskega rodu. Z odstiranjem 
preteklosti in bogatim poznavanjem doma-
čih osebnosti ter dogodkov, ki so zgodo-
vinsko oblikovali ribniško kulturno bit, Pe-
ter Lesar nedvomno prispeva k utrjevanju 
nacionalne zavesti. 

Že več let ozavešča občane Ribnice s 
pisanjem prispevkov v občinskem glasilu 
Rešeto in na domačih spletnih straneh Rib-
nica 24, v rubriki Utrip časa. Kot ljubiteljski 
zbiratelj ohranja številne predmete in stva-
ri, ki so vezane na Ribniško dolino, ter jih 
ponudi na voljo zainteresirani javnosti. Bo-
gata zbirka starih lokalnih razglednic, foto-
grafij, dokumentov, knjig in predmetov mu 
je navdih, da v vsaki stvari najde temo za 
nove prispevke in raziskovanje. Za vse nje-
govo delo, prizadevanja za skupno dobro in 
izjemno pomemben doprinos k ohranjanju 
ribniške in slovenske kulturne dediščine ter 
narodove identitete mu je Občina Ribnica 
podelila Gallusovo priznanje za leto 2023.
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krovitelj je bil Inles Ribnica. Ker se je v 
društvo vključevalo vedno več članov 
iz različnih sredin in krajev občine, se je 
to leta 1989 preimenovalo v Planinsko 
društvo Ribnica. Tedanje vodstvo je dalo 
pobudo za izgradnjo planinske koče pri 
Sveti Ani, ki je priljubljena izletniška toč-
ka tako domačinov kot drugih ljubiteljev 
narave. Planinsko društvo Ribnica je 
kočo dogradilo leta 1992 in jo slovesno 
odprlo 26. junija 1993. V letošnjem letu 
obeležujemo 30-letnico odprtja koče. 
Med pohodniki gre priljubljenost tega 
vrha, ki odpira pogled na celotno Ribni-
co, prav gotovo pripisati tudi zaslugam 
Planinskega društva Ribnica, ki že tride-
set let vestno skrbi za Kočo pri Sveti Ani. 
Ta je vpisana in objavljena v vodniku pla-
ninskih postojank v Republiki Sloveniji. 
Glede na dolgoletno zgodovino društva 
in vse njegove aktivnosti ter kot spod-
budo za njegovo nadaljnje delovanje je 
Občina Ribnica Planinskemu društvu 
Ribnica podelila priznanje Občine Ribni-
ca za leto 2023. 

Anže Golež prihaja iz Hrovače in 
je že od malih nog aktiven športnik, ki 
kljub svoji mladosti dosega zavidljive 
uspehe na športnem področju. Pod 
okriljem Športnega društva Sibor niza 
vrhunske uvrstitve v športni panogi ju-
-jitsu, kategoriji duo sistem moški pari 
in v mešanem paru. V letu 2019 je tako 
dosegel 1. mesto na svetovnem prven-
stvu v Grčiji, v letu 2021 2. mesto na 
evropskem prvenstvu v Nemčiji in v letu 
2022 2. mesto na svetovnem prvenstvu 
v Abu Dhabiju. Njegov največji dosežek 
pa je zagotovo v letošnjem letu osvojen 
naslov evropskega prvaka med kadeti v 
kategoriji duo mešani pari, ki je potekalo 
v Franciji. Anže si je z odličnimi rezultati 
pridobil status športnika pri Olimpijskem 
komiteju Slovenije in mesto v ju-jitsu re-
prezentanci. Glede na njegove trenutne 
dosežke in vse dosedanje uspehe ter kot 
spodbudo za njegovo nadaljnje delova-
nje mu je Občina Ribnica podelila pri-
znanje Občine Ribnica. 

Božo Kostadinovski ves svoj pros-
ti čas namenja humanitarni dejavnosti. 
Poleg službe in družine je tako velik del 
njegovega dneva namenjen dogovarja-
nju z raznimi podjetji in posamezniki, ki 
so pripravljeni pomagati. Humanitarna 
pot se je začela, ko je skupaj s prijatelji 

ustanovil športno društvo LEV. Trenirali 
so nogomet in vsako leto organizirali 
nogometni turnir, na katerem so bile 
prisotne ekipe malih in malo večjih 
nogometašev iz vse Slovenije. Na vseh 
turnirjih so bili tudi dobrodelni in tako 
pomagali ljudem, ki so bili potrebni 
pomoči. Njegovo poslanstvo poma-
gati ljudem je kmalu preraslo okvirje 
turnirja, saj je čutil neizmerno veselje 
in zadovoljstvo, ko je videl nasmehe 
na obrazu ljudi. Klicev in sporočil lju-
di, ki so potrebovali njegovo pomoč, 
je bilo iz dneva v dan več, zato se je 
odločil, da športno društvo preimenu-
je v humanitarno društvo Srčni lev. S 
pomočjo društva je pomagal številnim 
posameznikom in družinam, njegove 
humanitarne akcije so poznane širom 
po Sloveniji. Zadnja odmevna akcija 
je bila nedvomno zbiranje sredstev za 
žrtve poplav. Sredstva so se na pobu-
do civilne zaščite in Občine Ribnica 
zbirala tudi v Ribnici. Dolenjska regija 
je samo prek njegove humanitarne 
organizacije poleg denarnih sredstev 
zbrala več kot 46 palet nujno potrebnih 
življenjskih potrebščin za žrtve poplav. 
Za njegovo izjemno delo na humani-
tarnem področju in človekoljuben pri-
spevek mu je župan Občine Ribnica 
podelil županovo priznanje.

Prireditev so z izjemnim glasbenim 
programom popestrili domači glasbe-
niki iz Glasbene šole Ribnica pod tak-
tirko dirigenta Aleksandra Oražma ter 
združeni pevski zbor pevk in pevcev 
Župnijskega zbora Ribnica, Noneta 
Vitra, zbora Anamanka, Okteta Gallus 
Ribnica ter solistov Roberta Kožarja 
in Mihe Lušina. Kvartet Glasbene šole 
Ribnica je odigral slovensko himno, 
ribniška himna pa je bila odigrana in 
odpeta v izvedbi, ki je skladateljsko 
delo domačinke Nine Šenk. Simfonič-
ni orkester Glasbene šole Ribnica in 
združeni pevski zbor ribniških pevcev 
različnih vokalnih sestavov je skupaj s 
120 nastopajočimi in gostujočim due-
tom De Liri ustvaril izjemen glasbeni 
večer.

Slavnostni govornik na prireditvi je 
bil župan Samo Pogorelc, ki se je v go-
voru zahvalil vsem, ki so prispevali svoj 
delež k promociji in razvoju naše obči-
ne. Župan je poudaril pomen ekipnega 
dela ter predstavil izvedene projekte in 
načrte za prihodnje delo. Poklonil se je 
letošnjim nagrajencem, ki so vsak na 
svojem področju še posebno izjemni, 
in čestital vsem občanom in občan-
kam ob našem skupnem prazniku, pra-
zniku občine Ribnica.

Priznanje župana je prejel 
Božo Kostadinovski za 
izjemen prispevek na 
humanitarnem področju.



Občina Ribnica obvešča, da po no-
vem uvaja videonadzor tudi na območju 
Ribniškega gradu, kolesarskega poligo-
na Pumptrack Ribnica in stadiona Ugar. 
Omenjeni videonadzor bo uveden na 
podlagi sklepa, ki je bil soglasno sprejet 
na 6. redni seji Občinskega sveta Občine 
Ribnica, ki je potekala 5. 10. 2023. Prav 
tako soglasno je bil na 6. redni seji spre-
jet tudi Pravilnik o izvajanju videonadzo-
ra. Občina Ribnica vpeljuje videonadzor 

V postopku javnega naročila gasilske-
ga vozila s cisterno GVC-3 je bilo namreč 
kot edini ponudnik izbrano podjetje Rosen-
bauer, d. o. o., iz Gornje Radgone.

Pogodbena vrednost gasilskega vozila s 
cisterno znaša 340.000,00 EUR. Od navede-
nega zneska bo Občina Ribnica iz proraču-
na v letih 2024 in 2025 zagotovila finančna 
sredstva v višini 300.000,00 EUR. Razliko do 
pogodbene vrednosti bo Prostovoljno ga-
silsko društvo Ribnica zagotovilo iz lastnih 
sredstev in s pomočjo sponzorjev.

Predaja vozila v uporabo Prostovoljne-
mu gasilskemu društvu Ribnica je predvi-
dena v letu 2025, ko bo Prostovoljno gasil-
sko društvo Ribnica praznovalo svoj visoki 

z uvedbo videonadzora znižati možnost 
oziroma dosedanjo pojavnost vanda-
lizma in odvrniti storilce od poskusov 
tatvin na predmetnih objektih ter vzpo-
staviti učinkovit nadzor in uspešno pre-
ganjanje storilcev.

Zaradi preprečitve škode ali ugotav-
ljanja okoliščin za nastanek škode se v 
skladu s Pravilnikom o izvajanju video-
nadzora izvaja oziroma bo izvajal video-
nadzor na naslednjih območjih: 
• na sedežu Občine Ribnica 

– Gorenjska cesta 3, Ribnica; 
• v Športnem centru Ribnica 

– Majnikova ulica 2, Ribnica; 
• v Športnem parku Ribnica 

– Majnikova ulica 2, Ribnica; 
• na Ribniškem gradu 

– Gallusovo nabrežje 1, 1310 Ribnica;
• na kolesarskem poligonu 

Pumptrack Ribnica in stadionu Ugar 
– Obrtna cona Ugar, 1310 Ribnica.

na navedenih lokacijah z namenom splo-
šne prevencije zaščite kulturne dediščine 
in premoženja ter z namenom odkrivanja 
storilcev kaznivih dejanj.

V Ribniškem gradu se namreč odvijajo 
številne stalne in začasne razstave z nepre-
cenljivo materialno in kulturno vrednostjo, 
zato uvedba videonadzora predstavlja 
nujen ukrep pri zavarovanju premične in 
nepremične kulturne dediščine. Tudi na 
lokaciji kolesarskega poligona in stadiona 
Ugar se Občina Ribnica srečuje s poskusi 
vloma v začasne objekte in vlomi v električ-
no razdelilno postajo. 

V preteklosti so se že izvajali poskusi 
zaščite lokacij s strani zaposlenih, na pri-
mer v primeru Ribniškega gradu, oziroma s 
pomočjo nameščenih varnostnih preprek. 
Vendar pa navedeni ukrepi niso bili učin-
koviti, saj ti ukrepi niso odvrnili storilcev od 
poskusa tatvine oziroma vandalizma. Na 
podlagi navedenega želi Občina Ribnica 

jubilej, 140 let delovanja, Gasilska zveza 
Ribnica pa 70 let delovanja. 

Gasilska avtocisterna GVC-3 je vozilo 
z vgrajenim 10.000-litrskim rezervoarjem 

za vodo in nameščeno gasilsko-tehnično 
opremo. Gasilska avtocisterna je zaradi 
večje količine vode namenjena predvsem 
oskrbi požarišča s požarno vodo, gašenju 
večjih požarov in prevozu pitne vode. Do-
datna oprema, ki bo nameščena v vozilu, 
bo omogočala gasilski enoti tudi posredo-
vanje ob drugih nesrečah.

Tako bo novo gasilsko vozilo pripomo-
glo k hitrejšemu, varnejšemu in učinkovi-
tejšemu posredovanju gasilske enote na 
intervencijah. Predvsem pa bo predsta-
vljalo velik prispevek k večji varnosti ob-
čanov in premoženja.

V prostorih Občine Ribnica je v sredo, 18. 10. 2023, potekal slovesni 
podpis Pogodbe o izvedbi dobave gasilskega vozila tipizacije GVC-3 
za potrebe Prostovoljnega gasilskega društva Ribnica. Na dogodku 
so bili prisotni župan Občine Ribnica Samo Pogorelc, predsednik 
Gasilske zveze Ribnica Jože Andolšek, predsednik Prostovoljnega 
gasilskega društva Ribnica Blaž Mohar Radoš in pooblaščeni 
predstavnik izvajalca Rosenbauer, d. o. o., Markus Zellinger.
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Občinska uprava
Podpis pogodbe za novo gasilsko 
vozilo s cisterno GVC-3

 Ladislav Mate   Občina Ribnica

Videonadzor na Ribniškem gradu, kolesarskem 
poligonu Pumptrack Ribnica in stadionu Ugar 

   Kristjan Kozina

Od leve proti desni: predsednik Prostovoljnega 
gasilskega društva Ribnica Blaž Mohar Radoš, 
župan Občine Ribnica Samo Pogorelc in predstavnik 
podjetja Rosenbauer, d. o. o., Markus Zellinger

Maketa gasilskega vozila s cisterno GVC-3



Odpadki so del vsakdanjega življenja 
vsakega posameznika. Da bi našim otro-
kom in zanamcem omogočili življenje v 
vsaj tako kakovostnem in prijetnem okolju, 
kot ga uživamo sami, moramo z odpadki 
ravnati odgovorno in premišljeno. S pra-
vilnim odlaganjem in doslednim razvršča-
njem komunalnih odpadkov lahko vsakdo 
prispeva k pomembnemu zmanjševanju 
porabe energije in surovin, saj s tem omo-
gočimo predelavo in ponovno uporabo od-
padkov kot sekundarno surovino.

Z doslednim razvrščanjem odpadkov 
oziroma s pravilnim odlaganjem zmanjšu-
jemo količino odpadkov, ki se odlaga, stro-
ške ravnanja z odpadki, količino energije, ki 
je potrebna za proizvodnjo novih izdelkov, 
onesnaževanje okolja in porabo naravnih 
virov oziroma surovin. 

Čeprav je na celotnem območju občine 
Ribnica že vrsto let urejen sistem zbiranja 
in ravnanja z odpadki, saj ima vsako go-
spodinjstvo zabojnike za ločeno zbiranje 
odpadkov, odpadke pa lahko odlagamo 
tudi na ekoloških otokih v namenske zaboj-
nike za ločeno zbiranje posameznih ločeno 
zbranih odpadkov, poleg tega imamo mož-
nost odpadke prepustiti izvajalcu zbiranja v 
zbirnem centru brezplačno, pogosto nale-
timo na nevestno ravnanje posameznikov.

Na vsakem posamezniku je odločitev, 
kako bo ravnal z odpadki, ki jih proizvede. 
Različni predpisi v zvezi z ravnanjem z od-
padki predpisujejo tudi globe za kršitelje, 
pa vendar se pri svoji odločitvi, kako boste 
ravnali z odpadki, ne ozirajte na predpisa-
ne globe, temveč pomislite, kaj in koliko 
boste prispevali k lepši podobi okolja, v 
katerem živimo, in ne nazadnje k podobi 
celega planeta.

»Čuvajmo naš modrozeleni planet. To je naša zibelka, tu je naš dom. 
Z globokim spoštovanjem stopajmo po njegovem površju in naj naši 
koraki ostanejo neopazni. Bodimo hvaležni za njegove neprecenljive 
darove in njegovo neskončno dobroto vračajmo z ljubeznivim in 
harmoničnim sobivanjem z vsemi njegovimi prebivalci.« 
(Timea Varga)
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Odgovornost ravnanja z odpadki
 mag. Marija Ajdič Francelj    Občina Ribnica

SKUPNA OBČINSKA UPRAVA OBČIN RIBNICA, 
LOŠKI POTOK, SODRAŽICA IN VELIKE LAŠČE

Občina Ribnica 
objavlja 
javno dražbo 
za prodajo 
nepremičnin
Občina Ribnica obvešča, da je na 
svoji spletni strani in oglasni deski 
objavila javno dražbo za prodajo 
kompleksa stavbnih zemljišč, parcel 
1780/2, 1884/5, 1884/6, vse k. o. 1625 
Ribnica, v skupni izmeri 1.218 m2.
                    
Javna dražba je razpisana za pe-
tek, 24. novembra 2023, ob 8. uri. 
Celotno besedilo javne dražbe pa 
je objavljeno na spletni strani www.
ribnica.si in na oglasni deski Občine 
Ribnica.
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Vojko Štanfelj
  Andreja Škrabec    Daniel Vincek

Po rodu je Osilničan, a se je 
družina zaradi očetove zaposli-
tve kmalu preselila na Ugar. Tako 
je Ribnica še dandanes njegov 
drugi dom. Po srednji strojni šoli 
je študij nadaljeval na strojni fa-
kulteti v Ljubljani. S profesorjem 
matematike si nista bila prav bli-
zu in sam sebi je obljubil, da izpi-
ta iz matematike, edinega, ki mu 
je še ostal do končanja študija, 
pri tem profesorju matematike 
ne bo ponovno opravljal. Žal je 
profesor predolgo vztrajal, Voj-
ko pa je v vmesnem času okusil 
ugodje lastnega zaslužka. Po za-
poslitvi so prišli na vrsto poroka, 
gradnja hiše in nato otroci, diplo-
ma pa se je iz leta v leto odmikala 
toliko časa, dokler ni dokončno 
odšla v pozabo. 

Svojo poslovno kariero je za-
čel v Riku. Tam je ostal vse do 
zatona podjetja, ki mu je bilo 
tako pri srcu. Kasneje je kariero 
nadaljeval v podjetju Inotherm, 
kjer je ostal do upokojitve, in ko 
je bila praznina, ki jo je ob tem 
začutil, le prevelika, je sprejel 
nov izziv – postal je podžupan 
Občine Ribnica. 

Ko beseda nanese na njegov 
najljubši in danes še edini hobi, 
ribolov, je opaziti, kako zelo ga 
navdušuje. S tako strastjo mi 
hiti razlagati o muharjenju in 
krapariji, da človek takoj začuti 
njegovo predanost športnemu 
ribolovu. 

Kljub statusu upokojenca je 
aktiven na več področjih. Žu-
panska funkcija mu nalaga nove 
odgovornosti, ki pa se jih ne bra-
ni, temveč jih, tako kot je to delal 
že celo svoje življenje, poskuša 
aktivno in zavzeto reševati. 

Sodelujem z Listo Sama Pogorelca, ki je 
politično neopredeljena, in vse funkcije, ki 
jih opravljam, so namenjene sodelovanju z 
okolico in pomoči ljudem. Mislim, da sem 
na tem področju kar uspešen. 

Je bila zaposlitev v Riku vaša prva iz-
bira?
 Riko je bil zame simbol dobrega go-
spodarstva, pa tudi dobrega zaslužka. Bil 
sem njegov štipendist, zato sem bil nekako 
obvezan, da sem se tam tudi zaposlil. Še 
danes bi naredil isto potezo, saj sem se v 
podjetju počutil sprejetega. Bili smo prava 
skupnost, enotni, složni, med seboj smo si 
pomagali. Dobro sem se razumel s svoji-
mi sodelavci. Bil sem član in kasneje tudi 
predsednik delavskega sveta. V Riku sem 
ostal do njegovega konca. V kritičnih tre-
nutkih so me predlagali za v. d. direktorja 
Rikostroja. Po prevzemu funkcije sem izgu-
bil enega glavnih promotorjev in podporni-
kov direktorja Staneta Škrabca, ker je odšel 
v pokoj, in ob tej priložnosti se mu zahva-
ljujem za njegovo požrtvovalnost tako do 
zaposlenih kot do lokalne skupnosti. Takra-
tni glavni stečajni upravitelj je začel s ste-
čajem Rikove zapuščine. Ker sem bil velik 
kritik takšnega načina razprodaje podjetja 
in ker nisem želel sodelovati pri stečajnem 
postopku, me je stečajni upravitelj na se-
stanku vseh temeljnih organizacij združe-
nega dela (TOZD) prosil, da takoj zapustim 
sestanek in izpraznim pisarno. To sem tudi 
storil. Kasneje me je stečajni upravitelj Ri-
kostroja, s katerim sem dobro sodeloval, 
odvezal vseh obveznosti. Žal je tragično 
preminil v prometni nesreči. Nekateri so 
me zaradi mojega odhoda kritizirali, češ, 
zakaj nisi ostal in prevzel enega od delov, 
na katere je Riko razpadel. Tega nisem že-
lel, tudi zaradi morebitnih očitkov okolice, v 
kateri sem živel, da bi se kot nekdanji v. d. 
na ta način okoristil. Zato sem, tako kot vsi 
ostali zaposleni, tudi sam pristal na zavo-
du za zaposlovanje. Moja dejanja v lokalni 

Skoraj celo življenje živite v Ribnici, a 
rojeni ste bili v Osilnici. Ste Ribničan ali 
Osilničan?
 Načeloma se počutim Ribničan, čeprav 
nisem nikoli čisto povsem razumel ribniške 
mentalitete, na primer zavisti. Meni ni po-
membno, kaj kdo ima, pomemben je človek 
kot oseba. Ne pri nas doma ne v mojem 
rojstnem kraju zavisti ne poznamo. Mogoče 
zato, ker je Osilnica majhna skupnost, med 
seboj smo tesno povezani in takšnih nega-
tivnih čustev drug do drugega ne gojimo. 
Rad se družim z ljudmi in jim pomagam, ne 
želim pozabiti na svoje korenine in ne pre-
našam negativizma. Kot pravi rek: ne želi 
drugemu, česar ne želiš, da drugi želijo tebi.

Pravijo, da je mladost norost. Je to ve-
ljalo tudi za vas?
 Nikakor. Že kot otrok sem rad poprijel za 
delo in imel velike ambicije za prihodnost. 
Kot mladenič sem se včlanil v Zvezo soci-
alistične mladine Slovenije. Udeležil sem se 
tako slovenskega kongresa kot kongresa v 
Beogradu. Na podlagi mojih aktivnosti so 
me zvabili v Zvezo komunistov Jugoslavije. 
Po osmih letih sem iz zveze izstopil, saj sem 
ugotovil, da se v miselnosti preveč razliku-
jemo. Nisem se strinjal s privilegiji, ki so bili 
rezervirani izključno za člane partije, kot so 
napredovanja v podjetjih, ugodnosti pri sta-
novanjih in pridobivanju kreditov. Še najbolj 
pa me je motilo, da žene kot članice pevske 
skupine Noneta Vitra nisem smel iti poslu-
šat, če so imele koncert v cerkvi. Za vsakim 
vogalom so iskali notranjega sovražnika in 
enostavno sem si rekel: Vojko, tega se ne 
greš več! Po izstopu iz Zveze komunistov 
Jugoslavije sem bil deležen velikih kritik in 
pritiskov s strani partijskega vodstva, lah-
ko bi rekel, da sem jim bil od tedaj naprej 
trn v peti. Še vedno sem aktivno sodeloval 
kot prostovoljec, predvsem v mladinskih 
delovnih brigadah. Takrat sem si rekel, da 
se s politiko ne bom več ukvarjal in še da-
nes nisem član nobene politične stranke. 

Za svoj prvi intervju, kot nova odgovorna 
urednica Rešeta, si ne bi mogla želeti boljšega 
sogovornika, kot je g. Vojko Štanfelj. Pozitiven, 

energičen, odgovoren, predan in strasten – tako 
bi opisala človeka, s katerim sem imela čast 

pogledati v njegovo preteklost. 
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skupnosti niso ostala neopažena. Kmalu je 
k meni pristopil g. Šenk in mi ponudil zapo-
slitev v Inothermu. Prevzel naj bi proizvodni 
del podjetja, in to ponudbo sem tudi spre-
jel. Začel sem v majhni delavnici na Inlesu, 
potem smo se preselili na Ugar v vojašnico, 
kasneje sem sodeloval na področju razvoja 
aluminijastih vrat v Prigorici in nekaj časa 
tudi v steklarni v industrijski coni Breg. V 
Inothermu sem tako preživel nadaljnjih tri-
deset let. Dela je bilo veliko, počitka skoraj 
nisem poznal. Upokojitev sem premaknil 
kar za dve leti, ker sem želel pred upoko-
jitvijo nekatere začete projekte dokončati. 
S tem se je moja delovna kariera konča-
la, vsaj tako sem mislil. Po upokojitvi sem 
začutil veliko praznino, kot globok prepad, 
zato sem sprejel nov izziv – funkcijo podžu-
pana, ki mi jo je ponudil Samo Pogorelc. 

Povedali ste, da ste v času zaposlitve 
veliko delali in da prostega časa ni bilo 
na pretek. Na kakšen način ste ga izko-
ristili in si nabirali novih moči?
 V preteklosti sem imel več hobijev. Zelo 
dolgo sem se posvečal kinologiji. Kupil sem 
si dva psa, nemška ovčarja. Psička je bila 
klasična vzrejna linija, pes pa nemška de-
lovna linija. S psom sem aktivno sodeloval, 
tako da sva naredila celo izpit IPO1, lahko bi 
rekel, da sva diplomirala. Tako dresiran pes 
te spremlja celo življenje kot dober prijatelj, 
brez povodca, uboga na ukaz in obvla-
da obrambni sistem. V času razpada Rika 
je tudi kinologija v Ribnici stagnirala, saj 
sponzorjev ni bilo. Zanesenjaki smo se od-
ločili, da je treba ponovno zagrabiti, in smo. 

pešen, moraš biti tudi angažiran, zato sem 
po izvolitvi za predsednika Ribiške družine 
Ribnica pristal tudi na funkcije v drugih 
ribiških organizacijah. Med ribiči imam 
veliko prijateljev. Med drugim sem član 
Ribiške družine Ljubno ob Savinji, ki ga je 
letošnja poplava katastrofalno prizadela, 
in pridružen član Ribiške družine Kočev-
je. Rad zahajam na Savo Bohinjko in Krko. 
Športni ribolov se razlikuje od morskega 
ribolova. Nisem pristaš slednjega. Posve-
čam se izključno sladkovodnemu ribolovu, 

še posebej muharjenju, ki 
sem mu popolnoma pre-
dan. Pri lovu z muharico 
je zelo pomembno, da 
spremljaš naravo in izbe-
reš pravo muho za pravi 
čas, kar mi je velik izziv. 
Na tem področju bom de-
loval, dokler bom zmogel, 
sem zaprisežen naravo-
varstvenik.

Imate potem doma večkrat na meniju 
sladkovodne ribe?
 Največ se pri muharjenju uveljavlja tako 
imenovani sistem »Catch and Release« ali 
»ujemi in spusti«. Kdaj smeš ujeto ribo vze-
ti domov, je odvisno od pravil posamezne 
ribiške družine. Najbolj pa je pomembna 
etika posameznega ribiča. Večina jih plen 
spusti nazaj v naravo. Že petnajst let do-
mov nisem prinesel nobene ribe. Če si jo 
doma zaželijo, si jo morajo kupiti. Nikakor 
si ne predstavljam, da bi lepo potočno po-
strv spekel v ponvi. 

Nadaljevali smo delo pokojnega Lovšina 
iz Jurjevice in njegove ekipe z naslednjimi 
člani: Vinko Merhar, Dušan Goršič, Andrej 
Tomšič, Andrej Klemenc in ostalimi. Iz Ugar-
ja smo se preselili na stadion na Mlaki. Ude-
leževal sem se raznih seminarjev in pridobil 
licenco za inštruktorja, kasneje tudi za mar-
kerja. Vleklo me je v sodniške vode, ampak 
mi časovno ni več zneslo. Predvsem me 
je zanimalo delo z ljudmi in njihovimi psi. 
Po desetih letih sem se vsega malce nasi-
til. Delo s tečajniki je utrujajoče, za njihovo 
muhavost pa potrebuješ 
veliko strpnosti.   
 Moja velika ljubezen je 
bilo tudi cestno kolesarje-
nje. S specialko sva spoz-
navala lepote Slovenije, jo 
prekrižarila po dolgem in 
počez ter včasih zapeljala 
tudi izven meja. S kole-
som sem se podal celo na 
Grossglockner. Žal sem 
pred enajstimi leti hudo padel s kolesom 
in se močno poškodoval. Po padcu se pri 
vožnji s kolesom nisem mogel več sprosti-
ti, zato sem kolo prodal in se posvetil moji 
drugi veliki ljubezni – ribičiji. 
 Že prej sem bil dobrih deset let tajnik 
Ribiške družine Ribnica. Kasneje sem se 
od njih malo oddaljil, nato pa leta 2014 
prevzel funkcijo predsednika. Od takrat 
naprej je moj edini hobi ribičija. Aktiviral 
sem se tudi na slovenskem nivoju. Sem 
član komisije za priznanja pri Ribiški zve-
zi Slovenije in član predsedstva Zveze ri-
biških družin Ljubljana. Če hočeš biti us-

Že petnajst let domov 
nisem prinesel 
nobene ribe. Če si jo 
doma zaželijo, si jo 
morajo kupiti.



ker mladi nimajo dovolj prostora za gradnjo, 
tudi stanovanj nam primanjkuje. Če želimo 
razvijati industrijo, potem moramo zagotoviti 
tudi prostor za bivanje, če želimo, da bodo 
prebivalci ostali v občini.  
 Po ujmi, ki je prizadela velik del Slovenije, 
med drugim tudi naš okoliš, predvsem rom-
sko naselje Lepovče, se po uradni dolžnosti 

posvečam romski problemati-
ki. Zadeva je eskalirala do vre-
lišča. Pojavila se je civilna ini-
ciativa, ki nam je zadevo le še 
dodatno zaostrila, namesto da 
bi nastalo situacijo družno re-
ševali. Romi so med nami, so 
del naše skupnosti. V proble-

matiko se je vmešal Varuh človekovih pra-
vic in o tem obvestil predsednika Vlade RS. 
Izpostavili so, da kršimo nacionalni program 
ukrepov za Rome in njihove pravice. Slednje 
je izpostavila tudi Civilna iniciativa Lepovče. 
V pogovore se je zdaj vključil še Urad Vlade 
RS za narodnosti. Zato na tem mestu pozi-
vam vse vpletene, da bomo zgolj s skupnimi 
močmi in konstruktivnim pogovorom lahko 
rešili nastali problem, ki za nobeno stran 
ni prijeten. Ignoranca ali celo zavajanje na 
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Že drugi mandat ste občinski svetnik 
v občini Ribnica. Letos ste sprejeli še 
en izziv – postali ste podžupan Občine 
Ribnica.
 Občinski svetnik sem od leta 2018. V 
tem mandatu vodim svetniško skupino Lis-
te Sama Pogorelca, ki šteje enajst članov. 
Sem tudi član Mandatno-volilne komisije 
in predsednik Odbora za 
okolje in prostor. Letos sem, 
po odstopu prejšnjega po-
džupana, sprejel ponujeno 
mesto podžupana. V Odboru 
za okolje in prostor se naj-
več posvečamo okoljskim 
težavam. V zaključni fazi je 
priprava novega prostorskega načrta ob-
čine Ribnica (OPN4), ki bo javno razgrnjen 
na začetku drugega leta. Zelo pomembno 
pri mojem delu je sodelovanje s krajevnimi 
skupnostmi. Hodim na vse njihove sestanke 
in tvorno sodelujem pri razpravah o njiho-
vih problemih in predlogih. Lahko bi rekel, 
da sem povezovalna nit med krajevnimi 
skupnostmi in občino. V novem OPN-ju 
načrtujemo umeščanje gradbenih parcel 
od Griča do Ribnice. To je pereč problem, 

Lesena Rajta in 
drugi originali 

  Mateja Dekleva   arhiv Občine Ribnica

V avgustu 
je bila ponovno 
postavljena pre-

novljena Lesena Rajta. Ob glavni cesti iz 
Ljubljane v Ribnico pri Žlebiču kot sim-
bol opozarja na pomen dreves in lesa za 
Ribniško dolino. Na pobudo prof. Janeza 
Debeljaka jo je ob 900-letnici Ribnice iz-
delal kipar Stane Jarm. To sedem in pol 
metra visoko hrastovo deblo z rešetom 
in lesenimi žlicami je po štiridesetih letih 
kazalo kritično načetost oblike, materia-
la in stabilnosti. V dilemi obnoviti ali na-
rediti nekaj novega je zmagala presoja, 
da ne more nič nadomestiti avtentičnos-
ti originala, kiparjevih rok oziroma njiho-
vih potez z motorno žago, pa tudi tako 
mogočen hrast je edinstven. 

Strokovno prenovo sta v okviru Resta-
vratorskega centra in ZVKDS prevzela Rok 
Dolničar in dr. Renata Pamić. Skulpturo 
so prestavili v prostore Restavratorskega 
centra. Ves čas so zahtevna dela, ki jih je 
spremljalo nemalo dilem in strokovnih od-
ločitev, potekala interdisciplinarno. Analizi 
stanja je sledil načrt sanacije, ki je sledila 
načelu, da bodo posegi čim manj vidni, 
učinkoviti in trajnostni. Reševanje statike, 
zamenjava uničenih delov ter hkrati oh-

ranitev avtentičnosti in zaščita pred propa-
danjem lesa. Pod vodstvom strokovnjakinje 
dr. Renate Pamić, ki je hkrati biologinja in 
restavratorka, se je k nalogi pristopilo kot k 
pilotnemu projektu ne samo v slovenskem, 
ampak v širšem evropskem prostoru. 

Drevo so očistili ter odstranili vse trhle 
in poškodovane dele. Les je bil najbolj uni-
čen na mestih, kjer je zastajala voda, to je 
v spodnjem delu na točkah sidranja in na 
dežju izpostavljenih mestih. Od debla je os-
tala praktično votla cev, katere les se je po 
globinskih analizah izkazal za neverjetno 
trdnega in zdravega. Tako je bila bistvena 
skrb pri vseh podrobnostih usmerjena v 
preprečevanje zastajanja vode. To so rešili 
na inovativen način – votlo deblo kot cev z 
vzgonskim prezračevanjem. Les bo tako še 
dolgo kljuboval času in vremenu.

Originalna mogočna Rajta nas spet 
pozdravi, ko se pripeljemo v Ribniško dolino. 
Vloženih je bilo veliko sredstev, časa, znanja 
in truda. A bilo je vredno! Danes, ko vse stre-
mi k novemu, hitremu, cenejšemu, k več in 
še več, je to primer in opozorilo, da je čas za 
drugačno razmišljanje. Čas je za zavedanje, 
da je pristno in avtentično VEČ, da je lepota 
v staranju, ki nam kaže vse plasti časa in oh-
ranja zgodovinski spomin. Naj nas ne pre-

tem mestu nista dobrodošla, saj zadeva ne 
bo izpuhtela v zrak. Na mestu, kjer so sedaj 
Romi, je bila predhodno načrtovana širitev 
industrijske cone in nekako bomo morali 
nastalo situacijo rešiti. Najslabša rešitev za 
našo skupnost bo, če bo zadeve v roke vzela 
država.

Za konec – kaj bi sporočili občanom in 
občankam?
 Časi niso najbolj rožnati. Evropa zapa-
da v recesijo in tudi nas bo slej kot prej 
dohitela. A vseeno moramo biti pozitivni. 
Občinska politika se trudi, seveda po zmo-
žnostih znotraj proračuna, delovati v dobro 
občanov. Želimo si, da bi se ljudje v Ribnici 
počutili dobro. Trudimo se, da stvari spre-
minjamo na bolje in da se Ribnica razvija 
v pravo smer. Verjamemo, da se da z dob-
rimi načrti in zavzetostjo še veliko narediti. 
Osebno rad vsakemu prisluhnem, je pa res, 
da toliko, kolikor imamo prebivalcev, toliko 
je tudi želja. Žal vseh pobud ne bomo mog-
li uresničiti, a prav je, da jim prisluhnemo. 
Kljub situaciji lahko zatrdim, da je občina 
Ribnica med bolj uspešnimi občinami, in 
prizadevali si bomo, da bo tako še naprej.

mami kratkoročen in kot edino odločilen 
izračun stroškov. Čas je za manj novega 
in več prenove. 

Ta lesena skulptura nam prinaša 
še eno sporočilo. Ko se danes v imenu 
»trajnosti« in udobnega vzdrževanja raje 
odločimo za beton ali kovino, je vendar 
les v deželi suhe robe najbolj primeren, 
trajnosten in plemenit. Le pravilno z njim 
ravnajmo v vseh fazah in ga vgradimo 
tako, da mu vlaga ne pride do živega. Pri-
meri naših več sto let starih kozolcev in 
še bolj starih strešnih konstrukcij nam to 
potrjujejo. In primer naj bo Lesena Rajta.
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Slovensko rokodelstvo 
– srčno in unikatno

  Katja Žagar    Daniel Vincek

in drugim res mar za to, kako se bo oblikoval nadaljnji program ob 
sprejetju novega zakona za ohranjanje in razvoj rokodelstva.

Dan je bil res poln pozitivne energije in povezovanja, saj je 
hkrati na našem dvorišču potekal tudi rokodelski festival »Roko-
delci za rokodelce«, kjer smo imeli možnost druženja in aktivnega 
vključevanja v delavnice, ki smo jih pripravili vsi rokodelski centri z 
rokodelci iz cele Slovenije.

11. oktobra je v Rokodelskem centru Ribnica 
potekal javni posvet z naslovom »Program 
za izvajanje in razvoj rokodelstva – priprava 
sistemskih ukrepov« v organizaciji Ministrstva za 
gospodarstvo, turizem in šport.

Posveta se je udeležilo ogromno ljudi, ki so se tudi aktivno s 
pobudami in predlogi vključevali v posvet, kar pomeni, da je ro-
kodelcem, strokovnjakom, rokodelskim centrom, ki smo združeni 
v Konzorcij rokodelskih centrov Slovenije, ljubiteljem rokodelstva 

Strašno čaroven dan
    Anja Pugelj  

Delavnice kaligrafije
delavnica klasične pisave GOTICA 

bo v petek, 10. 11. 2023, ob 17. uri
Rokodelski center Ribnica

delavnica MODERNA KALIGRAFIJA 
bo v soboto, 11. 11. 2023, ob 9.30. uri

Rokodelski center Ribnica

Cena:
posamezna delavnica 45 eur
obe delavnici skupaj 70 eur

Posamezna delavnica traja 4 šolske ure. 
Ves potreben material in vse za izvedbo 

dobite na delavnici.

Za več informacij in prijave pišite na e-naslov 
katja.zagar@rc-ribnica.si

Konec oktobra smo v Rokodelskem centru Ribnica ponovno 
obudili dogodek Strašno čaroven dan. Prehod iz jeseni v zimo smo 
praznovali s kančkom vraževerja, zato smo pripravili atraktivne de-
lavnice. Na eni delavnici smo izdelovali lesene lanterne, ki so po-
nazorile luč oziroma nekdaj kresove, ki so odganjali zle duhove, na 
drugi delavnici pa smo izdelovali strašne zapestnice pod vodstvom 
mentorice, akademske slikarke Karmen Bajec. 

Otroke smo poslikali s strašnimi motivi in se z lučkami odpravili 
skozi temačen Ribniški grad ter prisluhnili zgodbam o čarovnicah. S 
tem smo ponazorili nekdanjo ljudsko vražo, ki pravi, da so bile zime 
čas negotovosti ter obdobje kratkih in temnih noči, ki so predstavlja-
le številne skrbi. Verjeli so, da duhove lahko pretentajo, če si nadene-
jo maske, in lažje odšli v temno noč. 

Po končanih delavnicah smo se okrepčali s čarovno večerjo iz je-
senskih plodov in se neustrašni podali v čas »krompirjevih« počitnic. 
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Po prihodu vodovoda leta 1894 je voda počasi pritekla v vsako 
hišo posebej, vodnjaki pa so vedno bolj samevali. Prej tako pomemb-
na središča javnega prostora so postajala osamljena. Vodnjaki na-
mreč niso bili pomembni le zaradi vira vode, ampak so se ljudje tam 
med sabo tudi povezovali, se srečevali in si izmenjevali informacije.

Pred vhodom v Ribniški grad je stal prelep litoželezni vodnjak. 
Odstranjen je bil verjetno na začetku leta 1917, ko je v Ribnico prišel 
oddelek vojakov, ki je zbiral material za vojaške potrebe. Takrat so 
odpeljali tudi cerkvene zvonove, ki so jih najprej razbili in potem v 
delih odpeljali na kolodvor. Za vodnjak ni podatka, a tudi tega so 
verjetno po delih odpeljali iz Ribnice. Čeprav so bili Ribničani na 
vodnjak zelo ponosni, ga po vojni niso postavili nazaj. Park je tudi 
brez vodnjaka ostal lep zeleni kotiček Ribnice, v katerem so bila 
drevesa in rožne gredice. Danes park z vodnjakom lahko občudu-
jemo na mnogih razglednicah iz tistega časa.

Spomin na ta veličastni vodnjak pred Ribniškim gradom ni šel 
popolnoma v pozabo, zato vsake toliko časa vznikne želja po tem, 
da bi tu ponovno vzpostavili park z vodnjakom, ampak dlje od želja 

Nekoč so v Ribnici stali trije vodnjaki: na trgu pred cerkvijo, 
pred vhodom v Ribniški grad in pred nekdanjo občino (danes bi 
rekli Pri Čičku), kjer je stala tudi mostna tehtnica za tehtanje živine, 
čez francoski most na Mlaki pa je bilo postavljeno večje korito za 
napajanje živine.

Voda je vir življenja, res pa je tudi, da lahko za sabo 
pušča razdejanje, s čimer so se nekoč pogosto 
soočali tudi prebivalci ribniškega trga, ko so svoje 
premoženje reševali pred grozečo Bistrico. Vendar 
jim je ta ista Bistrica prinašala tudi neizmerno 
veselje, saj brez vode ni življenja, o čemer je nekdaj 
pričal živžav ob reki in ob vodnjakih, ki so danes 
popolnoma pozabljen element v mestnem prostoru. 

Postanki med 
sprehodom po 
Ribniškem trgu 
4. del: vodnjaki

  Marina Gradišnik     Arhiv Muzeja Ribnica

Vodnjak pri nekdanji občinski stavbi.

Pogled na osrednji vodnjak pred Ribniškim gradom – 
fotografija posneta pred letom 1917.

Korito za napajanje živali pri Francoskem mostu.



in razmišljanj, morda tudi zarisanih osnutkov, ni nikoli prišlo. 
Največja ovira, da bi vzpostavili park z vodnjakom, je bilo as-
faltiranje trga poleti leta 1970. Iz prispevka v Dolenjskem listu 
lahko razberemo, da je bilo v Ribnici zaradi tega kar precej 
hude krvi: »Predsednik Turističnega društva Ribnica Andrej 
Klemenc je povedal: Na nedavnem sestanku predstavnikov 
našega društva, krajevne skupnosti, Zavoda za spomeniško 
varstvo, občinske skupščine in urbanista iz Kranja smo sklenili, 
da bomo »Grajski trg« urejali po načrtu zavoda za spomeniško 
varstvo, ki bo kmalu izdelan. Po tem načrtu naj bi bila na trgu 
ploščad, na njej pa vodnjak in prenosni cvetličnjaki. Na trgu bi 
bilo tudi prepovedano parkiranje. Komaj dva dni po sestanku 
pa so trg začeli urejati in ga pripravljati na asfaltiranje /…/.« 
(DL, 13. 8. 1970, str. 10).

Naslednji poskus ureditve parkirišča je bil ob urejanju rib-
niškega trškega jedra konec 80. let, ko so prav z namenom, 
da se uredi grajski park, načrtovali nova parkirišča zadaj za 
župniščem.

Tudi ti načrti, da bi prostor pred gradom ponovno spre-
menili v park, so padli v vodo. Okrog leta 2005 ali 2006 je 
nastal načrt, ki je vključeval polovično uporabo tega prostora. 
Pol prostora bi še vedno ostalo parkirišče, polovica pa bi bila 
namenjena prostoru za počitek, turistične informacije, hkrati 
pa bi bil to zeleni pas, ki bi povezoval center mesta z gradom. 
Načrt ni več vseboval postavitve vodnjaka, a je tudi ta ostal le 
na papirju. 

O tem, kdaj sta dokončno izginila ostala dva vodnjaka, 
ni podatka. Je pa korito za napajanje živine ostalo na svojem 
mestu še vse do urejanja nabrežja Bistrice in obnove Ribni-
škega gradu v 60. letih 20. stoletja. Ker se je razširjeni grajski 
kompleks spreminjal v urejen park, je bilo »neugledno« korito, 
ki ni služilo več svojemu namenu, odstranjeno, na njegovem 
mestu pa so uredili park z vodopadom. Žal ne za dolgo, zasuli 
so ga, zakaj, ni znano. Le redki se ga še spominjajo in ohranjen 
je le na eni do zdaj znani fotografiji.

Edini vodnjak, ki je bil na novo zgrajen, stoji od leta 1982 v 
Parku kulturnikov in kot simbol »uka žeje« ali »izvir modrosti« 
predstavlja jedro parka. Najprej je bila vanj napeljana tekoča 
voda, ki jo je bljuvala bakrena ribica, ko pa je bila ribica odtu-
jena, je niso nadomestili, čeprav je vodnjak še naprej ostal v 
svoji funkciji. Na začetku novega tisočletja so vodo v vodnjaku 
zaprli, odprli pa šele v letu 2022, ko so na pipo v vodnjaku 
namestili pitnik.

Vabim vas, da se na kak sončen jesenski dan sprehodite 
po mestu z mislijo o vodi in vodnjakih nekoč in danes.

Edina ohranjena fotografija, ki priča o urejenem parku pri Francoskem 
mostu – na sredi v krogu je bil postavljen vodomet.

Orodni kovači v naših krajih so izdelovali in 
popravljali kmetijska in gozdarska orodja, izdelovali 
stavbno opremo, kot so okenski križi, ograje, vratni te-
čaji in podobno, ter sodelovali tudi s kolarji pri izdelavi 
vozov in sani – kolar je izdelal lesene dele, kovač pa 
kovinske. V večjih krajih, kjer je bila tudi večja potro-
šnja, so se lahko orodni kovači specializirali posebej v 
orodne, vozovne ali stavbne kovače (iz tega se je razvilo 
umetnostno kovaštvo). Že v 19. stoletju pa se je od ko-
vaštva ločilo ključavničarstvo, ki je postalo samostojna 
obrt izdelovanja ključev in ključavnic.

Predmet meseca
  Vasja Zidar    Arhiv Muzeja Ribnica

Merilni kolešček. Z merilnim 
koleščkom je kovač obkrožil 
obod lesenega kolesa in tako 
dobil mero za izdelavo železnega 
obroča – 'šine'.

Železni kavelj. S pomočjo kavlja 
je kovač na obod lesenega kolesa 

nataknil železni obroč – 'šino'.

Orodje za izdelovanje zunanjih navojev. Orodje 
sestavljajo ročka in navojne čeljusti, s katerim 
so izdelovali zunanje navoje na vijaku. Izdelali so 
lahko štiri velikosti vijakov, domnevno v colah.
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Ključavnica s 
pripadajočim ključem.

Kovaške klešče 
'špic cange' je 

kovač uporabljal 
pri okovanju 

voza.
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Novice iz 
Miklove hiše

Pojasnilo 
(Odgovor na pismo 
bralca v oktobrskem 
Rešetu)

  Nastja hafnar, 
Direktorica knjižnice miklova hiša ribnica

V odgovor na zapisano vprašanje o 
vzdrževanju notranjega hidranta v knjižni-
ci odgovarjamo, da so bili notranji hidranti 
v miklovi hiši v skladu s predpisi redno 
letno pregledani in vzdrževani s strani 
prostovoljskega gasilskega društva ribni-
ca. Kar zadeva zapiranje vodnih ventilov, 
v izogib nesporazumom pojasnjujemo, da 
so gasilci vodne ventile v stavbi zaprli v 
roku 10 minut po prihodu na lokacijo.

Knjižni izziv
 Neža Tanko, Knjižnica Miklova hiša

Že tretjo jesen zapored za osnov-
nošolce pripravljamo Knjižni izziv, ki je 
literarno obarvan mesečni kviz. Vpra-
šanja v kvizu so povezana z vsebino 
knjig, primernih za posamičen razred. 
Šolarji odgovorijo na eno vprašanje do 
15. dne v mesecu. Ko zberemo vse od-
govore, jih razporedimo po razredih in 
mesečno žrebamo nagrajenca za vsak 
razred. Kviz bo potekal od 15. oktobra 
do 15. junija, vsakega 15. dne v mesecu 
pa bomo objavili nova vprašanja. Vse 
otroke vabimo, da pridno rešujejo prvi 
mesečni kviz, ki vas že čaka v knjižnici 
in na naši spletni strani!

Ure pravljic v 
novembru 

Spoštovani starši, dragi otroci,
tudi v novembru vas lepo vabimo na 
ure pravljic, kjer bomo skupaj brali, 

ustvarjali in se imeli lepo! 

Ribnica, dvorana TVD Partizan:
sreda, 8. 11., ob 16:30

ura pravljic z miškom Bertijem
sreda, 15. 11., ob 16:30

slovenska ura pravljic
    sreda, 22. 11., ob 16:30
angleška ura pravljic
    sreda, 29. 11., ob 16:30
slovenska ura pravljic 

Pridružite se nam lahko brez prijave, 
s prijavo na posamičen termin 

ali s celoletno prijavo. Prijavite se 
lahko preko obrazca v knjižnici, na 

e-naslovu knjiznica@miklovsahisa.si 
ali na tel. št. 041 390 057. 

Ure pravljic so primerne za otroke, 
starejše od štirih let. 

Veselimo se srečanja z vami!

TUDI ZA IZVEN:
Cena vstopnic: OTROŠKA 5 EUR, ODRASLA 8 EUR.
Vstopnice lahko kupite pol ure pred predstavo pred vhodom v Dvorano DC-16, Dolenja vas.

Mojca Pokrajculja

KUD DramŠpil
Kolodvorska 17
1310 Ribnica

Emigranta

ob 10. uri

Dob pri Domžalah

Deklica je veselo pometala po izbi. Našla je 
zlat cekin in si z njim kupila lonček z belimi 
pikami. Ta zgodba nam je znana. Kaj pa, če 

se kot po čudežu ta lonček spremeni v 
prekrasno hišico? Nastopi zima in Mojca 

uživa ob toplem kaminu. Nekega večera jo 
zbudi močno trkanje. Ko stopi do vrat, zasliši 

drhteč glas premraženega mucka…

Predstava je grenko ironičen portret dveh 
izseljencev, pristalih v bogati tujini, kjer 

služita denar in živita v majhni, zanemarjeni 
sobi. Napetosti med intelektualcem in 

manjvrednim delavcem, ki vsak na svoj način 
doživljata brezdomstvo in socialno bedo 

gasterbajterjev so programirane. Mrožek s 
svojim značilnim ostrim humorjem, s katerim 

analizira družbo in usodo ljudi, uspešno 
razkriva globlje plasti človekove duše in 

njegovo vedenje. Aktualnost briljantnega 
Mrožkovega dela potrjujejo vedno nove 

postavitve po vsem svetu.

Dobrova

Socialna komedija

ob 19. uri

sobota, 18. 11. 2023
Dvorana DC-16, Dolenja vas

5. ABONMA ZA OTROKE 6. ABONMA ZA ODRASLE
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Knjižne 
novosti

  Nežka Klavžar, Knjižnica Miklova hiša Ribnica

Pravijo, da so ljudje, ki berejo, 
srečnejši, kot tisti, ki ne berejo. Na to si 
lahko odgovori vsakdo sam, mi pa vam 
kot vsak mesec z veseljem ponujamo 
izbor nekaterih knjižnih novosti, da 
bodo odločitve glede branja lažje. 

Tessa Bailey: Zgodilo se je s teboj
Fox Thornton in Hannah Bellinger sta 
prijatelja že od prejšnjega poletja, ko 
sta skupaj obiskala sejem gramofon-
skih plošč v Seattlu. Redno si izmenju-
jeta sporočila, in ko Hannah sporoči, da 
bodo prišli nov film, pri katerem sode-
luje, snemat v Westport, se dogovorita, 
da se bo nastanila v Foxovi sobi za gos-
te. Fox se medtem preživlja z lovom na 
kraljeve rakovice in slovi kot  brezskrben 
frajer, ki se rad spogleduje. Hannah se 
njegov šarm in videz ne dotakneta. Ve, 
da je razvpit ženskar, poleg tega pa je 
brezupno zaljubljena v sodelavca, zato 
je vesela njegovih nasvetov, ki naj bi ji 
pomagali poživiti medlo ljubezensko živ-
ljenje. A več časa kot preživi s Foxom, 
bolj ji postaja jasno, da se pod videzom 
Casanove skriva mnogo več. Ko se zač-
ne meja med prijateljstvom in spogle-
dovanjem brisati, Hannah ne more za-
nikati, da obožuje vse v zvezi s Foxom, 
vendar noče biti samo še ena njegova 
trofeja. Še ena ljubezenska zgodba za 
kratkočasno branje. 

Jean Hanff Korelitz: Zaplet
Jacob Finch Bonner je bil nekoč obetaven 
mlad pisatelj, ki so ga kritiki s prvim roma-
nom dobro sprejeli. Zdaj uči na tretjeraz-
rednem magistrskem programu. Že leta ni 
napisal, kaj šele objavil česa spodobnega. 
Ko mu eden izmed študentov, Evan Par-
ker, pove, da njegove pomoči ne potre-
buje, ker je zgodba njegove knjige gotova 
uspešnica, njegovo bahanje zavrne kot 
samovšečnost, dokler knjige očaran ne 
prebere tudi sam. Jake še naprej nazad-
uje in pričakuje eksplozivno objavo Par-
kerjevega prvenca, a zaman. Odkrije, da 
je nekdanji študent umrl, ne da bi knjigo 
dokončal, in tako objavi njegovo zgodbo 
pod svojim imenom. Čez nekaj kratkih let 
se uresničijo vse napovedi Evana Parker-
ja, toda vse zasluge pobere Jake. Je bogat 
in slaven, hvalijo in berejo ga po vsem sve-
tu. A na višku čudovitega novega življenja 
pride grozljiva e-pošta, ki mu očita krajo. 
Jake v poskusih prikrivanja resnice vedno 
bolj prestrašen odkriva, kdo je bil Evan 
Parker v resnici in kako je tako zlahka pri-
šel do gotove uspešnice.

Tessa Afshar: Skriti princ
Keren, hči judovskih ujetnikov v Babilo-
nu, se zaposli v Danielovi hiši, da bi svoji 
družini pomagala preživeti. Zaradi svoje 
nadarjenosti in zahvaljujoč dedovi vzgoji 
napreduje v gospodarjevo osebno pi-
sarko, kmalu pa se začne šolati in učiti 
mečevanja skupaj z njegovimi sinovi in 
njihovim najbližjim prijateljem Jaredom. 
Potem ko v njeno življenje usodno pose-
že tragična nesreča, se nenadoma znajde 
v tuji deželi s skrivnostno nalogo: nuditi 
mlademu pastirčku plemiško izobrazbo. 
Ko se izkaže, kdo je pastirček v resnici, 
se Keren zave, da ga je treba obvarovati 
za vsako ceno – saj v njenih rokah ni le 
dečkovo življenje, temveč tudi usoda nje-
nega ljudstva. Priljubljena avtorica zgo-
dovinskih romanov se vrača! 

Ana Marwan: Lipitsch
Gre za knjižni prvenec slovenske pisa-
teljice, ki piše tako v slovenščini kot v 
nemščini in je leta 2022 prejela prestižno 
avstrijsko nagrado Ingeborg Bachmann. 
Glavni junak romana, Karl Lipitsch, je pra-
vi ljudomrznik. Živi sam, saj goji globok 
odpor do družbe in se izogiba vsakršni 
komunikaciji z ljudmi. Pogosto poseda 
na vrtu in se poglablja v svojo obširno 
filozofsko razpravo. A prepričanje, da bo 
lahko večno živel v samoti kot puščavnik 
in ga bo to osrečilo, se hitro zamaje. Po 
naključju se pobliže seznani s sosedo 
Mathilde. Krožita drug okrog drugega, 
medtem ko si Lipitsch prizadeva, da se 
ne bi ujel v njeno prefinjeno napeto mre-
žo. A bolj ko se izvija, močneje se zapleta 
v Mathildine niti. 

Irena Svetek: Črni princ
Irena Svetek je že navdušila s prvima 
deloma kriminalne trilogije o tožilcu Miu 
Aurelliju Rdeča kapica in Beli volk, s ka-
terima smo se potopili v globine morilskih 
osebnosti. Tokrat pa je pričarala skrajno 
napetega Črnega princa, ki še tako zah-
tevnih bralcev kriminalk ne bo pustil rav-
nodušnih. Avtorica znova postreže z več 
dogajalnimi lokacijami, sumljivimi osebki 
in bizarnimi dogodki, vse pa povezuje bru-
talen umor. V mlaki krvi namreč najdejo 
žensko truplo. Njen obraz je tako zdelan 
od udarcev, da od njega ni ostalo nič več. 
Vse kaže, da je bila žrtev pretepena do 
smrti, medtem pa se v trboveljski bolnišni-
ci prav tako znajde hudo pretepen cvetli-
čar. Aurelli šele z zamikom dojame, da je 
umorjena njegova sestra Avionka, s katero 
se nista videla že mnogo let. Ugotovi, da 
se je zapletla v nasilno razmerje in se vp-
lete v preiskovanje njenega moža, ne da 
bi komu povedal, da je z žrtvijo v sorodu. 
Medtem pa se stvari zapletajo … Roman je 
napet kot struna, odpira številna vprašanja 
o nasilju in samodestruktivnosti. 

Jan Dobraczyński: Magdalena
Slavni poljski pisatelj, ki ga slovenski 
bralci že poznajo po romanu o svetem 
Jožefu z naslovom Očetova senca, v tem 
delu predstavlja ganljivo in na trenut-
ke napeto zgodbo Marije Magdalene, 
spokorjene mladenke, ki je bila zaradi 
svoje ljubezni deležna velikih milosti in 
priča zgodovinskim dogodkom. Pisatelj 
ustvarjalno povezuje različne interpreta-
cije iz krščanske tradicije in zgodovinskih 
okoliščin, saj je Magdalenina zgodba 
spričo redkih opisov v evangelijih precej 
skrivnostna. A kakršnakoli je že bila nje-
na življenjska pot, lahko predstavlja pot 
vsakega človeka: od izkušnje slabosti in 
nemoči do iskanja nečesa večjega od 
nas, kjer bi lahko potešili svoja hrepene-
nja. Lepo berljiv zgodovinski roman. 



Jaz pa pojdem 
na Škofjeloško

 Milka Jamnik    Nejc Lovšin

Prvi postanek je bil v Škofji Loki, kjer smo na avtobusu poz-
dravili našega prvega vodnika in si z njim ogledali prvo točko, to 
je bil Plečnikov spomenik pred Dolenjo vasjo. Spomenik je posve-
čen žrtvam nacizma v drugi svetovni vojni. Je spomenik državnega 
pomena, ki ga obkroža lep brezov drevored. V 
Dolenji vasi smo si iz avtobusa ogledali tudi 
hišo, iz katere prihaja znana družina Prevc. 

Pot smo nadaljevali skozi vas Selca, po 
katerih je Selška dolina dobila tudi ime. Po tej 
dolini teče reka Selška Sora, ki se sicer v Ško-
fji Loki združi s Poljansko Soro in dalje teče v 
eni strugi kot reka Sora. V Selcah je svoje otro-
štvo preživel tudi Janez Evangelist Krek, ki je 
bil rojen v naših krajih, natančneje pri Svetem 
Gregorju. 

Sledil je obisk Dražgoš. To je vas, ki je ver-
jetno najbolj znana po dražgoški bitki, ki je 
potekala na začetku januarja 1942. Vas leži na 

južnih terasastih pobočjih Jelovice pod Dražgoško goro. To je ena 
najbolj sončnih vasi v občini Železniki in prav sončna lega in lep 
razgled po škofjeloškem hribovju privabita v vas številne obiskoval-
ce. V spomin na dražgoško bitko tu stoji tudi spomenik s kostnico, 

od koder je lep razgled na Železnike, okoliške 
vrhove in najvišji vrh Selške doline – Ratitovec. 

V bližnji brunarici je v spomin padlim in 
zgodovini vasi urejen muzej. Najbolj znana do-
mača obrt v Dražgošah je sicer peka posebnih 
medenih kruhkov, imenovanih dražgoški kruh-
ki, ki so vpisani na seznam nesnovne kulturne 
dediščine. V vasi Dražgoše smo si ogledali tudi 
cerkev sv. Lucije. 

Pot nas je nato vodila nazaj v Železnike, 
kjer nas je pričakal drugi lokalni vodnik. Spre-
hodili smo se po starih Železnikih – po naseljih 
Racovnik, Trnje in Na plavžu, nekdaj trškem 
delu, ki predstavlja zanimivo in bogato fužinar-
sko dediščino kraja. Zbirke muzeja v Železnikih 

se nahajajo v fužinarski hiši iz prve polovice 17. stoletja, imenovani 
Plavčeva hiša, ki stoji v neposredni bližini starega plavža v starem 
delu Železnikov. Zanimiv muzej z izvrstnimi maketami in predme-
ti prikazuje zgodovino železarstva vse od kopanja železove rude, 
transporta in taljenja, predelave surovega železa v fužini v polizdel-
ke do izdelave končnih izdelkov v vigenjcu. V muzeju so prikazane 
tudi spremljajoče dejavnosti, ki so se po koncu železarstva razvile 
v samostojne dejavnosti (sodarstvo, oglarstvo, žagarstvo). Zelo za-
nimiva je tudi čipkarska zbirka, ogledate pa si lahko tudi zbirke 
o sodobni zgodovini kraja in obnovljen stroj za izdelavo papirnih 
sponk podjetja Niko. V pritličju muzeja sta tudi TIC in trgovina s 
klekljanimi čipkami in spominki. V kraju sta še dve zelo lepi cerkvi, 
ki sta posvečeni sv. Frančišku in sv. Antonu. 

Po okusnem kosilu v gostišču Trnje je bila pred nami še zad-
nja postaja – Sorica. Po mnenju mnogih je to ena najlepših vasi 
v Sloveniji. Sorica skriva že skoraj pozabljeno zanimivo večstole-
tno zgodovino, pestro naravno in kulturno dediščino, neokrnjeno 
okolje, arhitekturne posebnosti, prijazne ljudi in edinstven narečni 
govor. Seveda pa je vas znana tudi po tem, da je bil v njej rojen 
Ivan Grohar, slovenski slikar impresionist. Ogledali smo si njegovo 
rojstno hišo, ki je danes muzej, posvečen delu in življenju zname-
nitega slikarja.

Z lepimi vtisi in spomini celega dne smo se vrnili domov. Naj 
nas Groharjeve slike o naravi in njeni lepoti spremljajo še dolgo.

18

Plečnikov spomenik pred Dolenjo vasjo, ki je posvečen žrtvam nacizma v 
drugi svetovni vojni.

Ogled Sorice, ene najlepših vasi v 
Sloveniji, na vhodu katere nas pozdravi kip 

impresionista Ivana Groharja.

Na tokratni jesenski ekskurziji Muzejskega 
društva Ribnica smo se v soboto, 14. 10. 
2023, na enega zadnjih toplih in sončnih 
jesenskih dni člani in simpatizerji društva 
odpravili na strokovno ekskurzijo na 
Škofjeloško oziroma tako imenovano 
Ekskurzijo po Selški dolini, po kateri sta 
nas popeljala dva odlična lokalna vodnika. 

K
U

L
T

U
R

N
I 

U
T

R
IN

K
I



19

Poletna potepanja 
Muzejskega društva Ribnica

  Nejc Lovšin in Barbara Pečnik   Nejc Lovšin, Marina Gradišnik

Potep v Loški Potok
22. junija 2023 smo izpeljali še en odlič-

no organiziran in izpeljan popoldanski izlet 
v nam bližnje, a morda manj poznane kraje. 
Letos smo se v okviru našega »projekta« 
odpravili v Loški Potok. Nekateri boste ob 
tem morda pomislili, kaj posebnega pa je v 
Loškem Potoku. Vendar pa bi vam verjetno 
prav vsak udeleženec izleta odgovoril podob-
no: »V Loškem Potoku je veliko zanimivega!« 
Po zaslugi organizatorjev izleta Vlada in Bog-
dane Mohar smo tako po dobrih štirih urah 
vandranja po Loškem Potoku sklenili, da se 
ob prvi priložnosti ponovno vrnemo v ta kraj 
in si ogledamo še mnoge druge znamenito-
sti, ki čakajo na nas, da jih spoznamo.

Tokratni obisk smo začeli z vodenim 
ogledom in pogostitvijo lastnice čudovite-
ga okrasnega vrta Lidije Knavs. Tu sta za 
presenečenje poskrbeli tudi članici Društva 
upokojencev Loški Potok Fani Debeljak in 
Marija Slavec, in sicer z uprizoritvijo nekaj 
skečev in recitacijami avtorskih pesmi go-
spe Fani. Nato smo si ogledali tudi nekda-
nje središče vasi na vrhu Hriba, po katerem 
nas je popeljal Vlado Mohar. Sledil je ogled 
župnijske cerkve sv. Lenart na Taboru. Tu 
smo spoznali ne le zgodovino cerkve, tem-
več tudi zgodovino celotnega kraja, pred 
cerkvijo pa, ob čudovitem razgledu na vasi 
Retje in Hrib, tudi osnovne geografske last-
nosti celotnega Loškega Potoka. Tudi naši 
želodčki niso ostali lačni, saj sta za lokalno 
pogostitev poskrbela organizatorja. Ostal 
je še sklepni del izleta: ogled ene najlepših 
uval na Slovenskem in čudovite osmeroko-
tne baročne cerkvice sv. Florjana – po njeni 
zgodovini nas je popeljala ga. Anica Car.

Z obilico novega znanja, izkušenj in 
očaranosti nad videnim in slišanim smo 
zaključili naš uspešen popoldanski izlet, 
na katerega nas bodo še dolgo spominjale 
posnete fotografije.

Obisk razstave »Plečnik: 
metropola, kraj in vrt«

Na povabilo Mestnega muzeja Ljublja-
na smo se člani Muzejskega društva Rib-
nica zadnjo avgustovsko sredo odpravili 
na ogled razstave Plečnik: metropola, kraj 
in vrt. Razstava je nastala ob 150. obletnici 
arhitektovega rojstva, in sicer v sodelova-
nju Mestnega muzeja Ljubljana, Fakultete 
za arhitekturo in Muzeja za arhitekturo in 
oblikovanje. 

V ospredje postavlja Plečnikov arhi-
tekturni opus ter obiskovalcu predstavlja 
najrazličnejše inovativne ideje in tehnike, ki 
jih je arhitekt uporabljal pri svojem ustvar-
janju. Na razstavi smo spoznali različne 
Plečnikove projekte, tako realizirane kot 
tiste, ki so ostali le v načrtih – ogledali smo 
si zapise, intimne skice, načrte in makete, 
med katerimi nekateri sploh še niso bili ni-
koli razstavljeni.

Razstava nosi naslov Plečnik: metropo-
la, kraj in vrt, kar lahko razumemo kot pris-
podobe vseh novih prostorov, ki jih je Pleč-
nik ustvarjal na Dunaju, v Pragi in Ljubljani. 
Pri svojem delu se je ukvarjal tako s pre-
teklostjo kot s prihodnostjo, zato moramo 
tudi mi nanj in na njegovo delo gledati v tej 
luči. Ne samo, kaj je njegovo delo pomenilo 
nekdaj, ampak tudi, kaj nam pomeni danes 
in kaj to prinaša naši prihodnosti.

Na tem mestu še enkrat velja iskrena 
zahvala Mestnemu muzeju Ljubljana za 
povabilo in čudovito vodenje!

Člani Muzejskega društva 
Ribnica tudi v poletnih mesecih 
nismo počivali. Poleg rednega 
društvenega delovanja smo 
prijeten popoldanski dan v juniju 
preživeli v Loškem Potoku in 
se v avgustu odpravili na ogled 
razstave v Mestnem muzeju 
Ljubljana, ki je bila posvečena 
slavnemu arhitektu Jožetu 
Plečniku. 

V Loškem Potoku zagotovo ne gre izpustiti 
čudovitega okrasnega vrta družine Knavs. 

Skupinska fotografija pred cerkvico na Taboru s pogledom na 
Retje, ki velja za eno najlepših kraških uval v Sloveniji. 

Mestni muzej Ljubljana nas je tudi zaradi mnogih 
naših preteklih aktivnosti v povezavi z Jožetom 
Plečnikom povabil na brezplačen ogled njihove 
zelo zanimive razstave. 

Čeprav smo v društvu že večkrat dan ali dogodek 
posvetili slavnemu arhitektu Jožetu Plečniku, nas 
ta uspe vsakokrat znova navdušiti.
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Kuharska 
umetnost sestre 
Vendeline

  Peter Lesar    kuharske knjige sestre Vendeline

Letos mineva 20 let od smrti ene izmed 
najbolj priljubljenih slovenskih učiteljic ku-
hanja. Njena življenjska pot se je začela v 
Dolenjih Lazih pri Ribnici, kjer se je leta 1916 
rodila v družini z devetimi otroki, od katerih 
se jih je kar šest odločilo za služenje Bogu: 
štiri dekleta so vstopila k šolskim sestram, 
ena je postala karmeličanka, en brat pa re-
dovnik cistercijan. Osemnajstletna Marija je 
po končani meščanski šoli vstopila v novi-
ciat šolskih sester v Mariboru in leta 1934 
postala redovnica. V Mariboru je naredila 
šolo za učiteljico gospodinjskih šol in teča-
jev. Takoj je začela poučevati, najprej dve leti 
v Mariboru, od leta 1936 do leta 1947 pa na 
Krekovi gospodinjski šoli, prav tako v Mari-
boru. Ko je bila po vojni šola nacionalizirana, 
je bila sestra Vendelina gospodinja pri neki 
družini. Nato so jo poklicali v gospodinjsko 
šolo šolskih sester v Šentrupertu pri Velikov-
cu v Avstriji. Tam je ostala 10 let, od leta 1959 
do leta 1969. Potem se je vrnila v Slovenijo. V 
samostanu šolskih sester v Repinjah je bila 
do leta 1975 hišna predstojnica in je začela 
prirejati šestmesečne gospodinjske tečaje 
za dekleta. Od leta 1987 je živela in delovala 
na Brezjah, pripravljala nove izdaje Sloven-
ske kuharice sestre Felicite Kalinšek in ob 
tem vodila tečaje za žene in dekleta. V teh 
letih je pripravila sama ali v sodelovanju z 

V prazničnih dneh, ki so pred nami, se-
zite po njenih kuharskih knjigah in pripra-
vite svojim bližnjim jedi po njenih receptih 
ter okušajte vse okuse dobre domače kuhi-
nje. Mame in stare mame pa predajte svoje 
izkušnje in recepte mlajšim generacijam 
ter jih spodbujajte, da bodo znali še kuhati 
in peči tudi naslednji rodovi. Pa dober tek!

drugimi avtorji več knjig kuharskih receptov.
Sestra Vendelina je uredila kar nekaj 

izdaj Slovenske kuharice, napisala je tudi 
tri samostojne knjige receptov: Kuharica 
sestre Vendeline, Pecivo sestre Vendeline, 
Božič s sestro Vendelino in mojstrom Go-
ljatom. V sodelovanju z Edvino Novak pa še 
knjigo Zmeraj sestra Vendelina.

Sestra Vendelina je svoje recepte preiz-
kušala in dopolnjevala vse življenje. Vedno 
je imela spoštljiv odnos do slovenske tradi-
cionalne kuhinje, ki se je v naših domovih 
oblikovala skozi stoletja in je pripomogla, 
da smo ostali čili in kleni ljudje. Kajti tako, 
kot nam je dan slovenski jezik, ki je izviren 
in popoln tudi v kuharskem izražanju, tako 
nam je dana tudi svojstvena kuhinja. Je del 
nas, našega obstoja in naše tradicije. Sestra 
Vendelina je zmeraj učila in poudarjala, da 
je prehranjevanje pri družinski mizi pogoj 
za mir in zadovoljstvo. Nič preprostejšega 
in nič bolj zdravega ni kot tista jed, ki se iz 
roda v rod prenaša iz matere na hčer.

Življenjska modrost sestre Vendeline, 
velike učiteljice kuharstva je bila: »Vedno 
sem želela razveseljevati druge, jim pre-
našati svoje znanje in izkušnje. Prepričana 
sem, da se skriva prava človekova sreča v 
dajanju. Če imaš v sebi ljubezen, se ljudje 
radi zbirajo okrog tebe.«

»Kuharstvo je umetnost, s katero 
se ukvarjamo vsi. Naši inštrumenti 
so kuhalnice in kozice, umetniška 
snov pa živila, s katerimi vsak dan 
ustvarjamo za štedilnikom,« je 
v eni izmed svojih knjig zapisala 
naša rojakinja Marija Ilc, slovenska 
redovnica, znana kot sestra Vendelina.

Namig
Na eno najpriljubljenejših 
kuharskih učiteljic, sestro 

Vendelino, ki je naša rojakinja, 
bi se lahko večkrat spomnili ali 
ji namenili več pozornosti tudi 
v domačem, rodnem kraju, na 

primer z morebitnimi kuharskimi 
tečaji, razstavo jedi po njenih 

receptih, gostinski ponudniki bi 
ji lahko namenili jedi na jedilnem 

listu, organizirali bi lahko tudi 
kuharsko tekmovanje, imenovano 

po njej, priredili kulinarični 
dogodek v njeno čast in še veliko 

je idej, ki čakajo na pogumne 
posameznike, društva, gostince in 

ne nazadnje tudi občino.
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»Pridete v novo 
kuhinjo?«   Petra Šolar    Bojan Sovič

Sodobno opremljena kuhinja v pritličju kočevskega inkuba-
torja bo sprejemala različne mojstre. V njej bodo nekateri kuhali 
marmelade in sirupe, drugi pekli piškote, tretji izdelovali hidrolate 
ipd., skratka pripravljali množico dobrot iz lokalno pridelane hra-
ne. Kuhinja, ki upošteva vse postopke protokola HACCP, je del 
predelovalnega centra, h kateremu sodita še hladilnica in prostor 
za polnjenje. Je največja naložba v sklopu 'kočevskega' dela pro-
jekta »Veriga eko zelišč od Dolenjske do Krasa«, saj je zgolj nakup 
vse opreme, med katero so na primer sodoben štedilnik, hladilne 
in zamrzovalne omare, polnilnica in kuhinjski roboti, stal okoli 50 
tisoč evrov. Predelovalni center, ki smo ga partnerji projekta odprli 
in preizkusili 20. oktobra, je namenjen vsakomur, ki želi predelati 
hrano, pa doma nima pogojev za to. Glavna težava širšega koče-
vsko-ribniškega območja je bilo namreč pomanjkanje ustreznih 
prostorov za predelavo, posledično pa so se pridelovalci večino-
ma odločali le za prodajo pridelkov, ne pa tudi izdelkov. Želimo 
pa si tudi, da bi se čim več pridelovalcev odločilo za ekološko 
pridelavo, ki jamči, da se na krožnikih ne znajdejo strupi, pesticidi, 
sledovi kovin ali gensko spremenjeni organizmi.

Projekt, ki je sofinanciran iz Evropskega kmetijskega skla-
da za razvoj podeželja, na območju LAS Po poteh dediščine od 
Turjaka do Kolpe združuje RC Kočevje Ribnica, Zadrugo Zakla-
di Kočevske, Podjetniški inkubator Kočevje, Društvo Herbs in 
Osnovno šolo Ob Rinži. Ker pa gre za projekt sodelovanja, so-

delujemo še s tremi slovenskimi lokalnimi akcijskimi skupinami 
(LAS) in eno srbsko. Med cilji projekta so še spodbujanje eko-
loškega gojenja zelišč, krepitev povezovanja med pridelovalci, 
predelovalci in potrošniki ter krepitev neposredne prodaje na 
kmetijskih gospodarstvih. Partnerji – skupaj nas je kar sedem-
najst – smo za osrednjo temo izbrali rastline, ki jih uporabljamo v 
kulinariki, vse pogosteje pa tudi fitoterapiji, kozmetiki in aroma-
terapiji – zelišča. V naslednji fazi se bomo med drugim posvetili 
razvoju izdelkov iz teh zdravju koristnih rastlin. 

Projekt je bil kot eden od dvanajstih (od enaintrideset prijavlje-
nih) izbran na razpisu Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in pre-
hrano Republike Slovenije. S tem so nam v projektu sodelujočim lo-
kalnim akcijskim skupinam odobrili sredstva v višini 384.613 evrov.

Druga trgatev 
»grajske črnine«

   Turizem Ribnica

Potomka najstarejše trte na svetu z mariborskega Lenta (Ža-
metna črnina), ki je bila pred štirimi leti zasajena v Ribniškem gra-
du, je letos drugo leto zapored obrodila sadove. 

Ribniški vinogradniki s svojim poslanstvom ves čas zelo ak-
tivno delujejo in navezujejo stike z mnogimi sorodnimi društvi iz 
slovenskih vinskih dežel, med njimi je tudi Mestna občina Maribor, 
kjer v osrednjem delu starega mestnega jedra na Lentu, pred Hišo 
Stare trte, še danes domuje najstarejša trta na svetu. Cepič smo 
v letu 2019 dobili tudi v našo Ribnico in trta je svoj 
prostor dobila v Ribniškem gradu.  

Na čudovito, jesensko soboto 
smo bili priča drugi trgatvi naše graj-
ske črnine, ki smo jo izvedli skupaj 
z veselimi, ribniškimi vinogradniki. 
Prišli so tudi prijatelji iz Maribora, v 
imenu katerih je gostitelje nagovo-
ril znani mariborski gostinec Janez 

Antolinc. Med druženjem smo zapeli novo vinogradniško himno, 
za katero je besedilo spisal član društva Rudi Lovšin, uglasbil pa 
jo je Žiga Bižal. Vse zbrane je nagovoril župan Samo Pogorelc in 
skupaj z ribniškimi vinogradniki izvedel slovesno dejanje ter jim 
znova čestital za izjemno delovanje v domačem in tujem okolju. 
Na zdravje!
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ODPRL VRATA 
NOVEGA SALONA 

NA HRVAŠKEM
V mesecu oktobru smo odprli vrata našega povsem novega raz-

stavnega salona Inotherm v Zagrebu. Novi salon obsega kar 400 
m2 in se nahaja ob izjemno frekventni lokaciji, tik ob Areni Zagreb.

S tem pomembnim korakom bo lahko naša hrvaška podružnica, 
ki že 16 let uspešno deluje na tem trgu, nadaljevala svojo zgodbo 
uspeha v povsem novih prostorih. V novem salonu lahko stranke 
odkrijejo raznolikost 40 razstavljenih modelov vrat, široko paleto 
opreme in najnovejše inovacije.

Naše izkušeno strokovno osebje z individualno obravnavo po-
maga stranki svetovati in izbrati najboljše rešitve, ki se prilegajo 
strankinemu okusu in proračunu. 

V salonu je poskrbljeno tudi za najmlajše, ki lahko v igralnem 
kotičku ustvarjajo, medtem ko starši izbirajo nova popolna vrata za 
njihov dom.

Če boste v Zagrebu ali okolici, vas vabimo, da obiščete in si 
ogledate naš novi salon v živo.



JESENSKE
DOBROTE

Velikolaške klobase, 
pečenice, krvavice, ...





Vse iz kamna 
že od leta 1965

031 889 757 (Matej)
041 338 163 (Aleš)

info@kamnosestvo-erjavec.si

www.kamnosestvo-erjavec.si

UNIKATNI
KAMNITI IZDELKI

RESTAVRIRANJE

SPOMENIKI

PULTI, POLICE

IN OBNOVA

STOPNICE

| prodaja 
| montaža 
| servis Slatnik 17, 1310 Ribnica

G: +386(0) 41 335 322
E: info@silc.si, www.silc.si
T: +386(0)1 836 21 81

E n e r g e t s k o  u c i n k o v i t e  r e š i t v e .

www.silc.si

k l i m a t s ke  n a p ra ve  |
t o p l o t n e  č r p a l ke  |

p re z ra č eva n j e  |
s a m o o s k r b n e  s o n č n e     

e l e k t ra r n e  |

INFO:
041 335 322

KLIMATSKE
NAPRAVE

VSEH CENOVNIH
RAZREDOV



SONČNE ELEKTRARNE

www.elrib.si

Ujemite NET metering do konca leta

Poslovni partner podjetja VEGA d.o.o.

elektroinštalacije
videonadzor
alarmni sistemi
pametne hiše
strelovodi

elektrarna na ključ
energetska neodvisnost
ugodna cena
zanesljivi partner
trajnostna naložba

info@elrib.si
041/979-677
031/812-855



PREKRATKE ROKE? 

Zamegljen vid, prekratke roke,
težave pri vožnji ali v šoli? Kdaj
ste nazadnje obiskali
oftalmologa? Strokovnjaki so si
enotni, pregled oči je potrebno
opraviti vsaki dve leti. Pomembno
je, da vas pregleda za to
usposobljen strokovnjak, torej
specialist oftalmolog. Pri nas v
Medicinskem Centru Pušnik
Novljan v Kočevju opravljamo
koncesijske okulistične preglede
vida za predpis očal. Čakalne vrste
za pregled za očala so kratke, zato
nas pokličite.

.
 

V naši optiki v Kočevju nudimo
širok izbor tako korekcijskih kot
sončnih očal. Zagotavljamo vam
vrhunsko kvaliteto in resnično
ugodne cene. Izkušnja z nami bo
prijetna in strokovna. Izkoristite
vrednostni bon za nakup novih
očal.

O Č E S N A  O R D I N A C I J A  I N  O P T I K A  P U Š N I K  N O V L J A N
K O Č E V J E

POSKRBITE ZA SVOJE OČI IN SVOJ  VID

Pri nas boste do novih očal prišli
hitro in ugodneje. Zagotavljamo
vam, da so naše cene
konkurenčne in vam dajemo
garancijo, da boste za primerljivo
kvaliteto očal pri nas plačali
najmanj. V ponudbi imamo
korekcijska očala vseh cenovnih
razredov. Naši strokovnjaki vas
bodo poslušali in tudi slišali.
 

OČESNA ORDINACIJA IN OPTIKA PUŠNIK NOVLJAN KOČEVJE  I  KOLODVORSKA 6     I   KOČEVJE   I   TEL.:   01 893 14 86
KOCEVJE@PUSNIK-NOVLJAN.SI   I  WWW.PUSNIK-NOVLJAN.SI

BON 
50,00 €

(za nakup novih očal v vrednosti nad 200,00 €)



V soboto, 21. 10. 2023, smo se gasilski 
veterani iz 14. društev podali na strokovno 
ekskurzijo.  Najprej smo si ogledali gasil-
sko-reševalni center v Kranju, ki je med 
najbolje opremljenimi poklicnimi gasilskimi 
enotami v Sloveniji. Po temeljiti predstavitvi 
organizacije, njihovih vozil in ostale opre-
me je sledil zanimiv prikaz za najpogum-
nejše – vožnja z 32-metrsko avtolestvijo. 
Dvig na 32 m višine je res enkraten in velik 
poklon ljudem, ki lahko na taki višini še op-
ravljajo naloge zaščite in reševanja.

Po končani predstavitvi je sledilo sku-

pinsko fotografiranje in že smo se zapeljali 
proti naslednjemu cilju, kjer smo si ogledali 
muzej jaslic in se seznanili z njegovo zgo-
dovino. V tem muzeju je več kot 500 jaslic 
s celega sveta. S ponosom smo si ogledali 
tudi jaslice naših rojakov, Ribničanov – jas-
lice profesorja Debeljaka in ga. Češarek iz 
Dolenje vasi.

Od tu smo se napotili v Begunje na 
ogled muzeja Ansambla bratov Avsenik. 
Ogledali smo si 20-minutni film o bratih 
Avsenik, nato pa uživali v izčrpnem vode-
nju po muzejskih eksponatih. Navdušeni 

smo bili nad veličino obeh glasbenikov, 
spoštovanih po celem svetu, prav tako pa 
nad obiskanostjo, saj so za nami že priha-
jale druge skupine iz nemškega govornega 
področja.

Naše potepanje smo zaključili v Gos-
tišču Marinšek ob obilnem kosilu in ko-
zarčku rujnega.

Naj se ob tej priložnosti zahvalim ma-
tičnim društvom in Gasilski zvezi Ribnica 
za sofinanciranje, Občini Ribnica in g. žu-
panu Samu Pogorelcu pa za priložnostna 
darila.

Naslednja številka 
izide 14. decembra 2023.

Gradivo oddajte 
do 30. novembra 2023.

Trženje oglasnega
prostora 041 536 889.

Izlet gasilskih veteranov GZ Ribnica
   Franc Modic, predsednik Komisije za veterane
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Oktobrske aktivnosti 
za Rome v Ribnici

   Mojca Mavc Maver, zaposlena v programu javnih del 
Pomoč Romom pri socializaciji

Glavni cilji programa so: z redno spodbudo doseči večji obisk 
pouka, doseči večjo socialno vključenost in boljše sobivanje z lo-
kalno skupnostjo, opremiti starše z vzgojnimi nasveti in prijemi, 
opolnomočiti ženske, da prevzamejo aktivnejšo vlogo v lastnih 
življenjih, usmeriti jih k bolj zdravemu načinu življenja, skrbeti za 
večjo urejenost romskih naselij in bivanjskih prostorov, spodbuditi 
pripadnike skupnosti k večji udeležbi na aktivnostih zunaj nase-
lja, krepiti zaupanje do institucij, spodbuditi odrasle k dokončanju 
osnovnošolske izobrazbe, spodbuditi k zaposlovanju idr.

Nekaj aktivnosti je že za nami in veseli nas dejstvo, da so se 
pozitivni rezultati že začeli kazati. Posledica delavnice o nevarnos-
ti energetskih, gaziranih in ostalih sladkih pijač, ki smo jo izvedli 
septembra, je v tem, da so v družinah nekaterih udeležencev z nji-
hovo uporabo prenehali ali jo vsaj zmanjšali 
in nadomestili z navadno vodo. Kot boljša 
alternativa procesiranim sirupom je bil na 
delavnici omenjen domač bezgov sirup v 
zmernih količinah. Tudi ta informacija je na-
letela na plodna tla in izražena je bila želja 
po tem, da se ga naučijo narediti. Ker je be-
zeg že odcvetel, smo ga nadomestili z vrtno 
meto. Poleg tega, da so se prebivalke Otavic 
naučile izdelati sirup, so spoznale še vrtno 
zelišče, ki ga lahko zdaj same vzgojijo. Izkuš-
nja, da so ga sposobne same narediti, pa jih 
je spodbudila do te mere, da ga nameravajo 
naslednjo sezono pripraviti za ozimnico. 

Z namenom uresničevanja cilja usmer-
janja k zdravemu načinu življenja je bila iz-
vedena tudi kuharska delavnica s svežimi 
sezonskimi sestavinami. V sklopu ženske skupine Lepovče smo 
se naučili skuhati bučno juho. Osnovni namen ženske skupine je 
sicer ta, da se Rominje opolnomoči, da lahko v svojem življenju 

same kaj spremenijo na bolje. Ravno dejavnosti, ko se kaj novega 
naučijo in to tudi uspešno naredijo, jim dvignejo samozavest in 

motivacijo, da se tudi v prihodnje pogoste-
je upajo lotiti novosti. Udeleženke delavnice 
so se z nekaterimi sestavinami srečale prvič. 
Med pripravo juhe smo se pogovarjale tudi 
o svežih vrtnih zeliščih in o tem, kako se jih 
vzgoji. Nad rezultatom delavnice so bile nav-
dušene, kar jih je motiviralo, da bodo takšno 
in podobne juhe še kdaj pripravile. Prav tako 
so same izrazile željo po dodatnih kuharskih 
delavnicah. Interes za to pa so izrazile tudi 
nekatere ženske, ki v skupino niso vključene.

Tudi ta mesec smo v sodelovanju z Zdra-
vstvenim domom dr. Janeza Oražma Ribnica 
izvedli delavnico z aktualno tematiko. Pro-
blem, ki smo ga naslovili, je izziv sodobnega 
časa za marsikaterega starša in se nam zdi 
prav, da se tudi romski starši zavedajo pasti 

interneta, nevarnosti, ki tam prežijo na otroke, nekontrolirane upo-
rabe pametnih telefonov in tega, kakšne so posledice, če so otroci 
soočeni z neprimerno vsebino, ki je ne razumejo. Delavnico sta 
pripravili strokovni delavki s centra za socialno delo in zdravstve-
nega doma. Pogovarjali smo se o tem, koliko časa otroci preživijo 
s telefonom v roki, kaj počnejo, kakšne vsebine so jim dostopne 
tako na telefonu kot na televiziji in kako naj starši to nadzorujejo.

Dejstvo, da se nekateri Romi delavnic redno udeležujejo in so 
začeli prenašati novo znanje v svoja življenja, nas veseli. Vseeno 
bi si želeli večje udeležbe, sploh tistih, za katere ocenjujemo, da 
je to še posebej potrebno. Poleg uspešnih zgodb so namreč tudi 
takšne, kjer nas čaka še precej dela, zadržki in nezaupanje do in-
stitucij pa so še vedno prisotni. V prihodnje bomo zato še več časa 
namenili temu, da to vrzel premostimo, prav tako nameravamo 
nadaljevati z delavnicami za starše, krepitvijo zdravja in ostalimi 
rednimi aktivnostmi.

Na Centru za socialno delo Osrednja Slovenija – 
zahod, enota Ribnica smo tudi v mesecu oktobru 
nadaljevali z aktivnostmi v programu Pomoč 
Romom pri socializaciji. Slednje so usmerjene 
k izvedbi ciljev, ki so zasnovani na podlagi 
Nacionalnega programa ukrepov Vlade Republike 
Slovenije za Rome za obdobje 2021–2030 ter lastnih 
opažanj in izkušenj s terena.
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Priprava metinega sirupa.

Kuhanje bučne juhe.



Kako se spopasti s starostjo
  Andreja Škrabec

Statistično gledano se prebivalstvo, 
tako kot v večini slovenskih občin, tudi v 
Ribnici stara. Podatki SURS kažejo, da je 
od skupno 9.783 prebivalcev delovno ak-
tivnega prebivalstva dobrih 62 %. Še pred 
desetimi leti je bilo takšnega prebivalstva 
za dobrih 6 % več. Mlajših od 15 let je 1.719, 
starejših od 65 let pa 1.939. Slednjih je bilo 
leta 2013 za 3,5 % manj, mlajših od 15 let pa 
za dobrih 2,5 % manj kot danes. Število ro-
jenih otrok se v občini povečuje, tako da je 
mladih do 15. leta dobrih 17 %. A še hitreje 
se dviga dosežena starost prebivalstva. Če 
je bilo še pred desetimi leti v občini 189 sta-
rostnikov, ki so bili stari 85 let in več, jih je 
danes za kar 54 % več. Statistika kaže, da 
se življenjska doba povečuje, prebivalstvo 
občine pa, kljub večjemu številu rojstev, iz 
leta v leto postaja starejše. 

V občini Ribnica probleme starejših re-
šujejo na več nivojih. E-oskrba je socialno-
varstvena storitev za starejše, ki omogoča 
aktivno, bolj neodvisno in varno bivanje na 
domu starostnikov. Nudi jim podporo pri 
samostojnem življenju v domačem okolju. 
Storitev omogoča enostaven in hiter klic 
na pomoč v primeru padca ali nenadne 
slabosti ter organizacijo pomoči. Storitev 
zagotavlja povezavo vsak dan, vseh 24 ur. 
Klic je neposredno povezan s centrom za 
asistenco oziroma zdravstvenim osebjem, 
ki zagotovi ustrezno organizacijo pomoči v 
nujnih primerih. E-oskrba je pripomoček, ki 
starejšim, invalidom, bolnikom s kroničnimi 

starostniki socialne stike in vzpostavljajo 
socialno mrežo z okoljem, prostovoljci ter 
sorodstvom. Storitev se opravlja vsak dan, 
tudi v popoldanskem času ter med vikendi 
in prazniki. 

Tistim, ki občasno potrebujejo prevoz, 
a sami ne vozijo več ali pa nikoli niso, je na 
voljo Prostofer. Beseda je skovanka dveh 
besed: prostovoljec in šofer. Gre za traj-
nostni vseslovenski prostovoljski projekt 
zavoda Zlata mreža za mobilnost starejših, 
ki povezuje osebe, ki potrebujejo prevoz in 
ne zmorejo uporabljati javnih in plačljivih 
prevozov. Prevoze opravljajo starejši aktivni 
vozniki na prostovoljni bazi in na ta način 
pomagajo drugim. 

boleznimi, bolnikom po težjih operativnih 
posegih in osebam z demenco omogoča, 
da bolj samostojno in neodvisno biva-
jo na svojem domu. V primeru nenadne 
slabosti, padca ali druge nepričakovane 
situacije lahko pri komunikaciji z bližnjimi 
ali zunanjo pomočjo pomaga tudi obesek 
za teleoskrbo. Obesek se preprosto nosi 
okoli vratu, tako da je vedno pri roki. V obe-
sek lahko vnesemo različne opomnike, ki 
nam jih ob določeni uri samostojno pred-
vaja. Storitev izvaja Telekom Slovenije, ki 
je pridobil dovoljenje Ministrstva za delo, 
družino in socialne zadeve. Od 1. 10. 2023 
do 30. 6. 2025 bo za vse na novo izkazane 
potrebe poskrbelo Ministrstvo za solidarno 
prihodnost s sredstvi iz Evropskega social-
nega sklada.

Za primere, ko starejši ali invalidni ob-
čani ostajajo doma, in kjer lahko socialna 
oskrba nadomesti institucionalno varstvo, 
imajo organizirano izvajanje socialno-
varstvene storitve pomoči na domu, ki 
jo za občino izvaja Center za socialno delo 
Osrednje Slovenije – zahod, enota Ribni-
ca. Namenjena je tistim upravičencem, ki 
imajo zagotovljene bivalne pogoje, vendar 
se ne morejo oskrbovati in negovati sami, 
njihovi svojci pa take oskrbe ne zmorejo 
ali zanjo nimajo možnosti. Storitev obsega 
pomoč pri temeljnih dnevnih opravilih, kot 
so opravljanje osebne higiene, hranjenje 
in oblačenje ter nudenje gospodinjske 
pomoči. S svojo prisotnostjo ohranjajo s 

Starost je žalost je rek, ki ga starejši neredko uporabijo pri različnih zdravstvenih in 
socialnih težavah. S starostjo se težave z zdravjem nemalokrat kopičijo, sposobnost 

opravljanja vsakodnevnih opravil se manjša. Starejši so lahko izpostavljeni socialni stiski 
ali osamljenosti. Gerontologija, veda, ki z biološkega in sociološkega vidika raziskuje 

staranje, je vse pogosteje omenjena beseda. Glede na statistične podatke se populacija v 
Sloveniji stara in problemi, povezani s starostniki, so iz dneva v dan bolj aktualni.M
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Maketa oskrbovanih stanovanj Ribnica – Nepremičninski sklad PIZ
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   Irena Prus

Veronike Samardžija
  Andreja Škrabec    Simona Puc

Ko upihneš stoto svečko, se spodobi, da je prazno-
vanje veličastno. Prav takega so priredili gospe Vero-
niki v Domu starejših občanov Ribnica ob njenem vi-
sokem jubileju. To je bila prva »stotka« v domu. Ob tej 
priložnosti sta jo obiskala tako župan Občine Ribnice 
Samo Pogorelc, saj Veronika prebiva tu že 14 let, kot 
župan Občine Ig Zlatko Usenik, kjer je bila Veronika 
rojena.  

Po poklicu je šivilja. Z možem sta živela v Ljubljani, 
dokler ni mož dobil službe v Novem mestu, zato se 
je preselila tudi sama. Delo je našla v tovarni čevljev, 
in čeprav je vedno zatrjevala, da čevljev pa že ne bo 
šivala, se je pregovor zarečenega kruha se največ poje 
uresničil tudi pri njej. Pokaže mi dve priznanji, na kate-
ra je zelo ponosna. Prvo priznanje je za njen dolgoletni 
stalež v tovarni čevljev, drugo pa za aktivno udeležbo v 
narodnoosvobodilnem boju. O tem ne govori več rada, 
pravi, da zdaj ni več aktualno. A v srcu se rada spo-
minja tistih časov, čeprav je bilo težko, je bilo vredno, 
pravi. 

Starše so ji med vojno ubili. Bila je najstarejša od 
osmih otrok, najmlajši pa je imel komaj tri leta. Po smrti 
staršev se je zavzela za svojega brata, kot bi bil njen sin, 
saj je bila kar dvajset let starejša od njega. Lastnih otrok 
z možem nista imela in vso starševsko ljubezen sta zato 
posvetila Veronikinemu najmlajšemu bratu. Danes sta 
živi še dve sestri in obe imata že čez 90 let. 

Pred petnajstimi leti si je pri padcu zlomila oba 
kolka. Okrevanje je bilo dolgo in naporno. Celo zdrav-
niki niso bili optimistični, da bo še kdaj hodila. A je 
vztrajala in ob pomoči bergel ponovno shodila. Mož je 
želel skrbeti zanjo, a kmalu sta ugotovila, da je to pre-
zahtevna naloga zanj. Odločila sta se, da gresta oba v 
dom. Tako sta prišla v Ribnico. »Mož je bil nad Ribnico 
navdušen, saj ga je službena pot večkrat vodila v ta 
kraj, jaz pa je nisem poznala,« pripoveduje Veronika. 
Kmalu po prihodu je mož zbolel in skrb zanjo se je 
spremenila v skrb zanj. Dnevni sprehodi z možem na 
vozičku so ji koristili pri lastni hoji, tako da se je po 
njegovi smrti odločila, da poskuša ponovno zaživeti v 
svojem stanovanju. Žal ni šlo, zato se je vrnila nazaj v 
Ribnico. »Čim več hoditi,« pravi Veronika. »Če preveč 
ležiš, obležiš.« Vsak dan gre na sprehod in na telovad-
bo. Ne zamudi nobene priložnosti za aktivno preživlja-
nje časa v domu. Rada kvačka in bere, zato ima vedno 
pri sebi kakšno revijo ali knjigo.  

Ko sem jo vprašala, ali ima še kakšne načrte ali 
željo, je skromno dejala: »Rada bi šla še kdaj na poko-
pališče. Šestdeset let sva bila srečno poročena in še 
vedno ga pogrešam, pa čeprav je že več kot deset let, 
odkar je odšel za mavrico.« Ob koncu mi je zaupala 
še recept za dolgo življenje: »Delati moraš, pa pošten 
moraš biti!« Nasvet, ki bi vsem prišel prav. Srečno, go-
spa Veronika, in še na mnoga leta.

Ko starostniki ne morejo več skrbeti za 
vsakodnevna opravila in ko tudi pomoč na 
domu ni več dovolj, jim preostane le prese-
litev v dom starejših občanov. Domovi 
zagotavljajo svojim varovancem bivanje, pri-
merno prehrano, potrebno pomoč, postrež-
bo, zdravstveno oskrbo in nego. Dom za sta-
rejše občane Ribnica ima 158 postelj. Prav 
vse so zasedene. V domu je 64 stanovalcev 
iz občine Ribnica, ostali so prišli v dom iz 
drugih krajev Slovenije. Največ varovancev, 
kar 105, je starejših od 80 let. Prejšnji teden 
so v domu obeležili tudi prvi stoti rojstni dan, 
kar je bil prav poseben dogodek. 

Starejši, ki ostanejo v domači hiši sami, 
neredko ugotavljajo, da je zanje postala pre-
velika. Vzdrževanje vrta ali dvorišča postane 
prevelik zalogaj, zato se pogosto odločijo za 
najem oskrbovanega stanovanja. Občina 
Ribnica je pred časom zagotovila zemljišče 
za oskrbovana stanovanja med Majnikovo 
in Krošnjarsko potjo. Nepremičninski sklad 
Pokojninskega in invalidskega zavarovanja, 
ki upravlja taka stanovanja, načrtuje izgra-
dnjo 21 stanovanj v letu 2024, vsaj tako imajo 
zapisano na njihovi spletni strani. Stanovanja 
naj bi bila arhitekturno in arhitektonsko prila-
gojena za bivanje starejših. Namenjena bodo 

na katerih se starejši družijo in kakovostno 
preživljajo svoj prosti čas. 

Občina Ribnica na vsaki dve leti v so-
delovanju z Inštitutom Antona Trstenjaka 
iz Ljubljane organizira tečaj za družinske 
člane in druge, ki oskrbujejo starostno one-
mogle, kronično bolne ali invalidne svojce. 
Tečaj za družinske oskrbovalce poteka 
deset zaporednih tednov in je za občane 
občine Ribnica brezplačen.

starejšim od 65 let, ki so sposobni samostoj-
nega bivanja. Nič pa ne omenjajo, kakšne 
dodatne storitve oziroma oskrbo, glede na 
njihovo ime, naj bi ta stanovanja nudila. 

V Ribnici skrbijo tudi za aktivno pre-
življanje časa. Za umsko telovadbo poskrbi 
Društvo za izobraževanje za tretje ži-
vljenjsko obdobje, za fizično aktivnost pa 
Šola zdravja. Tudi Društvo upokojencev 
Ribnica skrbi za organizacijo dogodkov, 

100 let 
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Simonov zaliv – Izola  
• 14.–21. 2. 2024, apart. C5, lež. 4
• 1.–8. 5. 2024, apart. C10, lež. 4  
• 24.–31. 7. 2024, apart. F18, lež. 3
• 11.–18. 9. 2024, apart. F17, lež. 3 
• 6.–13. 11. 2024, apart. F17, lež. 3 
• 11.–28. 12. 2024, apart. C10, lež. 4
Terme Čatež  
• 30. 1.–7. 2. 2024, hiša 86. lež. 5
• 20. 3.–27. 3. 2024, hiša 15, lež. 6
• 1.–8. 5. 2024, hiša 103, lež. 5
• 31. 7.–7. 8. 2024, hiša 117, lež. 4
• 30. 10.–6. 11. 2024, hiša 174, lež. 5
• 4.–11. 12. 2024, hiša 86, lež. 5
Terme Ptuj  
• 28. 2.–6. 3. 2024, apart. G04, lež. 2
• 30. 10.–6. 11. 2024, apar. GO3, lež. 2
Terme Radenci  
• 15.–22. 5. 2024, nadstropje, lež. 4
Vila Golf Rogaška 
• 17.–24. 1. 2024
Kriterij koriščenja počitniških kapacitet
• delovni invalidi I. kategorije
• delovni invalidi II. kategorije
• delovni invalidi III. kategorije
• osebe s statusom invalida po ZZRZI
• osebe s telesno okvaro
Šmarješke toplice
• 5.–12. 6. 2024, Hotel Šmarjeta, lež. 2

Društvo invalidov Ribn-
ca vabi vse svoje člane 
na martinovanje, ki bo v 
Gostilni Štefan pri Novem 
mestu v sredo, 15. 11. 2023, 
z začetkom ob 16. uri.

V soboto, 2. 12. 2023, pa 
Društvo invalidov Ribnica 
organizira celodnevno ko-
panje s kosilom v Hotelu 
Delfin v Izoli.

Za informacije in prijave smo 
vam na voljo v pisarni društva 
v času uradnih ur (v ponede-
ljek in petek od 9. do 11. ure), 
po telefonu na 01 83 61 169, na 
mobilni številki 070 688 811 
ali prek e-naslova di.ribnica@
gmail.com. Prijave sprejema-
mo do 14. 11. 2023, za kopanje 
pa do 24. 11. 2023 oziroma do 
zasedenosti avtobusa.

Lepo vabljeni!
 

Razpored počitniških kapacitet za 
leto 2024 Društvo invalidov Ribnica

Terme Olimia – psihosocialna rehabilitacija 
• 10.–16. 11. 2024, PSP hotel Breza, lež. 2
Terme Dobrna  
• 14.–24. 1. 2024, Hotel Vita, lež. 2
Kriterij koriščenja počitniških 
kapacitet
Šmarješke Toplice
• zaposleni in brezposelni delovni invalidi II. 

in III. kategorije
• zaposlene in brezposelne osebe s TO
• zaposlene in brezposelne osebe s statusom 

invalida po ZZRZI
• delovni invalidi I. kategorije, ki imajo 

dodatek za pomoč in postrežbo – lahko s 
spremljevalcem

• osebe s TO, ki imajo dodatek za pomoč in 
postrežbo – lahko s spremljevalcem

• delovni invalidi – upokojeni: I., II., III. katego-
rije, TO in ZZRZI

PSP Terme Olimia
• zaposleni in brezposelni delovni invalidi II. 

In III. kategorije
• zaposlene in brezposelne osebe s TO
• zaposlene in brezposelne osebe s statusom 

invalida po ZZRZI
Terme Dobrna
• ženske – ginekološko obolenje (rodila, prsi)
Obrazce za prijavo dobite v pisarni društva. 
Prijave sprejemamo do 15. 12. 2023.  

Ponovno skupaj
  Tadeja Šmalc  
  Eva Levstek, Nataša Andromako Šilc

Poletja je konec in z njim tudi počitnic, 
ko so lahko učenci zjutraj dolgo poležava-
li v postelji, se čisto počasi preoblekli ter se 
popoldne ure in ure igrali. Nikamor se jim ni 
mudilo, imeli so ves čas tega sveta. Zdaj so 
njihova jutra drugačna. Velikokrat se jim mudi 
v šolo, da ne zamudijo pouka. Tako hitijo, te-
čejo, sopihajo, da le pravočasno prispejo. 

Četrtkovo pozno jutro je bilo za oskr-
bovance Doma starejših občanov Ribnica 
nekaj posebnega. Obiskali so jih učenci 

slovenska beseda in ljudsko izročilo, zato 
smo prisluhnili venčku ljudskih pesmi Ab-
raham ma sedem sinov, Izidor ovčice pasel 
in Kdo najlepše živi.

Naj ljudsko izročilo vedno živi! Ni po-
membno, kam nas vodi pot, lahko v drugo 
državo, na čisto drug konec sveta, po-
membno je, da se zavedamo, od kod smo, 
od kod so naše korenine, kje je naše srce. 
To misel so pospremili učenci na tolkalih, ki 
obiskujejo interesno dejavnost Ropotarnica 
in pevski zbor s pesmijo Kam nas vodi pot. 

Verjamemo, da smo z našim obiskom 
oskrbovancem polepšali dan in v njih vžgali 
iskrico ali le prebudili lepe spomine. Za konec 
je pevski zbor zapel Kekčevo pesem, učenci 
pa so oskrbovancem podarili jesenske izdel-
ke. Obljubili smo, da se kmalu spet vrnemo.

Osnove šole dr. Franceta Prešerna Ribnica 
in jim pripravili pevsko obarvan program, ki 
so ga oblikovali v sklopu projekta Sožitje in 
interesne dejavnosti Ropotarnica. Učenci, 
ki obiskujejo pevski zbor, pa so pod men-
torstvom zborovodkinje Nataše Arko zapeli 
pesmi, ki so se prilegle vsem navzočim. 

Pevski zbor je najprej zapel pesem Da 
prijazna bodo jutra, saj je bil to čudovit uvod 
v dopoldne, ki smo ga preživeli skupaj. Zdaj, 
ko so učenci v šoli že nekaj časa, jih čakajo 
učenje, branje in pisanje. A veseli so, da se 
lahko čisto vsak dan kaj novega naučijo, saj 
se zavedajo, da to, kar se bodo naučili, bodo 
vedeli in znali. In znanja jim ne more vzeti 
nihče. Pevski zbor je zapel pesem Matija in 
šola, skozi katero smo izvedeli, da se sem in 
tja med učenci najde kakšen Matija, ki pred 
šolo cepeta, a kmalu spozna, da učiti se da. 

 Ker smo že skoraj konec oktobra in 
smo dodobra zakorakali v prekrasno je-
sen, nam je pevski zbor zapel pesem Ve-
verica – pekarica, ki nas je spomnila, kaj 
vse nam jesen da. Konec oktobra pa ne 
smemo pozabiti na dan reformacije, ki ga 
obeležujemo 31. oktobra in velja za državni 
praznik in dela prost dan. Reformacija nam 
je prinesla prve tiskane knjige v slovenšči-
ni, prvo slovnico in s tem slovenski knjižni 
jezik. Zavedamo se, kako pomembna sta 
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Delavnica Naravni pripravki za zatiranje 
škodljivcev na vrtninah in ogled dobrih praks 
na kmetijah z dopolnilnimi dejavnostmi

  Irena Šilc – KGZS – Zavod LJ    Irena Šilc, Vladka Turk- Mate

Prva aktivnost, ki smo jo organizirali, 
je bila delavnica Naravni pripravki za za-
tiranje škodljivcev na vrtninah. Vodila ga 
je specialistka za zelenjadarstvo Marijana 
Kos. Delavnica se je izvajala v torek, 10. 10. 
2023, v Rokodelskem centru Ribnica. Spoz-
nali smo, kaj so to izvlečki, brozge, čaji in 
prevrelke. Specialistka nam je predstavila 
rastline, ki jih imamo doma, in proti kate-
remu škodljivcu delujejo. Rastline, ki jih 
uporabljamo kot insekticidne pripravke, 
so: koprive, vratič, pelin, paradižnik, ra-
barbara, praprot, kapucinke, korenje itd. 
Fungicidne rastline pa so: njivska preslica, 
čebula, drobnjak, baldrijan, bezeg, kami-
lica, regrat, hren, ognjič, rman, žajbelj itd. 
Namen delavnice je priprava naravnih pri-
pravkov proti boleznim in škodljivcem ter s 
tem zmanjšanje uporabe fitofarmacevtskih 

in zelenjave. Izdelke predelajo in prodajo 
kot marmelade, namaze in sokove. Pro-
dajajo na domu, tržnicah, dostavljajo pa 
tudi vrtcem in šolam Druga kmetija je bila 
kmetija Matevža Jenka, Reteče 27 B, Škofja 
Loka. V preteklosti je bila živinorejska kme-
tija s pridelavo mleka, mesa in krompirja. Z 
dograditvijo novega hleva so se na kmeti-
ji preusmerili le v pridelavo mleka. Mleko 
predelujejo tudi v sire, jogurte, skute. Ponu-
jajo posebne izdelke, kot so maskarpone, 
buratta in ročno izdelana domača mocare-
la. Vse svoje izdelke že od začetka pakirajo 
le v povratno stekleno embalažo. 

Tretja kmetija pa je bila kmetija Ivana 
Bogataja, Fužine 10, Gorenja vas, kjer so nam 
pokazali pridelavo kisanja zelja. Kmetija se 
ukvarja s pridelavo in predelavo zelenjave in 
sadja. Imajo tudi sušilnico za sadje in zele-
njavo. Del surovin pridelajo sami, ostalo pa 
kupijo od drugih kmetij v okolici. Nudijo tudi 
storitev ribanja zelja in repe.

V zadnjih letih smo obiskali kar nekaj 
kmetij, ki imajo registrirano dopolnilno de-
javnost. Oglede kmetij organiziramo z na-
menom lažje poslovne odločitve. Na sami 
lokaciji se prepričamo o pogojih in obsegu 
dela ter možnosti prodaje izdelkov.

Na podlagi Uredbe o dopolnilnih de-
javnostih se na kmetijah lahko opravljajo 
naslednje dopolnilne dejavnosti: predelava 
primarnih kmetijskih pridelkov, predelava 
gozdnih lesnih sortimentov, prodaja kmetij-
skih pridelkov in izdelkov s kmetij, vzreja in 
predelava vodnih organizmov, turizem na 
kmetiji, dejavnosti, povezane s tradicional-
nimi znanji na kmetiji, predelava rastlinskih 
odpadkov ter proizvodnja in prodaja ener-
gije iz obnovljivih virov, storitve s kmetijsko 
in gozdarsko mehanizacijo in opremo ter 
ročna dela, svetovanje in usposabljanje v 
zvezi s kmetijsko, gozdarsko in dopolnilno 
dejavnostjo, socialno varstvo.

V imenu vseh udeležencev se zahvalju-
jem Občini Ribnica za finančno pomoč pri 
izvedbi vseh dosedanjih aktivnosti.

sredstev. Z manjšo uporabo fitofarmacevt-
skih sredstev ohranjamo čisto in zdravo 
okolje, hrano pa si pridelamo bolj zdravo. 
Udeleženci so dobili strokovno gradivo in 
potrdila o udeležbi.

Na začetku delavnice je Irena Šilc 
predstavila izgubo hrane, ki se zavrže na 
vseh stopnjah prehranske verige – na 
kmetijah, pri prevozu, obdelavi, predelavi, 
v proizvodnji, javnih sektorjih in gospodinj-
stvu. Zmanjšanje odpadne hrane je naloga 
vsakega izmed nas.

Ogled dobrih praks na kmetijah v 
okolici Škofje Loke

V četrtek, 12. oktobra 2023, pa smo or-
ganizirali ekskurzijo, kjer smo si ogledali tri 
kmetije, ki se ukvarjajo z dopolnilno dejav-
nostjo. Ogled kmetij, ki so že registrirane, 
nam omogoča lažjo odločitev pri proizvo-
dni usmeritvi in morebitni odločitvi za pri-
javo dopolnilne dejavnosti. 

Prva kmetija je bila kmetija Janeza Jen-
ka, Gorenja vas – Reteče 40, Škofja Loka, 
kjer se ukvarjajo s pridelavo jagod, malin 

Tudi letošnje leto smo s finančno 
pomočjo Občine Ribnica izvedli 
dve strokovni aktivnosti, ki 
sta namenjeni prenosu znanja 
in informiranja na področju 
kmetijstva. 

Ogled nasada malin in jagod

Udeleženci tečaja

Predstavitev 
kmetije
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Pot pod noge 
od Gotenice 
do Sodražice

  Frenk Ambrožič   Frenk Ambrožič, 
Marjan Cimprič

Slemenski 
pohod

   Sabina Zgonec

V soboto, 7. 10. 2023, nas je trinajst 
vzdržljivih in dobro razpoloženih še v trdni 
temi zakorakalo s parkirišča pri spomeniku 
v Gotenici v dokaj strm klanec proti Ka-
men zidu. Po dobri uri hoje smo še pred 
sončnim vzhodom osvojili vrh. Po kratkem 
postanku smo nadaljevali na najvišjo točko 
našega pohoda, 1290 metrov visoki Gote-
niški Snežnik. Na najvišji točki so nas že 
obsijali prvi sončni žarki. Kot se spodobi, 
je treba na vrhu to dokumentirati s fotogra-
fijo. Pot nas je naprej vodila do Taborske 
stene, od koder je prelep razgled na dolino 
Čabranke in hrvaške vrhove, kot so Hrva-
ški Snežnik, Risnjak, Platak in drugi. V ste-
nah je tudi jama, kjer so Italijani med dru-
go svetovno vojno pobili partizane in dva 
otroka. Nekaj sto metrov stran stoji lično 
postavljen lesen spominski paviljon z zelo 
zanimivim prikazom zgodovine. Sledi strm 
spust po nekdanji rimski poti do vasi Žur-
ge. Od tu je čudovit pogled na Žurgarske 
in Taborske stene. Tukaj smo najnižje, na 
540 m nadmorske višine. Mi pa že nadalju-
jemo do Rimskega mostu v Črnem Potoku, 
ki je zelo dobro ohranjen. Še malo naprej 
je lesen križ z zvončkom želja. Na začetku 
vasi nas pričakata in lepo postrežeta gos-
pod Blaž Volf in njegova partnerka Nada. 
Človek bi kar ostal tu, a kaj, ko je pred nami 
še več kot pol poti. Med pogovori se, kot bi 
mignil, znajdemo na Podplanini, zelo raz-

Naš društveni pohod sta zazna-
movala čudovito sončno vreme in 
zelo prijetna družba. Okoli 40 pohod-
nikov se nas je zbralo v nedeljo, 8. 10. 
2023, ob 13. uri pri Svetem Gregorju, 
od koder smo se podali na krožno pot. 

Pot nas je vodila od Starega Mal-
na do Vintarjev in nato prek Zadni-
kov nazaj do Svetega Gregorja. 

Prav lepo je bilo opazovati gozd, 
ki se počasi že barva v nianse je-
senskih barv, in pokramljati z ostalimi 
pohodniki. Na koncu, ko smo polni 
čudovitih vtisov in dobre volje naš 
pohod  pri Svetem Gregorju zaklju-
čili, smo sklenili, da pohod naslednje 
leto ponovimo. 

pohoda, ki naj bi postal tradicionalen? Pra-
vijo, da bi radi to traso še nekoliko raziskali 
in jo nato poskušali narediti nekoliko pre-
poznavnejšo, da bi jo lahko prehodilo več 
pohodnikov, ki si želijo preveriti svoje fizične 
zmogljivosti in se hkrati naužiti vseh lepot, ki 
so skrite na skoraj vsakem koraku tega sli-
kovitega koščka sveta.

tegnjeni vasi, kjer do drugega konca vasi 
potrebujemo precej časa. Tam pa nas pri-
čaka topla malica odlične kuharice Vesne 
Cimprič, sestre enega od »krivcev« za to 
naporno turo, Marjana Cimpriča. Tudi piv-
ce se prilega, da ne govorim o sezutih no-
gah, ki so precej potrebne počitka. Čas za 
odmor mine, kot bi trenil. Pot pod noge in 
naslednji cilj je izvir Čabranke. Lepo, prele-
po je tu v tej soteski, to lepoto in mir bi zelo 
težko opisal. To je enostavno treba videti. 
Od tu se precej strmo vzpenjamo po tako 
imenovani suhi strugi. Čez gozd, ki je na 
nekih delih zelo polomljen od piša in je tre-
ba kar povprek, saj je po stezi nemogoče. 
Končno vrh in malo počitka pri lepo ureje-
nem lesenem križu, da ne bi delovali preu-
trujeni, ko bomo pešačili čez Stari Kot. Od 
tu nadaljujemo nekaj kilometrov po asfaltu, 
dokler ne pridemo do naslednje čudovite 
postojanke. Marjan nas poduči, da se tu 

pravi »pr Štal¢«. To je bajer malo pred vasjo 
Lazec. Tu si zopet vzamemo kratek odmor 
in dotočimo zaloge vode. Noge se že čutijo 
utrujene, ampak z dobro in veselo družbo 
je vse lažje. Od tu naprej hodimo samo še 
po gozdu. Nadaljujemo čez Lazec in Sa-
duc, kjer stoji zelo lepo vzdrževana kapela, 
nato čez prelepe Grde Laze do Mrtaloza. 
Od tu nadaljujemo po gozdnih poteh do 
Ogenjce, nato čez Lom do Kamnega griča. 
Ampak glej ga vraga, vmes se je že stemni-
lo in ponovno je treba iz nahrbtnika privleči 
naglavno svetilko. Na Kamnem griču malo 
okrepčila in hitro v dolino mimo Travne 
Gore do končnega cilja – Sodražice. Tu si 
je še najbolj oddahnila psička Eli, ki nas je 
celotno pot »držala« skupaj.

Ugotovili smo, da dan hoje meri 50,7 
km, čas pohoda dobrih 15 ur, višinski me-
tri 2930 m in povprečje hoje z vključenimi 
vsemi postanki 3,3 km/h. 

Glavni pobudniki in »traserji« poti so 
Marjan Cimprič, Peter Starc in Nejc Cimprič. 
Prvi je mladost preživljal v teh koncih. To pot 
so v zadnjih nekaj letih že večkrat prehodili 
v celoti ali samo po delih. Kaj je razlog tega 

Hoja je čudovit način, da si 
zbistriš um, neokrnjena narava 
je paša za oči, in ko so noge 
utrujene, hodiš s srcem. In mi 
smo šli, da preverimo, ali to drži.

 Na najvišji točki pohoda – 
Goteniški Snežnik

Taborske stene 
iz Žurg



Projekt Erasmus+ Glasbene šole Ribnica 
– senčenje treh učiteljev 

  Domen Gracej    Arhiv Glasbene šole Ribnica

V Pragi nas je sprejela glasbena šola Ilji 
Hurnika (Základní umělecká škola Ilji Hur-
níka, Praha 2), kjer so bili zelo prijazni in so 
nam nudili dobre pogoje za delo.

Mirjana Zeljić Brnčič se je udeležila 
senčenja klavirskih lekcij pri profesoricah 
Taťáni Vejvodovi in Soňi Böhmovi. Vejvo-
dová je bila prejemnica nagrade za naj-
boljšo učiteljico leta 2019 na Češkem. Žirija 
nagrajenca izbere med vsemi učitelji (tudi 
šolskimi). Böhmová pa je prav tako prizna-
na češka pianistka, ki je študirala v glav-
nem mestu Mehike – Mexico City. 

Učitelji klavirja glasbene šole Ilji Hur-
nika in Mirjana so imeli senčenje oddelka, 
kjer je Mirjana predstavila način dela v 
Sloveniji. Prinesla je učbenike iz Slovenije, 
izmenjali so si notno gradivo in mnenja. 
Mirjana je prisostvovala na lekcijah 12-le-
tne Kláre Gibišove, ene izmed najbolj na-
darjenih mladih pianistk na svetu.

ogledali predstavo Prodana nevesta. Obi-
skali smo tudi akademijo za glasbo v Pragi.

Na koncu bi se radi zahvalili Glasbe-
ni šoli Ribnica za sodelovanje v programu 
Erasmus+ in omogočeno sodelovanje, glas-
beni šoli Ilji Hurnika v Pragi za gostoljubje in 
nova pridobljena znanja ter Ani Brateljević, 
ki nas je povezala z glasbeno šolo Ilji Hur-
nika in organizirala naš urnik ter bila naša 
vodička po Pragi skozi celoten projekt.

Projekt Erasmus+ nam je prinesel nova 
znanja. Zelo smo zadovoljni s pridobljeni-
mi novimi izkušnjami in se veselimo novih 
oziroma nadaljnjih sodelovanj s šolami po 
svetu. Vsa pozitivna energija, izmenjava 
mnenj in pristopov ter senčenje prinesejo 
ogromno novih poznanstev, znanja in izku-
šenj. Podučili smo se o njihovem šolskem 
sistemu, predvsem o glasbenem šolstvu. 

Pridobili smo mnogo nove literature, ki 
se že uporablja v vsakdanjem poučevanju. 
Veseli smo, da smo lahko del tega projekta.

Luka Logar se je udeležil senčenja pri 
profesorju Jiříju Břicháču. Břicháč je bas 
pozavnist v orkestru praške opere. Profesor 
na tej šoli je od leta 2007. Je tudi dirigent 
pihalnega orkestra iz Plzna. Luka se je ude-
ležil učnih ur igranja predvsem pri mlajših 
učencih, in sicer z namenom izmenjave 
znanja pri začetnem postavljanju igranja 
na instrument.

 Luka Logar in Domen Gracej sta se 
udeležila skupinskega pouka komorne igre 
pri profesorju Břicháču in Fiver Big Bandu 
(šolski big band, v katerem igrajo tudi bivši 
učenci). 

Domen Gracej je senčil pri urah troben-
te profesorja Přemysla Černíka. Černík je 
upokojeni trobentač, ki je sodeloval z orke-
stroma FOK in Češko filharmonijo. Na glas-
beni šoli Ilji Hurnika poučuje od leta 2000. 

Vsi trije učitelji smo se udeležili general-
ke orkestra FOK s solisti praškega konser-
vatorija in obiskali praško opero, kjer smo si 
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Med 17. in 21. aprilom smo trije 
učitelji Glasbene šole Ribnica, 
Mirjana Zeljić Brnčič, Luka Logar 
in Domen Gracej, odšli v okviru 
projekta Erasmus+ Glasbene šole 
Ribnica na senčenje v Prago. 

Srečanje učiteljev 
klavirskega oddelka

Obisk opere v Pragi



Pokloni čas, polepšaj dan
  Majda Ilc Hussein, knjižničark    Majda Ilc Hussein, Marinka Mate

V okviru projekta Zdrava šola smo se 
odzvali vabilu Nacionalnega inštituta za 
javno zdravje, da soustvarimo vseslovan-
sko akcijo Pokloni čas, polepšaj dan.

V pogovoru z mladimi knjižničarji 3. 
razreda je nastala ideja, da povabimo na 
ogled naše razstave oskrbovance Doma 
starejših občanov Ribnica in z njimi pra-
znujemo njihov mednarodni dan starejših 
(1. 10.) in naš teden otroka.

Deset knjižničarjev tretješolcev se je 
zavzeto lotilo priprav za nastop. Veliko 
truda so vložili v izdelavo kazalk vsak dan 
pred poukom: z lepo oblikovanimi pisani-
mi črkami so nanje napisali slogan akcije 
in jih porisali, nato smo jih še plastificirali. 
Eden izmed knjižničarjev je predlagal, da 
bi lahko na nastopu kaj zaigrali. Tako je bil 
program hitro sestavljen in končno je bil tu 
težko pričakovani petek, 6. oktobra.

Malo pred pol enajsto uro smo pred 
vhodom naše knjižnice pričakali petnajst 
oskrbovancev in tri spremljevalke. Florjan 
je za začetek zaigral na trobento pesmico 
Zajček dolgoušček in požel velik aplavz.

Nato sva obiskovalce pozdravili Ema 
in knjižničarka Majda. Knjižničarji so vzeli 
z razstave svoje knjige in goste povabili v 
knjižnico.

Vsak od učencev je povedal, zakaj rad 
bere, mnenje o izbrani knjigi in prebral 
odlomek. Za glasbeni premor je poskrbe-
la Sofija z violino. Nato smo dali besedo 
obiskovalcem. Eva, Ema in Janina so jih 
vprašale, ali so v otroštvo radi brali ter kdaj 
in kaj so brali. Z zanimanjem smo poslu-
šali odgovore o branju in nebranju, kako 

Knjižničarji pa so takole strnili 
svoje občutke:

»Počutila sem se, kot da se utapljam, 
ker nisem vedela, da vas bo tako veliko. 
A ko sem bila na vrsti, je bilo vse dru-
gače.« (Nika)

»Najboljše je bilo, ko smo stregli. Všeč 
mi je bilo, ko so Florjan, Sofija in Janina 
igrali na inštrumente.« (Kiara)

»Počutila sem se lepo.« (Anja)

»V knjižnici na prireditvi mi je bilo 
najbolj všeč, ko smo starejšim predsta-
vili knjige … Imela sem malo treme.« 
(Sofija)

»Na prireditvi mi je bilo najbolj všeč, 
ko smo starejšim postavljali vprašanja. 
Njihovi odgovori so bili zelo zanimivi.« 
(Ema)

»Počutila sem se, kot da bi poletela v 
vesolje, ampak potem me ni bilo več 
strah. Malo me je bilo sram, a sem se 
potrudila, da me ni bilo več sram. Lepo 
je bilo, ko sem se predstavila …« (Tjaša)

»Najbolj mi je bilo všeč, ko so pripove-
dovali, kako so oni brali.« (Janina)

»Ko ste prišli k nam, sem se počutila 
zelo lepo, ker sem vedela, da bo lep 
dan. Počutila sem se, kot bi poletela, 
ko sem prebrala celo knjigo Najboljša 
prijateljica …« (Eva)

»Počutil sem se, kot da me je obletava-
lo 1000 in 1000 angelov. Vem, da vam je 
cela prireditev ugajala, in ne pozabite: 
vedno ste dobrodošli!« (Florjan)

so brali naskrivaj ali ob svečah, kako so jih 
starši podili stran od knjig. Tretješolci so bili 
presenečeni nad naslovi knjig, ki so jih radi 
brali in jih še ne poznajo (poiskali pa jih 
bomo skupaj v knjižnici): Deseti brat, Lu-
kec in njegov škorec, Pastirci, Pestrna, Na 
klancu, Široka usta, Bajke na Slovenskem 
itd. Razveselili pa so se znanih naslovov 
pravljic Pepelka in Rdeča kapica ter odgo-
vora gospe, da je brala za bralno značko.

Program je zaključila Janina s flavto. 
Seveda smo obiskovalce še pogostili s pe-
civom in »šolskim« čajem, medtem pa so 
glasbeniki zaigrali še nekaj skladb. Obdarili 
smo jih še s kazalkami.

Ura druženja je prehitro minila. Težko 
smo se poslovili, s kakšno solzo v očeh, a 
smo si obljubili, da bo dogodek postal tra-
dicija, saj je bil obisk edinstven in prvi take 
vrste v zgodovini šolske knjižnice.

In kar največ šteje: drug drugemu smo 
poklonili čas in polepšali dan: otroci starej-
šim in starejši otrokom.

93-letni gospod Bogo Abrahamsberg, 
nekdanji ribniški župan, ki že od leta 1953 
vsak dan piše dnevnik, nam je obljubil, da 
bo o dogodku napisal dnevniški zapis. Tole 
nam je med drugim podaril v zvezku, ki bo 
našel mesto v domoznanski zbirki: 

»Predstavijo razstavo za ta dan izbra-
nih všečnih knjig. Tudi risbe, ki vabijo, da 
bi se lotevali pisanja osebnih dnevnikov … 
Smo v osrednjem prostoru. Sledi literarna 
in glasbena točka: trobenta, violina, flavta. 
Mirne ročice so držale notno črtovje igralcu, 
igralki. Podobne spontanosti in predanosti 
še nisem doživljal ... Gostje smo odgovarjali 
nastopajočim učencem KAJ, KJE, KDAJ smo 
v mladosti brali. Zaupali so nam, kako je z 
njihovim branjem. Gostobesedni smo bili, 
pa vseeno slišani. Gostoljubni so, pogostili 
so nas … Pika na i so bili pečeni štrukeljčki. 
Ravno dovolj veliki … Ko zaključujem dan – 
Pokloni čas, polepšaj dan! Solzica, solzice …, 
vstopate, vstopajo v računalniški tablici TEL-
CLAST gostitelji, spremljevalke …«

V tednu otroka (2.–8. 10. 
2023) je šestnajst učencev 
knjižničarskega krožka 
pripravilo razstavo KNJIGA – 
MOJA PRIJATELJICA. Na knjižnih 
policah so izbrali svojo najljubšo 
knjigo in napisali misli o njej 
ter branju.
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Blagozvočje mladih glasbenikov

Starejši o svojem branju v otroštvu

Razstava Knjiga – moja prijateljica
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Šolsko leto 2023/24 na OŠ dr. Franceta Prešerna 
Ribnica bo pod okriljem Unesco ASPnet 

posvečeno kulturi miru in trajnostnem razvoju 
    Mina Lipej, šolska pedagoginja in koordinatorica za Unesco ASPnet 

Naša šola spada v središče za osre-
dnjo Slovenijo. Vse šole v središču dobro 
sodelujemo v okviru rednih delovnih sre-
čanj, različnih projektov in drugih dejavno-
sti. Kot središče delujemo enotno, saj nas 
povezuje miselnost Unesco. Ker težimo 
k istim ciljem, smo motivirani za skupno 
delo. V življenje in delo šol vpletamo vse 
glavne teme Unesco, dobro sodelujemo s 
svojimi lokalnimi okolji in si na področju iz-
obraževanja prizadevamo razvijati vsa štiri 
Delorsova načela. Šole uresničujemo svoje 
poslanstvo Unesco pri učnih urah, dnevih 
dejavnosti, v podaljšanem bivanju, v okvi-
ru prireditev in projektov, v medosebnih 
odnosih, v odnosu do okolja ter naravne 
in kulturne dediščine. Vse šole v središču 
verjamemo v moč in smisel medsebojnega 
povezovanja, zato se aktivno vključujemo 
tudi v projekte Unesco in dejavnosti zunaj 
našega središča. Za nas so še posebej dra-
goceni tisti trenutki, ki jih lahko z drugimi 
šolami mreže ASPnet preživimo v živo – ne 
le zaradi novega znanja in izkušenj, ki jih 
dobimo ob druženju, ampak tudi zaradi no-
vih vezi, ki se na takšnih srečanjih stkejo.

O mreži ASPnet
Slovenska mreža ASPnet je člani-

ca mednarodnega Unesco Associated 
Schools Network, vanjo pa je vključenih 
več kot sto vzgojno-izobraževalnih zavo-
dov. V Sloveniji ASPnet deluje pod okriljem 
Slovenske nacionalne komisije za Unesco.

Mreža ima deset središč ASPnet, v ka-
tera so vključene osnovne in srednje šole 
ali vrtci, središča pa vodijo vodje središč, 
ki so praviloma zaposleni na šoli ali v vrtcu, 
kjer je sedež središča. Naša šola spada v 
središče za osrednjo Slovenijo, vodja sre-
dišča pa je iz Osnovne šole Ledina.

Mednarodna mreža Unesco je bila us-
tanovljena leta 1953, sestavlja pa jo več kot 
11.000 vzgojno-izobraževalnih zavodov v več 
kot 180 državah sveta. Slovenija je postala del 
te velike globalne družine že leta 1993, ko je 
bila kot prva šola v Sloveniji – zaradi izjemne 
vloge pri sprejemu beguncev iz vojskujoče se 
Jugoslavije – v njene vrste sprejeta Osnovna 
šola Cirila Kosmača iz Pirana. 

Kot lahko preberemo na njihovi sple-
tni strani, člani mreže ASPnet delujejo v 
duhu kulture miru in nenasilja, strpnosti in 
sodelovanja, sprejemanja drugačnosti, v 
poglobljeni skrbi za osebnostni razvoj vsa-
kega posameznika ter za ohranitev narav-
ne in kulturne dediščine ter širše našega 
skupnega doma – planeta Zemlje. Vse to 
so tudi naši skupni cilji.

Od Unescovih označb sta zagotovo 
najbolj znana Seznam svetovne naravne 
in kulturne dediščine ter Reprezentativ-
ni seznam nesnovne kulturne dediščine 
človeštva. Obstaja pa še vrsta drugih pro-
gramov za uravnotežen in usklajen pristop 
varovanja kulturne dediščine in naravnih 
vrednot na svetovni ravni. 

Ob 30-letnici slovenske in 70-letnici 
globalne mreže Unescu pridruženih šol je 
20. in 21. oktobra letos potekalo strokovno 
srečanje koordinatorjev in vodij središč. 
Dogodek sta gostila ASP središče za osre-
dnjo Slovenijo in Osnovna šola Sostro, po-
tekal pa je pod častnim pokroviteljstvom 
predsednice Republike Slovenije dr. Nata-
še Pirc Musar. Osrednji temi sta bili kultu-
ra miru in trajnostni razvoj s podnebnimi 
temami. Srečanja se je udeležila šolska 
koordinatorica, ki bo skrbela, da se bodo 
zastavljeni cilji Unesco ASPnet skozi celo 
šolsko leto dosledno izvajali.

Z letošnjim šolskim letom je 
Osnovna šola dr. Franceta 
Prešerna Ribnica postala članica 
slovenske mreže ASPnet. V 
šolskem letu 2022/23 smo za 
pridobitev članstva sodelovali 
v štirih projektih mreže ASPnet 
in obeležili tri mednarodne 
dni. Uspelo nam je postati del 
Unescove zgodbe, na kar smo 
zelo ponosni. 

Delo vrtcev in šol temelji na 
štirih Delorsovih stebrih izobra-
ževanja za 21. stoletje, ki omogo-
čajo otrokom optimalni razvoj:
• Učiti se, da bi vedeli!
• Učiti se delati!
• Naučiti se živeti skupaj!
• Učiti se biti!
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»En sam otroški smeh, pa bo najsvetlejši 
dan še bolj svetel.« (R. G. Ingersoll)     Učiteljice POŠ Sušje

Rokodelski potencial osnovnošolcev
    Vanja Ropret

Tudi letos smo na POŠ Sušje obeležili 
teden otroka, ki je potekal od 2. do 6. ok-
tobra, z osrednjo temo ZAKAJI IN ZATOJI 
RADOVEDNOSTI. Učiteljice naše šole smo 
zbrale moči in vsakodnevno začarale na-
smeške na obraze naših otrok. V ponede-
ljek so se učenci na šolskem igrišču raz-
gibali z Zumba fitnesom. V torek so se z 
rolerji in skiroji preizkusili na spretnostnem 
poligonu. Sreda je bila pravljično obarvana. 

Tik pred ribniškim občinskim prazni-
kom in spominom na 23. oktober 1492, ko 
je bila izdana listina Krošnjarski patent, 
smo na ribniški osnovni šoli izvedli tra-
dicionalni kulturni dan na temo domače 
snovne dediščine.

Ni dvoma, Ribničan ni samo rokodelec 
in šaljivec, ampak tudi odličen glasbenik. 
Tako nas je kot uverturo v kulturni dan s 
pristno glasbo v narečju popeljal kantav-
tor Žiga Bižal. Šaljivo je povzel duha ribni-
škega človeka, ki je veder, delaven in še-
gav. Učenci so spoznali narečje še v drugi 
luči, da to ni samo govor njihovih starih 
staršev, ampak je del naše pripadnosti, ki 
jo moramo ohranjati.

domača zelišča in lekarna, okraševanje s 
servietno tehniko itd. Rokodelskim delav-
nicam smo dodali še zgodovinsko, bajes-
lovno in narečjeslovno ter spoznali Park 
kulturnikov, Škrabčevo domačijo itd.

Delavnice so potekale pod mentor-
stvom učiteljev, rokodelcev Mateja Muhi-
ča, Dušanke Češarek, upokojenih učiteljic 
Zdenke Bartol, Bernarde Arko in Milke Ja-
mnik, v sodelovanju z Rokodelskim cen-
trom in Marino Gradišnik, Miklovo hišo 
in Anico Mohar ter Domnom Češarkom, 
Škrabčevo domačijo in Petrom Willewal-
dtom, lončarstvom Bojc ter čebelarstvom 
Lesar, ki se jim za lep odziv iskreno zah-
valjujemo! 

Učenci so dokazali, da rokodelski po-
tencial še vedno tli v naši krvi.

Učiteljice smo učencem odigrale lutkovno 
predstavo z naslovom Zlatolaska in trije 
medvedi. Četrtek je bil deloven.  Zavihali 
smo rokave ter s skupnimi močmi uredili in 
polepšali našo »staro lepotico«. V cvetlična 
korita smo zasadili rože, ki nam jih je poda-
rila Cvetličarna Požar. Čarobni petek pa je 
bil vrhunec tedna. Učenci so pripravili pro-
gram Sušje ima talent. Teh je na naši šoli 
ogromno. Učenci so z igranjem na instru-
mente ter s plesi, petjem in deklamacijami 

privabili nasmehe na obraze vsem navzo-
čim. Čarobni teden smo zaključili s peko 
vafljev. Zaupamo vam, da so bili res slastni. 
Naša posebna gostja je bila nekdanja uči-
teljica naše šole, naša Marija. Skozi celoten 
teden smo učiteljice stremele k temu, da 
večino pouka izpeljemo na prostem. Naša 
šola je ta teden res pokala od navdušenja, 
radovednosti, sreče, nasmehov, veselja in 
radosti. Upamo, da bo takih tednov še veliko.

V drugem delu so učenci nadgrajevali 
vedenje o poznavanju Ribnice, spoznali 
delo rokodelcev in si dan vzeli kot prilož-
nost za rast potencialov, ki jih skrivajo v 
sebi, saj so na delavnicah imeli možnost, 
da se preizkusijo v različnih dejavnostih, 
ki jih razvijamo v naši dolini – lončarstvo, 
suhorobarstvo, vezenje, kvačkanje, vžiga-
nje v les, izdelovanje rož iz krep papirja 
itd. Letos smo prvič obudili tehniko izde-
lovanja tekstilnih izdelkov z oblikovanjem 
vozlov, t. i. delavnico makrameja, ki so jo 
učenci sprejeli z navdušenjem. Tradicio-
nalnim obrtem smo dodali dejavnosti, s 
katerimi se v prostem času rad ukvarja 
ribniški človek – čebelarstvo, kulinarika, 



S pešbusom v šolo v Ribnici, 
Sušju in Dolenji vasi

  Martina Tanko Prelesnik   učiteljice 3. razredov

Tako smo v Ribnici ter tudi na POŠ 
Sušje in POŠ Dolenja vas učiteljice tretjih 
razredov prevzele vlogo »šoferja«, učenci 
pa vlogo »potnikov«, ki so pešbus počakali 
na vnaprej označenih postajališčih. Seve-
da je bil tudi vozni red vnaprej določen, 
tako da zamujanja res ni bilo. Na poti so 
nas spremljali tudi župan Samo Pogorelec, 
Miloš Petelin in pomočnica ravnateljice 
Olga Černe.

V Sušju in Dolenji vasi se je pešbus 
sprehodil po ustaljenih poteh, v Ribnici 

saj le tako lahko učence navajamo na var-
no pot v šolo. Varnost v prometu je izre-
dnega pomena. Saj vemo, samo varno je 
lahko zabavno. 

Želimo si, da bi učenci v šolo večkrat 
prihajali peš, saj bi tako poskrbeli za svoje 
zdravje in okolje, ob tem pa še krepili sa-
mozavest in stkali pristna prijateljstva ob 
skupnem pešačenju v šolo. 

pa je potekal kar iz štirih smeri, in sicer 
iz Gornjih Lepovč mimo vrtca, iz Lepovč 
in mimo Inlesa, s Knafljevega trga mimo 
Prijateljevega trga ter z Opekarske ulice. 
Seveda smo pri tem opozarjali na nevar-
nosti na cesti in nevarne odseke, varno 
prečkanje ceste in obnašanje v prometu, 

V evropskem tednu mobilnosti je 
na naši šoli potekal poseben dan. 
Dan, ko je v šolo »vozil« pešbus. 
To je projekt, ki učence spodbuja 
in navaja, da v šolo prihajajo peš.
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Teden otroka in svetovni 
dan vzgojiteljev in učiteljev

    Staša Ivanec

Obisk učenk in učencev 
Osnovne šole dr. Franceta 
Prešerna Ribnica v 
Vrtcu Ribnica

Pozdravna 
sporočila

Sodelovanje zaradi lažjega 
prehoda otrok iz vrtca v šolo 

Sodelovanje med vrtcem in osnov-
no šolo poteka tudi z namenom, da se 
vrtčevske otroke, stare 5–6 let, seznani 
s programom osnovne šole in se jim na 
ta način omogoči lažji prehod iz vrtca 
v šolo. S tem namenom so oktobra od-
delki 1. razreda oblikovali za vrtčevske 
oddelke pozdravna sporočila. Sporoči-
la so bila oblikovana bodisi kot plakati 
bodisi kot knjižice. Njihova predaja se 
je izvedla v sredo, 18. 10. 2023. Bilo je 
prijetno opazovati radovedne pogle-
de vrtčevskih otrok, ko se prejemali 
pozdravno pošto. Vrtčevski oddelki so 
se prijetnim sporočilom nemudoma 
odzvali in za šolske otroke začeli prip-
ravljati prisrčna povratna sporočila.

Sodelovanje med vrtčevskimi in 
osnovnošolskimi oddelki 1. razreda se 
bo med šolskim letom še nadgraje-
valo. O izvedbi nadaljnjega programa 
sodelovanja vas bomo obveščali tudi v 
prihodnje, prek spletnih strani vrtca in 
šole ter prek lokalnega glasila Rešeto.

Sodelovanje med Osnovno šolo dr. 
Franceta Prešerna Ribnica in Vrtcem Rib-
nica poteka že vrsto let. Odvija se na šte-
vilnih nivojih in z različnimi nameni. Tudi v 
letošnjem šolskem letu si prizadevamo za 
doseganje skupnih ciljev. Dogovori, spre-
jeti ob začetku šolskega leta, so v mesecu 
oktobru obrodili že prve sadove.  

4. 10. 2023 je 28 učenk in učencev šole 
obiskalo ribniški vrtec ter izvedlo krajši kul-
turni program. Datum ni bil naključno izbran. 
V dneh od 2. 10. do 8. 10. 2023 smo namreč 
praznovali teden otroka, 5. 10. 2023 pa smo 
obeležili tudi svetovni dan vzgojiteljev in uči-
teljev. Ob tej priložnosti je učenka 9. b Urša 

Kromar v imenu nastopajočih pozdravila vse 
navzoče in prebrala uvodni nagovor. Učenki 
4. b Ana Klun in Karolina Korošec sta de-
klamirali pesem Saše Vegri Prijatelj. Otroški 
pevski zbor 2. razreda in šolski ansambel sta 
izvedla tri pevsko-instrumentalne točke, ljud-
ske pesmi Abraham 'ma sedem sinov, Izidor 
ovčice pasel in Srečali smo mravljo. Kot zad-
nja je nastopila učenka 4. a Kaja Simonič z 
deklamacijo pesmi Miroslava Košute Morda 
tudi žabice. Učenkam in učencem ter njiho-
vim mentoricam Aleksandri Petek, Nataši 
Arko in Danici Gorše se zahvaljujem za dob-
ro izveden nastop, ribniškemu vrtcu pa iskre-
na hvala za prijazen sprejem in gostoljubje.
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Pokal Ribnica 
2023 za otvoritev 
plavalne sezone

  Nejc Arko    Sretko Čirovič

V soboto, 14. 10. 2023, je na ribniškem 
bazenu potekal tradicionalni 16. Pokal Ribni-
ca – plavalni miting, ki je namenjen mlajšim 
plavalcem in plavalkam. Tudi letos smo se v 
Plavalnem klubu Ribnica izkazali kot dober 
organizator, saj se je zbralo kar 245 tekmo-
valk in tekmovalcev iz 13 slovenskih klubov. 
Iz domačega kluba je nastopilo 41 plavalcev 
in plavalk in dokazali so, da so dobro prip-
ravljeni in poznavalci domačega terena. Dva 
najboljša sta bila tokrat Lovro Čirovič s šti-
rimi zmagami in Lana Poje Mihelič s tremi 
zmagami v absolutni konkurenci. Oba sta 
dodala še po eno drugo mesto. Dve zma-
gi je dodal Teo Starc, ki je dokazal prevlado 
v obeh prsnih disciplinah (50 m in 100 m). 
Svoj delež sta prispevala Aljaž Vavtar s celim 
kompletom medalj (zmaga na 100 H) in To-
bija Čampa z dvema drugima mestoma. Pri 
dekletih je poleg Lane odličja osvojila Zara 
Čirovič, ki je po dvakrat stopila na drugo in 
tretjo stopničko, Ajda Škaper pa je osvojila 

V posameznih kategorijah so 
si medalje priplavali:
v kategoriji A (2008 in 2009): 
• 12 zlatih: 4 medalje Lovro Čirovič, 4 

medalje Lana Poje Mihelič, 2 medalji 
Teo Starc, 1 medaljo Dorotea Vlahov 
in 1 medaljo Aljaž Vavtar

• 10 srebrnih: 4 medalje Zara Čirovič, 2 
medalji Tobija Čampa, 2 medalji Aljaž 
Vavtar, 1 medaljo Lovro Čirovič in 1 
medaljo Taja Starc

• 8 bronastih: 2 medalji Aljaž Vavtar 
in po 1 medaljo Dorotea Vlahov, Teo 
Starc, Tobija Čampa, Manja Ilc, Lana 
Poje Mihelič in Taja Starc

v kategoriji B (2010 in 2011):
• 5 zlatih: 3 medalje Ajda Škaper in 2 

medalji Alessandro Ambrožič
• 3 srebrne: po 1 medaljo Ajda Škaper, 

Polona Tanko in Alessandro Ambrožič
• 2 bronasti: po 1 medaljo Ajda Škaper 

in Alessandro Ambrožič
v kategoriji C (2012 in mlajši):
• 2 srebrni: 2 medalji Martin Arko
• 2 bronasti: po 1 medaljo Lucija Tanko 

in Filip Žagar

enkrat drugo in dvakrat tretje mesto. 
Ribniški plavalci so skupno osvojili 

10 zlatih, 9 srebrnih in 6 bronastih odličij 
v absolutni kategoriji, za kar jim iskreno 
čestitamo. V posameznih kategorijah smo 
skupno dobili kar 17 zlatih, 15 srebrnih in 12 
bronastih medalj. 

Za zaključek tekmovanj smo si ogledali 
še atraktivno štafeto 8 x 50 m prosto, v kateri 
se pomerijo mešane štafete, iz vsake kate-
gorije po dva tekmovalca (od najmlajših do 
najstarejših). Ribniški klub sta zastopali dve 
štafeti in obe sta si priplavali najvišji stopnič-
ki. Zmago je slavila 1. štafeta, vendar le dobro 
sekundo pred 2. štafeto – tako smo ob kon-
cu videli pravo borbo in huronsko navijanje.

 V Plavalnem klubu Ribnica smo z izved-
bo tekme zelo zadovoljni. Dokazali smo, da 
smo dobri gostitelji in še boljši tekmovalci. 

Ribniški plavalci 
uspešni na MM 
Pokal Delfin v 
Ljubljani

  Jerneja Škaper    Nace Majcen

Ribniški plavalci in plavalke so se pre-
tekli konec tedna udeležili mednarodnega 
plavalnega mitinga Delfin 2023 v 25-metr-
skem bazenu Tivoli v Ljubljani. V konkurenci 
skoraj 300 plavalcev iz 7 držav so si pripla-
vali številne osebne rekorde, nove norme za 
nastop na državnih prvenstvih, ob tem pa 
precej medalj v vseh starostnih kategorijah, 
ki so bile razpisane na tem tekmovanju. 

Do zmag v absolutni konkurenci sta 
priplavali Olja Radivojević na 200 m pros-

to in Neli Škaper, ki je slavila kar v treh di-
sciplinah: 100 m delfin ter 50 m in 100 m 
prosto, ob tem pa je bila še druga na 50 m 
delfin in v seštevku štirih rezultatov postala 
najuspešnejša plavalka na tekmovanju. Na 
zmagovalni oder so se v absolutni konku-
renci povzpeli Lovro Ćirović, ki je bil drugi 
na 50 m prosto, in Lana Poje Mihelič (100 
m mešano), Ajda Škaper (50 m hrbtno), Nik 
Blatnik (50 m prosto) in Teo Starc (100 m in 
200 m prsno), ki so osvojili bronasta odličja.

V posameznih kategorijah so 
si medalje priplavali:
v kategoriji A (2005 in 2006): 
• 2 zlati: Dora Đukić – 50 m hrbtno in 

Nik Blatnik – 50 m prosto
• 2 srebrni: Dora Đukić – 100 m hrbtno 

in 100 m mešano
• 3 bronaste: Dora Đukić – 50 m delfin 

ter Mitja Turk – 50 m in 100 m prsno
v kategoriji B (2007 in 2008):
• 9 zlatih: Neli Škaper – 50 m in 100 m 

delfin ter 50 m in 100 m prosto, Olja 
Radivojević – 200 m prosto, Lana 
Poje Mihelič – 100 m mešano, Teo 
Starc – 50 m in 100 m prsno ter Zara 
Ćirović – 50 m hrbtno

• 4 srebrne: Tobija Čampa – 200 m 
hrbtno, Teo Starc – 200 m prsno, 
Lana Poje Mihelič – 200 m prosto in 
Lovro Ćirović – 50 m prosto

• 7 bronastih: Tobija Čampa – 50 m in 
100 m hrbtno, Lovro Ćirović – 100 m 
in 200 m prosto, Lana Poje Mihelič – 
50 m delfin ter Zara Ćirović – 50 m 
prosto in 100 m mešano

v kategoriji C (2009 in mlajši):
• 1 zlata: Ajda Škaper – 50 m hrbtno
• 3 srebrne: Polona Tanko – 50 m 

delfin in 100 m mešano ter Ajda 
Škaper – 200 m hrbtno

• 3 bronaste: Ajda Škaper – 50 m 
prosto in 100 m mešano ter Iza 
Erjavec – 50 m delfin



Sibor–Inotherm na 
državnem turnirju v 
prikaza ju-jitsu tehnik 
– Črnomelj 2023

  Ambrožič Frenk    arhiv ŠD Extrem

Člani kluba SIBOR–INOTHERM so se v soboto, 21. 
10. 2023, udeležili državnega turnirja in 1. kroga sloven-
skega pokala v prikazu ju-jitsu tehnik. Tekma je bila 
organizirana na Osnovni šoli Črnomelj in se je je ude-
ležilo 80 tekmovalcev iz 6 klubov. Barve kluba SIBOR je 
zastopalo 27 tekmovalcev, naslednji člani pa so v svojih 
kategorijah osvojili stopničke:
• Jaka Žagar, 2. mesto
• Tristan Bižal, 3. mesto
• Dina Per, 1. mesto
• Mija Kocuvan, 1. mesto
• Aljaž Rak Rupnik, 2. mesto
• Ijan Hudorovič, 3. mesto
• Marko Panič, 2. mesto
• Aleks Mitev, 3. mesto
• Tristan Gornik, 1. mesto
• Naj Šijanec Zupan, 2. mesto
• Jakob Bojc, 2. mesto

Sezona se je 
začela odlično – 
člani do zmage in 
dveh remijev

  Ambrožič Frenk    arhiv ŠD Extrem

Po treh kolih v 1. SFL je The Nutrition Extrem kot novinec v 
prvi ligi še brez poraza in na izvrstnem 3. mestu s 5 točkami. V 
prepričljivem vodstvu je z 9 točkami udeleženec Lige prvakov FK 
Dobovec. The Nutrition Extrem je v prvem kolu doma s 5 : 4 pre-
magal FK Dobrepolje. V drugem kolu je na gostovanju pri KMN 
Sevnica igral neodločeno z 2 : 2. V tretjem kolu v Sodražici je zopet 
remiziral, tokrat s 3 : 3 proti ekipi KMN Oplast Kobarid. Največ go-
lov sta prispevala članska reprezentanta Luka Čop, ki je bil strelec 
štirikrat, in Denis Totošković, ki je zadel trikrat. Dva gola je prispeval 
še Drejc Kljun, enega žal poškodovani Andraž Gregorič. Nov član 
prve ekipe je povratnik v klub Jure Kordiš. Dobrodošel!

Mladinci u19 in kadeti 
U17 s polnim izkupičkom

Mladinci so odigrali dve tekmi in obe zmagali. Doma so pre-
magali KMN Benedikt s 5 : 2, v gosteh pa FC Duplek z 10 : 6. Imajo 
neodigrano zaostalo tekmo drugega kola s FK Dobrepolje, a kljub 
tekmi manj zasedajo 2. mesto na lestvici.

Kadeti U17 so prvenstvo prav tako začeli z dvema zmagama. 
Doma so s 7 : 2 premagali KMN Benedikt, v Ljutomeru ekipo KMN 
Meteorplast s 4 : 2. Na lestvici so tretji z istim številom točk kot 
vodilna ekipa.

Ekipa U15 – zahod je na prvi tekmi v gosteh pri KIX Ajdovščina 
zabeležila visoko zmago z 11 : 0. Drugo zmago je dosegla doma v 
Sodražici na lokalnem derbiju z NK Ribnica, in sicer s 5 : 1, na tretji 
tekmi, prav tako doma, pa je morala priznati premoč ekipi KMN 
Oplast Kobarid s 3:5. Ekipa na lestvici zaseda tretje mesto.

Ekipa U13 začenja svoje prvenstvo v mesecu novembru. Pot 
okriljem MNZ Ljubljana bosta v novembru svoje tekme (turnirčke) 
začeli tudi selekciji U11 in U9. Njihovi rezultati se ne beležijo.

V prihodnjih tednih nas čaka še ogromno napetih tekem v 
vseh selekcijah. Vsi ljubitelji športa, še posebej futsala, lepo vablje-
ni na tekme, da podpremo ekipe in igralce. Postanimo šesti igralec 
našim ekipam. Razpored tekem, podrobnejše rezultate in lestvice 
si lahko ogledate na spletni strani ŠD Extrem in na spletni strani 
NZS – klubska tekmovanja.

Članska ekipa v sezoni 2023/24 – na fotografiji manjka zadnja 
okrepitev, Jure Kordiš

Klub SIBOR–INOTHERM je na tekmi osvojil 11 me-
dalj, od tega 2 prvi mesti, 5 srebrnih in 3 bronaste me-
dalje. Čestitamo tudi vsem ostalim članom, ki so dosegli 
uvrstitve v svojih kategorijah od 4. mesta dalje. 

Naslednja tekma in državno prvenstvo v prikazu 
tehnik bosta potekala v Kočevju, 12. 11. 2023, prav tako 
pa tudi državni turnir v ju-jitsu borbah.
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Triatlonska jesen – čas za 
triatlonce dolgoprogaše 

  B. K.    Tomaž Majdič, Brigita Kromar

Prvi je s startom konec septembra na 
10. Zadarhalf triatlonu v Petrčanah pri Za-
dru (1,9 km – 90 km – 21 km) opravil Miha 
Škulj, ki je tekmoval še v pravih poletnih 
razmerah in v svoji kategoriji M40 zasedel 
10. mesto, njegov čas v cilju pa je bil 4:49:11.

S polovičnim ironmanom (1,9 km – 90 
km – 21 km) v Poreču 15. oktobra sta niz 
nadaljevala njegova klubska kolega Dami-
jan Kromar in Boštjan Meden, ki sta istrske 
ceste in poti premagala v 4:48:02 (Damijan 
– 9. mesto v kategoriji M50) in Boštjan v 
6:04:23 (ista kategorija 118. mesto).

Posebno pozornost pa je letos pože-
la članica Triatlon kluba Inles Riko Ribnica 
Simona Dolinar Majdič, ki se je letos prvič 
kvalificirala na havajsko svetovno prvenstvo 
v ironmanu. Na Havaje je Simona z družino 
odletela že na začetku oktobra in se do 14. 
oktobra, ko je bila tekma, že dobro aklimati-
zirala in temeljito pripravila na eno najtežjih 
tekem na svetu. Letos se je tudi havajski tek-
mi zgodila posebnost – zaradi več razlogov, 
kot sta neznosna gneča vsepovsod in huda 
okoljska obremenitev za mesto Kona na Big 
Islandu, kjer se vse dogaja, se je organizator 
ironmana odločil za radikalno rešitev. Po-
segel je po dokaj enostavni, a za triatlonce 
dokaj šokantni rešitvi in ločil ženske tekmo-
valke od moških tako, da vsako leto na Ha-

A kdor se zadnji smeje, se najslajše 
smeje – Simona je znana po odličnem 
teku, pa naj bodo to dolge ali kratke raz-
dalje. Maraton (42 km) je po vseh že od-
delanih kilometrih zmogla v 3:24:10, kar je 
bil 5. rezultat teka v njeni kategoriji. Skupno 
je lavinska polja in žgoče havajsko son-
ce premagala v 10 urah in 13 minutah ter 
na koncu osvojila 18. mesto v kategoriji. S 
tem je postala tretja klubska članica, ki je 
tekmovala na Havajih, pred njo sta se na 
svetovno prvenstvo uvrstila še Franci Šilc 
– dvakrat (2007, 2009) in Damijan Kromar, 
ki je na Havajih tekmoval že šestkrat (1999, 
2002, 2003, 2009, 2016 in 2018).

vajih izmenično tekmujejo ženske ali moški. 
Zaradi te spremembe tekmuje vsako leto 
»le« 2000–2500 triatloncev in ne več 5000, 
kar je bil skupaj z njihovimi spremljevalci  
zadnja leta prehud zalogaj za ta del otoka. 
Tako so letos v stilu »dame imajo prednost« 
na Havajih ostale ženske, moško svetovno 
prvenstvo v ironmanu pa so premaknili v 
francosko Nico. Naslednje leto se vloge 
zamenjajo in na Havaje potujejo le moški 
predstavniki, ženske pa bodo septembra 
tekmovale v Franciji.   

Visoke temperature in konstantno vla-
žno ozračje je Simona ves čas odlično pre-
našala in na start prišla dobro pripravljena. 
Odplavala je v 59:51 (3,8 km), kar je pomeni-
lo 6. mesto v njeni kategoriji W35, na kolesu, 
ki je sicer njen najslabši segment, je kontro-
lirano prevozila vseh 180 kilometrov in na 
tek tako prišla šele na 89. mestu v kategoriji.

Oktober je bil letos v Triatlon klubu Inles Riko Ribnica povsem v 
znamenju ironmanov, vse od nekaj polovičnih pa do havajskega 
svetovnega prvenstva v dolgem triatlonu. Posebnost vsega je bila, 
da je z dolgo distanco opravila ženska, krajše pa so bile tokrat 
rezervirane za močnejši spol.
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Klopca ljubezni 
tudi pri nas

 Zdenka Mihelič   Arhiv PD RIbnica

Zavarovalnica Generali in Planinska zveza Slovenije (PZS) sta 
v sodelovanju s štirimi planinskimi društvi v letu 2023 pristopili k 
sodelovanju pri postavitvi štirih klopc ljubezni na najlepših razgledih 
Slovenije. Čudovite klopce z izrezljanim srcem – klopce ljubezni – 
krasijo slovenske vrhove, tiste bolj dostopne in obljudene. Praviloma 
so postavljene na točkah, ki nas na koncu nagradijo z razgledom, 
vrednim vsakega koraka, prav tako pa še dodatno ustvarjajo roman-
tično atmosfero. In klopca ljubezni je v sodelovanju s PD Ribnica 
obogatila tudi naš konec: razgledišče pri Stenah svete Ane. Naj vam 
zato že zdaj kličem: Dobrodošli! 

Ostale tri klopce so letos postavili na Snežniku (PD Snežnik Ilirska 
Bistrica) in Kamnem griču (PD Loški Potok), klopco na Poreznu (PD 
Cerkno) pa bodo zaradi neugodnega vremena postavili v letu 2024.

Kot je povedala Magdi Stritar iz PD Ribnica, je klopca izdela-
na iz macesnovega lesa, v sredini ima izrezljano srce in ima svojo 
QR-kodo, ki te usmeri na interaktivni zemljevid klopc ljubezni. O 
postavitvi in odprtju je dodala: »Klopco smo šli iskat 13. oktobra, 
postavili smo jo naslednji dan. V soboto, 21. oktobra, ko je imelo PD 
Ribnica osmo družabno srečanje članov pri koči pri Sv. Ani, pa se 
je okoli 25 planincev podalo do klopce ljubezni. Najstarejšega člana 
društva Janeza (80 let) smo povabili, da se prvi usede na klopco, in 
tako simbolično odprli klopco.«

Ker me je zanimalo več o teh čudovitih klopcah, sem z Davi-
dom Bembičem, direktorjem podpore strankam na zavarovalnici 
Generali, imela kratek pogovor.

Kakšna sta namen in cilj klopc ljubezni?
S sodelovanjem v projektu Klopce ljubezni smo na zavaro-

valnici Generali začeli v letu 2018, ko je bilo postavljenih le nekaj 
teh klopc. V ideji smo začutili iskren namen in poslanstvo, ki je 
sovpadalo tudi z našim poslanstvom, da spodbujamo zdrav ži-
vljenjski slog. Vzporedno pa tudi skupaj s PZS skrbimo za nove 
lokacije klopc ljubezni ter ozaveščanje o varnosti v hribih in o 
odgovornem ravnanju v naravi. Cilj je uporabniku skozi izkušnjo 
predstaviti učinek življenjskega trikotnika: odločitev – delo – na-
grada oziroma zadovoljstvo, ki je ključen za srečno in umirjeno 
življenje posameznika. V ta namen so klopce ljubezni postavlje-
ne na razgledne točke, do katerih vodijo manj in bolj težke poti. 
Sami odločitvi obiska klopi tako sledita napor poti in čudovit pa-
noramski razgled kot nagrada za dosego cilja.

Prva klopca je bila postavljena na Dreveniški gori pri 
Boču. Kdo je bil idejni pobudnik teh klopc?

Začetek zgodbe klopc ljubezni sega v leto 2013, ko je Kle-
men Klevže, mizar iz Kostrivnice pri Rogaški Slatini, za lokal 
blizu svojega doma naredil klopco iz slovenskega macesna, 
impregnirano z naravnim lanenim oljem, torej na način, na kate-
rega so les obdelovali nekoč. »Prešinilo me je, da bi lahko s pozi-
tivno energijo, ki se proizvaja pri izdelavi pohištva, iz tega ustvaril 
nekaj večjega,« se spominja. S spretnim risanjem linij srca mu 
je uspelo narediti klopco. Vanjo je vgraviral še njemu ljubi verz: 
»Daj vsakemu dnevu možnost, da je najlepši v življenju.«

Za klop je vedel, da ji je namenjeno nekaj večjega, in s 
prijatelji jadralnimi padalci je na bližnji Dreveniški gori zraven 
Boča odkril skalo s čudovitim razgledom. »Prav tja sodi,« raz-
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Kako pogosto nas nekaj še prav posebej vabi na kakšen 
hrib, kjer nam zaigra srce, se nam nariše nasmeh in 
zadovoljstvo v nas zraste za najmanj sto točk?

laga in se nasmeji ob spominu na podvig, ko so jo spravljali na 
hrib. Projekt Klopca ljubezni se je torej začel samoiniciativno, 
v letu 2018 pa smo v njem prepoznali iskren namen in ga v 
zavarovalnici Generali (takrat Adriatic Slovenica s projektom 
Migimigi) podprli, ko je bilo postavljenih le nekaj klopc.

 
Klopce ljubezni so postavljene že skoraj po vsej Sloveniji. 
Koliko jih je že in ali je namen postaviti še več klopc lju-
bezni?

Trenutno je postavljenih 50 klopc ljubezni po vsej Sloveniji, 
kar pa seveda ni končna številka. Aktualno stanje postavljenih 
klopc ljubezni najdete na https://www.generali-zame.si/klop-
ce-ljubezni. Naj poudarim, da gre za 'živ projekt', kar v naravi 
pomeni, da zemljevid klopc diha s časom. Predvidena življenj-
ska doba klopi znaša pet let, v nekaterih okoljih dlje, v drugih 
manj, ponekod jo skrajša tudi vandalizem. Tako se zemljevid 
dopolnjuje z novimi klopmi in lokacijami ter hkrati prazni, ko se 
klop zaradi zgoraj omenjenih dejstev umakne z lokacije.

Naj kot zanimivost omenim, da so med največkrat obiska-
nimi klopcami klopce na Mariborskem Pohorju, Donački gori, 
Veliki Osojnici nad Blejskim jezerom, Vogarju nad Bohinjskim 
jezerom, Boču pri Dreveniku itd. Vsekakor tudi svetujem, da se 
obiskovalci pred obiskom klopc ljubezni na spletni strani https://
www.generali-zame.si/klopce-ljubezni informirajo o sami zah-
tevnosti in potrebni opremi, saj je pomembno, da glede na lo-
kacijo vedno poskrbijo za varnost s primerno planinsko opremo, 
ustreznimi planinskimi čevlji itd.

Vabim vas, da z našimi bralkami in bralci Rešeta delite 
spodbudo ali misel za konec najinega pogovora.

Izredno pozitivni odzivi planincev in družin nas spodbujajo, 
da še naprej podpiramo ta simpatični projekt. Prejeli smo 
ogromno sporočil, v katerih dobivamo od staršev pohvale, 
ker smo jim pomagali spodbuditi otroke k obiskovanju novih 
klopc ljubezni. Številčno obiskovanje klopc ljubezni je zaznati 
tudi prek objavljenih fotografij na družbenih omrežjih, kjer 
je razvidno, da jih obiskujejo družine, prijatelji, tudi ogromno 
štirinožnih prijateljev, na klopci so bili posneti tudi videospoti, 
snubitve in še in še je prijetnih zgodb.

Ne velja pa spregledati, da se je pojavilo še več vrst različ-
nih klopc ljubezni drugih izdelovalcev, kar je seveda tudi hva-
levredno dejanje.

Vsem skupaj želim lepe jesenske potepe, tudi do naše klopce 
ljubezni na razgledišču pri Stenah svete Ane in morda še naprej do 
novih čudovitih točk ljubezni. Pred odhodom preverite zahtevnost 
in kaj vse potrebujete. Upoštevajte vremenske razmere. Imejte s 
seboj vso potrebno opremo, pa seveda srečno, varen korak, pazite 
nase in ... 'mejte se radi! 

Klopca ljubezni na razgledišču 
pri Stenah svete Ane



Erozija vlade in največje vladne stran-
ke se dogaja čedalje hitreje in čedalje bolj 
kruto. Začelo se je z odslovitvijo ministrice 
za notranje zadeve Tatjane Bobnar in teda-
njega šefa policije Boštjana Lindava. Kot je 

pokazalo pričanje obeh na nedavni seji preiskovalne policije, ki jo 
vodi poslanec Golobove Svobode Miha Lamut, sta morala oditi za-
radi tega, ker nista počistila vseh Janševih kadrov v policiji. To isto 
je potrdil tudi predsednik vlade Golob v izjavi po seji sveta stranke, 
na kateri je predsednica parlamenta Urška Klakočar Zupančič od-
stopila kot podpredsednica stranke Svoboda, menda zaradi pre-
obremenjenosti, iz stranke pa so izključili še njenega svetovalca 
Roberta Pavšiča in poslanko Mojco Šetinc Pašek.

Že pred tem so morali odstopiti ministri Svobode Danijel Bešić 
Loredan, sicer minister za zdravje, pa Uroš Brežan, minister za na-
ravne vire, Sanja Ajanović Hovnik, ministrica za javno upravo, zaradi 
sumov korupcije pri razpisu, Irena Šinko, ministrica za kmetijstvo, pa 
ni hotela odstopiti, ampak se je dala razrešiti. Kaj se bo zgodilo s 
Šarcem, ministrom za obrambo, ki je izpeljal javni razpis tudi na zelo 
neobičajen način, še ni jasno. Kratkoročno najbrž nič, saj poleg svo-
jega resorja po odstavitvi vodi tudi resor za kmetijstvo. 

Predsednik vlade Golob je v izjavi po seji sveta Svobode še 
izjavil, da bo bistveno zmanjšal ministrsko ekipo, na 12 ministrov. 
Razumeti ga je, da tako obširna vlada predstavlja preveliko oviro 
za učinkovito delo vlade. Naj ob tem spomnim, da smo koalicijo 
na preobsežno vlado opozarjali že, ko so predlagali zakon o vladi, 
o katerem smo na pobudo SDS odločali na referendumu, a tedaj 
je Golob dejal, da hoče ministrske resorje oblikovati po svoji meri. 
Temu so pritegnili tudi v eni opozicijski stranki. Vlada je referen-
dum sicer dobila, a hitro se je pokazalo, da učinkovito delo ni mo-
goče, saj je odgovornost preveč razdrobljena, mejnih področij pa 
bistveno preveč.  

Če bo Golob uresničil napovedano zmanjšanje števila resorjev 
(in ministrov), bo to pomenilo, da bo izgubilo položaj še vsaj 5 mi-

Strateški načrt skupne kmetijske politike 2023–2027: 
»Krovna usmeritev slovenskega SN 2023–2027 je v kontekstu 
prehranske in energetske draginje ter podnebnih in okoljskih 
izzivov zagotoviti trajnostno pridelavo hrane na celotnem ob-
močju države in povečati samooskrbo, pri čemer so pomemb-
na vsa območja in vsa kmetijska gospodarstva ne glede na 
velikost, usmeritev ali tržno usmerjenost. V sistemu preskrbe 
s hrano so pomembni vsi proizvajalci: tako kmetijski proizva-
jalci, katerih proizvodnja je visoko tehnološko razvita, kot tudi 
majhna kmetijska gospodarstva, ki imajo potencial v smeri 
specializirane nišne pridelave, ter samooskrbne in druge kme-
tije, ki skrbijo za ohranjanje okolja, narave in virov.«  

Pa se zapisanega zavedamo, prepoznamo v njem vso vse-
bino, ukrepe in dejavnosti, s katerimi bomo to uresničili?  

Slovensko kmetijstvo se sooča z več težavami, saj trenutna 
slovenska vlada, vlada Roberta Goloba, slovenskega kmeta uni-
čuje z razpršeno birokracijo, popolnoma zgrešeno kmetijsko po-

nistrov, zaradi česar bodo nastale velike turbulence v koaliciji. Treba 
bo na novo spisati koalicijsko pogodbo, izpeljati nove »hearinge« 
(zaslišanja) kandidatov za ministre, po imenovanjih bodo nekaj me-
secev prenašali še pristojnosti in zaposlene itd., kar pomeni, da se 
bo vsaj še nekaj mesecev nadaljevalo konfuzno stanje in da bodo vsi 
ključni problemi ostajali nerešeni. Velika verjetnost pa je tudi, da se 
bodo zaradi politične nestabilnosti poslabšale tudi ocene bonitetnih 
agencij, kar bo privedlo do podražitve finančnih virov. 

Zna se tudi zgoditi, da bo prišlo do izstopov ali prestopov iz 
največje vladne stranke, kar bo Golobovo ekipo le še ošibilo. Seve-
da na kadrovske spremembe niso imune niti opozicijske stranke, a 
za državo je najpomembnejše in najusodnejše dogajanje v vladni 
ekipi in strukturi.

Zanimivo pa je, da Golob tudi v javnih odzivih ob razprtijah v 
njegovi stranki kar naprej sanja o svoji nočni mori, o Janši. Ko bi 
se predsednik vlade toliko ukvarjal z vodenjem države in njenimi 
problemi, kot se z Janšo in SDS, bi bile razmere v državi mnogo 
boljše in življenje mnogo cenejše. Tako pa smo postali prvaki v 
draginji (inflaciji), ob tem, da je naša vlada ena redkih, ki ne spre-
jema ukrepov za blaženje podražitev. Vsi ukrepi gredo v nasprotno 
smer, vlada dviguje trošarine, dviguje davke, prostovoljne dajatve 
postajajo obvezne, poslabšala je dohodnino, ne usklajujejo plač 
in pokojnin itd. Samo košarica živil, s katero nas redno seznanja 
Golobova vlada, se vztrajno ceni, čeprav prav vsak lahko preveri, 
da vladni podatki lažejo.

Čaka nas živahna jesen. Morda bi bilo vladi najlažje, da bi po-
novno predlagala v sprejem ukrepe prejšnje Janševe vlade, ki jih 
je Golobova ekipa razveljavila na začetku mandata. Če bi danes 
veljali, bi nam bilo vsem mnogo lažje. In tudi nobene potrebe ni, 
da Golobova koalicija z desetinami milijoni evrov »fila« levičarske 
nevladnike in ob tem njihovim aktivistom še odpisuje oziroma vra-
ča kazni.

Glede na brutalne pristope Goloba in njegovih najožjih sode-
lavcev (svetovalcev) je pričakovati nadaljnje masakre v njegovi 
politični ekipi in državnih institucijah. Če ste spremljali zaslišanje 
Bobnarjeve in Lindava ter izjavo Goloba po seji sveta stranke, je 
pričakovati nadaljnje čistke po Stalinovem vzoru. Zato je bila nje-
gova ekipa, ki je stala ob njem ob njegovi izjavi po seji sveta, tako 
zgrožena. Hudo je, dlje bo trajalo, huje bo.

Da, zvezde so začele padati z neba.

litiko, cenami kmetijskih izdelkov, nelegalnim uvozom nekakovo-
stne hrane, vin in vseh ostalih kmetijskih izdelkov v Slovenijo ter s 
sprejemanjem zakonov, ki mlade odvračajo od podeželja. Zadnja 
dva zakona, zakona o zaščiti živali in KGZS, sta kaplja čez rob.

Prepričani smo, da se slovenskemu kmetijstvu posveča 
premalo pozornosti in da se aktualna vladajoča politika prema-
lo zaveda pomena slovenskega kmetijstva, zato vas Občinski 
odbor SDS Ribnica skupaj s Forumom za kmetijstvo vabi na 
okroglo mizo o izzivih na področju kmetijstva v luči sprememb 
zakona o KGZS, težavah kmetov zaradi povečanega števila div-
jadi in zveri, ki povzročajo škodo na kmetijskih površinah, in 
drugih novostih na področju kmetijstva. 

Okrogla miza bo potekala v ponedeljek, 4. 12. 2023, ob 18. 
uri v dvorani Rokodelskega centra Ribnica. Na okrogli mizi, ki 
jo bo vodila terenska svetovalka Ladka Turk - Mate, bodo sode-
lovali bivši kmetijski minister dr. Jože Podgoršek, Andrej Ando-
ljšek iz KGZS in Miloš Pohole, državni svetnik.

Zvezde 
padajo z neba

 Jože Tanko, poslanec SDS   
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Izzivi na področju kmetijstva
 Vinko Levstek, Predsednik OO SDS Ribnica



S Komisijo za nadzor javnih 
financ odpiramo prave teme

  Janez Cigler Kralj

nima referenc in je šele letos poleti odprlo 
transakcijski račun. Ne nasprotujemo idejam, 
kako narediti Slovensko vojsko bolj privlačno 
za mlade, ampak takšna produkcija bi po 
ocenah strokovnjakov lahko stala največ 0,5 
milijona evrov. Kam bi se stekla razlika v višini 
1,5 milijona evrov, si lahko le predstavljamo.

Na zadnji seji smo se posvetili sumu 
podkupovanja in kartelnega dogovarja-
nja v družbi DARS. Sejo sem vodil tako, da 
smo od uprave in nadzornega sveta druž-
be DARS, d. d., ter uprave SDH dobili zelo 
pomembne informacije: 1. samooklicani 
»odpiralec vrat« Rok Snežič ni imel in nima 
nobenih pooblastil od družbe DARS ter je 
lagal in zavajal, ko je prejemal podkupnino. 
Posel ni bil izpeljan in Snežič torej ne odpi-
ra vrat v družbo DARS; 2. javni razpis za 58 
tovornih vozil družbe Riko Ribnica, d. o. o., je 
pregledala in potrdila Državna revizijska ko-
misija, vključno s tehničnimi specifikacijami. 
Razpis je torej brez napak in stoji. Neuspešni 
hrvaški podjetnik, ki je zdaj nezadovoljen, se 
ni niti pritožil, ko je bil čas za to; 3. DARS 
izvaja študijo z namenom preveriti, ali bi bilo 
smotrno, da bi avtovleko pokvarjenih tovor-
nih vozil izvajali sami. Poslanci NSi to idejo 
podpiramo; primer Bedenčič se je izkazal za 
zelo podobnega primeru Snežič. Tudi Be-
denčič ne odpira vrat v družbo DARS in ne 
zbira denarja za NSi. Ob tem lahko dodam, 
da sem kot politik slišal in doživel že mar-
sikaj, nisem pa še doživel, da bi katerikoli 
funkcionar SDS zbiral denar za NSi.

Vse dobro vam želim in mirno pripravo 
na adventni čas.

nevladnih organizacij na področju aktivnih 
državljanskih pravic«. Vrednost celotne-
ga razpisa je približno 10,6 milijona evrov. 
Nihče na Ministrstvu za javno upravo pa ne 
zna razložiti, kaj so sploh cilji in kakšni bodo 
rezultati razpisa! Ministrica je nazadnje pod 
pritiskom sklepov, sprejetih na KNJF, in pri-
tiskom javnosti morala odstopiti. 

Naslednja seja je odprla vprašanje na-
pihovanja popoplavnega sanacijskega ba-
lona stroškov ob izrazito neučinkovitem iz-
vajanju sanacije. Iz prvotnih 500 milijonov 
evrov, ki jih je omenjal predsednik vlade, je 
zdaj ocenjena škoda narasla na skoraj 10 
milijard. V oči zbode hitro in strmo naraš-
čanje ocene škode. Zdi se, da je vlada v 
napihovanju popoplavnega sanacijskega 
balona našla opravičilo za določanje dav-
kov na zalogo. Plačujemo solidarnostne 
prispevke, gospodarstvu se nalagajo višji 
in novi davki, napovedani so rezi po resor-
jih. Če bo vlada nadaljevala na tak način, 
obstaja tveganje, da bo sanacija posledic 
poplav prinesla priložnost za tako imeno-
vane zaslužkarje. Prizadeti ljudje pa bodo 
na učinkovito pomoč še naprej čakali.

Predzadnja seja pred oddajo tega pri-
spevka je odprla vprašanje zakonitosti raz-
pisa MORS Marjana Šarca za resničnostni 
šov »Vojak v akciji«. Minister je namreč kar 
2 milijona evrov želel nameniti podjetju, ki 

V Evropskem parlamentu smo sprejeli resolucijo, s katero smo 
ostro obsodili teroristični napad palestinskega gibanja Hamas na 
Izrael, v katerem je življenje izgubilo več kot 1400 ljudi. Sedaj so 
številke žrtev na obeh straneh veliko večje. V resoluciji, sprejeti 
s 500 glasovi za, 21 proti in 24 vzdržanimi, smo obsodili napad 
Hamasa, izrazili podporo Izraelu in njegovim prebivalcem ter po-
udarili potrebo po odstranitvi teroristične organizacije Hamas. Pri 
tem pa smo posebej poudarili, da morajo biti nadaljnja dejanja 
Izraela strogo skladna z mednarodnim humanitarnim pravom, s či-
mer smo opozorili na tveganje, da bosta tako Hamasov napad kot 
Izraelov odziv lahko okrepila spiralo nasilja na Bližnjem vzhodu, ki 
lahko potegne v vojno tudi Iran. 

Ob tem zavedanju pa je pomemben tudi poudarek, da v 
Evropskem parlamentu izražamo neomajno podporo rešitvi z 
dvema državama. Na podlagi meja iz leta 1967 bi priznali dve 
suvereni, demokratični državi, Izrael in Palestino, ki bi obstajali 
druga ob drugi v miru, Jeruzalem pa bi bil prestolnica obeh držav. 

Medtem krepitev antisemitskega govora, zborovanj in na-
padov na Jude od začetka Hamasovega napada povzroča vse 
hujše skrbi tudi znotraj meja EU. Evropsko komisijo in države 
članice EU smo zato pozvali k sprejetju ustreznih ukrepov, s 
katerimi bi zagotovili varnost judovskih državljanov v Uniji. 

Do razogljičenja z manj plastičnih vrečk v EU

Odbor za okolje, javno zdravje in varno hrano v Evropskem 
parlamentu, v katerem sem tudi sama polnopravna članica, pa 
je med drugim sprejel svoje predloge za lažjo ponovno uporabo 
in recikliranje embalaže, za zmanjšanje nepotrebne embalaže 
in odpadkov ter za spodbujanje uporabe reciklirane embalaže.

Na odboru smo s 56 glasovi za, 23 proti in 5 vzdržanimi spre-
jeli stališče o predlagani uredbi, ki določa zahteve za celoten ži-
vljenjski cikel embalaže, od surovin do končnega odlaganja.

S tem želimo prepovedati prodajo zelo lahkih plastičnih 
nosilnih vrečk, razen če so slednje potrebne zaradi higiene ali 
so namenjene kot primarna embalaža za razsuto hrano, da bi 
preprečili zavržke hrane.

Poleg splošnih ciljev zmanjšanja embalaže, predlaganih v 
uredbi, pa želimo določiti posebne cilje zmanjšanja količine 
odpadkov za plastično embalažo, in sicer 10 odstotkov do leta 
2030, 15 odstotkov do leta 2035 in 20 odstotkov do leta 2040. 
Komisija mora tako do konca leta 2025 oceniti možnost pre-
dlaganih ciljev za plastiko na biološki osnovi, kar predstavlja 
ključni vir za razogljičenje gospodarstva.
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V Bruslju za Izrael 
in Palestino kot 
dve suvereni 
demokratični državi

 Ljudmila Novak, poslanka 
Evropskega parlamenta

Ni besed, s katerimi bi opisal gnev zaradi 
vedno bolj neresnega in škodljivega delova-
nja sedanje koalicije z Robertom Golobom 
na čelu. Nadzor učinkovito izvajamo prek 
Komisije za nadzor javnih financ (KNJF) v 
Državnem zboru Republike Slovenije.

Že pred časom smo opozorili na vpra-
šljive načrte ustanovitve domačega dr-
žavnega letalskega prevoznika. Nato smo 
opozorili na neupravičeno izplačilo več 
kot 8.000 evrov Svetlani Makarovič. V 
zvezi s tem se kaže utemeljen sum, da je 
ministrica za kulturo brez pravne podlage 
izpolnila denarno terjatev, ki ni več obsta-
jala. Vseskozi opozarjamo na izrazito slabo 
upravljanje sredstev državnega proraču-
na, poslabšanje javnofinančnega stanja in 
poslabšanje gospodarskih razmer v Evrop-
ski uniji, predvsem v Nemčiji, ki je naša 
najpomembnejša gospodarska partnerica.

Na zadnjih nekaj sejah smo najprej 
razgalili delovanje bivše ministrice Sanje 
Ajanovič Hovnik. Poleg afere službena pot 
v New York jo namreč bremeni še veliko 
bolj škodljiv javni razpis za »krepitev aktiv-
nih državljanskih pravic in opolnomočenje 

Lep jesenski 
pozdrav vsem 
bralkam in 
bralcem!



Odšel si nenadoma, tiho in brez slovesa. Večkrat si odšel v 
bolnišnico, a vedno si se vrnil. A tokrat te ni bilo več nazaj 
… Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem za izrečena sožalja, besede tolažbe, 
molitve, darovano cvetje, sveče in svete maše. 
Hvala pogrebni službi Komunale Ribnica, pevcem za zapete 
pesmi, trobentaču in gospodu župniku Alešu Pečavarju za 
lepo opravljen obred. Našo globoko hvaležnost in zahvalo pa 
izrekamo Marti Henigman, ki je našega ata razveseljevala s 
svojimi obiski. S svojo preprostostjo, ljubeznivostjo in hudo-
mušnim humorjem mu je lajšala tegobe staranja in bolezni. 
Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti in ga 
boste ohranili v lepem spominu. 
Žalujoči: vsi njegovi 

Vsi bomo enkrat zaspali,
v miru počivali vsi, 
delo za vselej končali, 
v hišo očetovo šli.
Takrat, zvonovi, zvonite …
(A. M. Slomšek)

Za vedno bo ostala v naših srcih.

Sin Dušan z družino in 
hči Irena z družino.

Samo to še opravim,
samo to še postorim,
potem se spočijem in
umirim.
(T. Kuntner)

V 99. letu je za vedno zaspala naša ljuba mama, 
babica, prababica, tašča in teta

MARIJA ERČULJ,
roj. Marolt, Gorenjska cesta 40, Ribnica

Ob izgubi drage žene, sestre in tete se zahvaljujemo 
vsem za izrečena sožalja, podarjeno cvetje in sveče. 
Hvala vsem, ki ste jo imeli radi, se poklonili njenemu 
spominu in jo pospremili na njeni zadnji poti. 

Vsi njeni

Vse, kar nekdo za nas pomeni,
živi naprej, tudi če ne živi več.

Za vedno se je poslovila od nas

LJUDMILA GORŠE
(22. 4. 1939–14. 10. 2023) 
iz Dolenje vasi, Za vodo 4.

19. 10. 2023 smo se za vedno poslovili od našega 
dragega moža, očeta, tasta, dedija, pradedija, 
brata, strica in svaka

LUDVIKA STOŠIČA
(21. 8. 1936–16. 10. 2023) iz Lipovca 28, 
nazadnje z Griča, c. V/7, Ribnica.
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Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem, sodelavcem in znancem, 
ki ste ga imeli radi, cenili in spoštovali njegovo 
dobroto. Hvala za besede sočutja, tolažbe, stiske 
rok, darove in vso podporo. Hvala osebju ZD 
Ribnica, osebju Komunale Ribnica, g. kaplanu, 
pogrebcem, pevcem, trobentaču, veteranom in 
vsem, ki ste ga pospremili na zadnjo pot. 
V mislih boš vedno z nami. 

Žalujoči: vsi njegovi 

Srce je omagalo,
tvoj dih je zastal,
a nate spomin
bo večno ostal!

Zahvala ob boleči izgubi našega dragega moža, 
atija, dedka, brata, tasta in strica

MARJANA GORŠETA
(31. 3.1958–18. 10. 2023) 
iz Ribnice, Cesta na Ugar 18a



Vroča jesen
   Rok Nosan

V zadnjih tednih smo lahko v številnih 
medijih naleteli na besedno zvezo »vroča 
jesen«. Gre za izraz, ki običajno nima po-
vezave z vremenom, ampak v prenesenem 
pomenu označuje obdobje, ko se po pole-
tnem političnem mrtvilu dogajajo intenziv-
ni ali zanimivi dogodki in spremembe. Ta 
izraz se uporablja za opis obdobja, ko po-
litična situacija postane zelo napeta, dina-
mična in zanimiva. Dogodki si hitro sledijo 
in pojavijo se lahko pomembne odločitve. 

Tokrat ni pregreto le politično ozračje. 
Letošnja jesen je tudi po izmerjenih tem-
peraturah zraka zares vroča. Če nas do 
konca meseca ne bo dosegla kakšna zelo 
izrazita ohladitev, bo letošnje jesensko 
tromesečje celo najtoplejše do zdaj. 

Medtem ko je v preteklosti septembra 
in oktobra pogosto (prehodno) malo že 
zadišalo po zimi, smo letos vse do prvih 
dni novembra imeli močno nadpovpreč-
no visoke temperature. Na Ribniškem se 
niti enkrat ni ohladilo pod ničlo, kar je zelo 
nenavadno, saj v povprečju prvi jutranji 
minus zabeležimo ob koncu septembra 
ali na začetku oktobra. Smo pa zato le-
tos ves september in tudi še dobršen del 
oktobra beležili temperature, ki so bile še 
pred kakšnimi 30–40 leti bolj značilne za 
konec julija in začetek avgusta. Na Ribni-
škem smo najvišjo temperaturo letošnje 
meteorološke jeseni zabeležili 11. sep-
tembra, ko se je živo srebro ustavilo tik 
pod tridesetico. Zelo toplo je bilo tudi 8. 
in 9. oktobra, ko se je v dolini ogrelo na 
dobrih 27 stopinj Celzija. 

Nenavadno toplo vreme je precej za-
maknilo začetek kurilne sezone. To je si-
cer sploh v času draginje za marsikoga 
dobrodošlo, a le na videz, saj je prihranek 
v primerjavi z vso škodo, ki nam jo povzro-
čajo vse pogostejše in silovitejše vremen-
ske ujme, le kaplja v morje. Ravno visoka 

drevo. Vzrokov za stres je več: huda suša, ki 
ji sledi obilno deževje, velika temperaturna 
nihanja, neurja s točo in veter. K nenavad-
nemu cvetenju lahko pripomorejo tudi bo-
lezni in škodljivci. Drevo, ki zacveti jeseni, 
se spomladi ne bo še enkrat odelo v cvetje. 
Pridelek bo zato naslednje leto manjši. 

Verjetno se sprašujete, kakšna zima 
bo sledila neobičajno topli jeseni. Žal to-
vrstne napovedi kljub velikemu napredku 
meteorologije v zadnjih 30 letih še vedno 
ostajajo zelo nezanesljive. Najbrž pa takih 
zim, kot smo jih bili vajeni še nedolgo na-
zaj, ne bo več. 

Od sredine minulega stoletja je bila 
najbolj mrzla zima v Sloveniji leta 1962/63, 
ko je sneg marsikje prekrival tla vse od 
sredine novembra do sredine marca, 
skupno torej kar štiri mesece. V tisti zimi 
je bilo po podatkih Arsa na Ribniškem in 
Kočevskem zabeleženih kar 54 ledenih 
dni. To so dnevi, ko se temperatura niti 
popoldne ne dvigne nad ničlo. Za primer-
javo, v zadnjih petih letih smo skupaj imeli 
le 43 takih dni. Glede na to, kako hitro se 
spreminja podnebje, pa je le še vprašanje 
časa, kdaj bomo tudi pri nas imeli zime 
povsem brez snežne odeje in ledenih dni.

temperatura morja igra pomembno vlogo 
pri vse pogostejših vremenskih ekstremih. 
Ker se morje ohlaja veliko počasneje kot 
kopno, se nam najbrž tudi v naslednjih 
mesecih ne piše nič dobrega.

Letos je še posebej zaskrbljujoče, da ni 
rekordna le temperatura na površju morja, 
ampak je zelo visoka tudi temperatura na 
dnu morja, ki je bila v septembru s sko-
raj 25 stopinjami daleč najvišja v obdob-
ju od leta 2002, odkar na Morski biološki 
postaji Piran izvajajo meritve. Običajno 
ravnovesje vodnega stolpca, pri katerem 
velja, da so globlje temperature nižje, je 
letos povsem porušeno. Takšne razmere 
so zelo stresne za organizme, ki živijo na 
morskem dnu, saj so ti organizmi pogosto 
pritrjeni ali slabo gibljivi in se posledično 
ne morejo umakniti v hladnejše vode. 

Zaradi podnebnih sprememb se tudi 
rastline obnašajo vse bolj nepredvidljivo. 
Tako smo sredi jeseni marsikje po Slove-
niji lahko opazovali, kako je začelo cveteti 
sadno drevje. Cvetenje v neobičajnem delu 
leta lahko po besedah strokovnjakov, ki se 
ukvarjajo s tem področjem, pripišemo vre-
menskim razmeram in hudemu stresu, ki 
ga je med zadnjo rastno sezono doživelo 

Najnižja temperatura

Najvišja temperatura

Povprečna temperatura

Povprečna jutranja 
temperatura

Povprečna popoldanska 
temperatura

Število dni s temperaturo 
pod 5 °C

Število dni s           
temperaturo nad 20 °C

Prigorica

0,5 °C (16. 10.)

27,3 °C (8. 10.)

13,5 °C

8,0°C

20,3 °C

4

16

Gašpinovo 

2,8 °C (16. 10.)

25,9 °C (8. 10.)

13,9 °C

10,1 °C

18,3 °C

4

12

Sveta Ana

2,0 °C (17. 10.)

23,3 °C (9. 10.)

12,9 °C

9,8 °C

17,2 °C

4

9

Oktober 2023 na ribniških vremenskih postajah

O
 V

R
E

M
E

N
U

47




